
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Ορκωµοσία του Βουλευτή κ. Δηµητρίου Καλογερόπου-

λου, που αντικαθιστά τον κ. Μιλτιάδη Βαρβιτσιώτη, ο οποίος
παραιτήθηκε, σελ. 8571 

2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 9571, 9573, 9575,  9577,
9578, 9579, 9580, 9581, 9582, 9583, 9585, 9587, 9588, 9589,
9590, 9591, 9593, 9594, 9595, 9596, 9597, 9598, 9599, 9600,
9601 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης µε θέµα: «Απαραίτητη

η αυτόνοµη διατήρηση του Εφετείου Δυτικής Στερεάς Ελλά-
δας», σελ. 9572 

β) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα:
«Τοποθέτηση σύγχρονου συστήµατος ελέγχου εναέριας κυ-
κλοφορίας (ραντάρ) για την ασφάλεια των πτήσεων, στο Διε-
θνές αεροδρόµιο Χανίων», σελ. 9574 

γ) Προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης:  
i. µε θέµα: «Για τους εργαζόµενους του Ειδικού Προγράµ-

µατος 4000 στην Υγεία µέσω ΟΑΕΔ», σελ. 9575 
ii. µε θέµα: «Επίδοµα ανεργίας για τους εποχικά εργαζό-

µενους στα ξενοδοχεία», σελ. 9577 
δ) Προς την Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας

µε θέµα: «Να αναθεωρήσετε το αποτυχηµένο πιλοτικό πρό-
γραµµα «Προσωπικός Βοηθός για ΑµεΑ» που δεν καλύπτει
τις ανάγκες των αναπήρων και παραβιάζει την εργατική νο-
µοθεσία για τους Προσωπικούς Βοηθούς», σελ. 9579 

ε) Προς τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης µε θέµα:
«Ιδιότυπο ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ ως εισιτήριο της Παγ-
κόσµιας Τράπεζας στην ελληνική γη µε την πελατειακή πα-
ρέµβαση του κράτους», σελ. 9580 

στ) Προς τον Υπουργό Υγείας: 
i.  µε θέµα: «Προβλήµατα λειτουργίας Παιδοψυχιατρικής

και Παιδοχειρουργικής του ΠΑΓΝΗ», σελ. 9583 
ii. µε θέµα: «Ο Γολγοθάς των καρκινοπαθών στα Δωδεκά-

νησα δεν µπορεί να συνεχιστεί - Επιτακτική η ανάγκη λειτουρ-
γίας ακτινοθεραπευτικού τµήµατος στο Νοσοκοµείο της
Ρόδου», σελ. 9585 

ζ) Προς τον Υπουργό Εθνικής  Άµυνας: 
i. µε θέµα: «Ανησυχία για την παρατεινόµενη έλλειψη επι-

χειρησιακής διαθεσιµότητας Αεροσκαφών Ναυτικής Συνερ-
γασίας στο Πολεµικό µας Ναυτικό», σελ. 9587 

ii. µε θέµα: «Λήψη µέτρων για να µην επαναληφθούν οι
απαράδεκτες συνθήκες διαβίωσης στα Κέντρα Εκπαίδευσης
Νεοσύλλεκτων (ΚΕΝ) Οπλιτών», σελ. 9589 

η) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων: 
i.  µε θέµα: «Αναίτια και αδικαιολόγητη µεταβολή όρων

προγράµµατος Leader», σελ. 9590 
ii.  µε θέµα: «Αποζηµιώσεις αµπελουργών Ηρακλείου των

οποίων η παραγωγή καταστράφηκε από τον περονόσπορο»,
σελ. 9592 

θ) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη:
i. µε θέµα: «ΕΔΕ κατά αστυνοµικών στην ΚΩ που έκλεισαν

λακκούβα», σελ. 9594 
ii. µε θέµα: «Ανάκληση αποσπάσεων Αστυνοµικών που υπη-

ρετούν στον  Έβρο στο πλαίσιο της επιχείρησης ΑΣΠΙΔΑ»,
σελ. 9595 

ι) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας:  
i. µε θέµα: «Πολύχρωµη εξαπάτηση των καταναλωτών ρεύ-

µατος µε ευθύνη της Κυβέρνησης», σελ. 9597 
ii. µε θέµα: «Η ιδιωτικοποίηση του νερού το επόµενο βήµα

της Κυβέρνησης», σελ. 9599 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: 
H Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει

την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού: Κύρωση της από 11.12.2023
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου « Έκτακτα µέτρα απα-
γόρευσης διάθεσης εισιτηρίων και παρουσίας θεατών σε
αγώνες ποδοσφαίρου για επιτακτικούς λόγους προστασίας
της δηµόσιας τάξης και ασφάλειας» (Α' 203) - Λήψη µέτρων
για την αποτροπή και αντιµετώπιση της βίας στο πλαίσιο
αθλητικών συναντήσεων και λοιπές ρυθµίσεις αρµοδιότητας
Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, σελ.
9599 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ.  9571 - 9588
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 9588 – 9601

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 9588, 9589, 9590, 9591, 

9593, 9594, 9595, 9596, 
9597, 9598, 9599, 9600, 
9601

ΚΑΛΟΓΕΡΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 9571
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 9571, 9573, 9574, 9575, 

9577, 9578, 9579, 9580, 
9581, 9582, 9583, 9585, 

9587

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ Χ., σελ. 9574, 9575
ΒΑΤΣΙΝΑ  Ε. , σελ. 9583, 9584
ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ Σ. , σελ. 9574, 9575
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ., σελ. 9583, 9585, 9586, 9587
ΖΑΜΠΑΡΑΣ Μ. , σελ. 9572, 9573, 9590, 9591, 

9599, 9600
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , 

σελ. 9580, 9581, 9582, 9583
ΚΕΦΑΛΑ Μ., σελ. 9579, 9580
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι., σελ. 9587, 9588, 9589, 9590
ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ Κ., σελ. 9581, 9582, 9583
ΜΠΟΥΓΑΣ  Ι., σελ. 9573, 9574
ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 9585, 9586, 9594, 9595
ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α., σελ. 9594, 9595, 9596, 9597
ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ Τ. , 

σελ. 9587, 9588
ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ Π. , σελ. 9595, 9596
ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ Ν. , σελ. 9589
ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ Φ. , σελ. 9577, 9578, 9592, 9593
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 9597, 9598, 9599
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ. , σελ. 9598, 9599, 9600, 9601

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
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ΣΠΑΝΑΚΗΣ Β., σελ. 9576, 9577, 9578
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ. , σελ. 9591, 9592, 9593
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 9575, 9576
ΦΩΤΙΟΥ  Θ. , σελ. 9579, 9580

Γ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΚΑΛΟΓΕΡΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 9585
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 9585



Αθήνα, σήµερα στις 29 Ιανουαρίου 2024, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 15.03’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

Πριν εισέλθουµε στην ηµερήσια διάταξη, θα προβούµε στην
ορκωµοσία του συναδέλφου κ. Δηµητρίου Καλογερόπουλου,
που αντικαθιστά τον κ. Μιλτιάδη Βαρβιτσιώτη, ο οποίος παραι-
τήθηκε.

Καλείται ο συνάδελφος κ. Δηµήτριος Καλογερόπουλος να
προσέλθει και να δώσει τον νενοµισµένο όρκο ενώπιον του εκ-
προσώπου της Εκκλησίας.

(Στο σηµείο αυτό προσέρχεται ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Κα-

λογερόπουλος και δίνει τον παρακάτω όρκο:
«Ορκίζοµαι στο όνοµα της Αγίας και Οµοούσιας και Αδιαίρετης

Τριάδος να είµαι πιστός στην πατρίδα και το δηµοκρατικό πολί-
τευµα, να υπακούω στο Σύνταγµα και τους νόµους και να εκπλη-
ρώνω ευσυνείδητα τα καθήκοντά µου»)

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Συγχαρητήρια!
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Άξιος, άξιος!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Να ευχηθούµε και

εµείς στον κ. Καλογερόπουλο καλότυχος να είναι και µακροηµέ-
ρευση και καλή επιτυχία στα καθήκοντά σας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΛΟΓΕΡΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΗ’

Δευτέρα 29 Ιανουαρίου 2024



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχό�αστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα τα εξής: 

«Με την παρούσα σάς ενηµερώνω σχετικά µε τη συζήτηση των
επίκαιρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγ-
χου τη Δευτέρα 29 Ιανουαρίου 2024 ότι οι επίκαιρες ερωτήσεις
που θα συζητηθούν είναι οι εξής:

Οι υπ’ αριθµόν 591/17-1-2024 και 595/20-1-2024 επίκαιρες
ερωτήσεις, οι οποίες θα απαντηθούν από τον Υπουργό Υγείας κ.
Σπυρίδωνα- Άδωνι Γεωργιάδη. 

Οι υπ’ αριθµόν 600/22-1-2024 και 609/22-1-2024 επίκαιρες
ερωτήσεις, οι οποίες θα απαντηθούν από τον Υπουργό Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας κ. Θεόδωρο Σκυλακάκη. 

Οι υπ’ αριθµόν 597/21-1-2024 και 606/22-1-2024 επίκαιρες
ερωτήσεις, οι οποίες θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Εθνι-
κής Άµυνας κ. Ιωάννη Κεφαλογιάννη. 

Οι υπ’ αριθµόν 584/16-1-2024 και 586/16-1-2024 επίκαιρες
ερωτήσεις, οι οποίες θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Προ-
στασίας του Πολίτη κ. Ανδρέα Νικολακόπουλο.

Η υπ’ αριθµόν 585/16-1-2024 επίκαιρη ερώτηση, η οποία θα
απαντηθεί από την Υφυπουργό Υποδοµών και Μεταφορών κ. Χρι-
στίνα Αλεξοπούλου.

Η υπ’ αριθµόν 604/22-1-2024 επίκαιρη ερώτηση και η 1919/22-
11-2023 ερώτηση κατά άρθρον 130 παράγραφος 5 του Κανονι-
σµού της Βουλής, οι οποίες θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Βασίλειο - Πέτρο Σπα-
νάκη.

Η υπ’ αριθµόν 607/22-1-2024 επίκαιρη ερώτηση, η οποία θα
απαντηθεί από τον Υφυπουργό Δικαιοσύνης κ. Ιωάννη Μπούγα.

Η υπ’ αριθµόν 601/22-1-2024 επίκαιρη ερώτηση, η οποία θα
απαντηθεί από την Υφυπουργό Κοινωνικής Συνοχής κ. Μαρία -
Αλεξάνδρα Κεφάλα.

Οι υπ’ αριθµόν 599/21-1-204 και 612/22-1-2024 επίκαιρες ερω-
τήσεις, οι οποίες θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Διονύσιο Σταµενίτη. 

Και, τέλος, η υπ’ αριθµόν 610/22-1-2024 επίκαιρη ερώτηση, η
οποία θα απαντηθεί από τον Υφυπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης κ. Κωνσταντίνο Κυρανάκη. 

Παρακαλούµε, όπως προβείτε στις δέουσες ενέργειες, προ-
κειµένου να ενηµερωθούν τόσο ο Προεδρεύων τη διαδικασία
όσο και οι ερωτώντες Βουλευτές.» 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινάµε µε τη δεύτερη µε
αριθµό 607/22-1-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του
Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Μιλτιάδη Ζαµπάρα προς τον
Υπουργό Δικαιοσύνης µε θέµα: «Απαραίτητη η αυτόνοµη διατή-
ρηση του Εφετείου Δυτικής Στερεάς Ελλάδας».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Δικαιοσύνης, ο κ. Ιωάννης Μπού-
γας.

Παρακαλώ, κύριε Βουλευτά, έχετε τον λόγο.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, στον νοµό µου, στην Αιτωλοακαρνανία, το τε-

λευταίο διάστηµα έχετε δηµιουργήσει µια πολύ µεγάλη αναστά-
τωση. Υπάρχουν αυτή τη στιγµή πολύ µεγάλες κοινωνικές
αντιδράσεις µε τον καινούργιο δικαστικό χάρτη που θα αλλάξει
τελείως το τοπίο στις δικαστικές υπηρεσίες του νοµού. 

Επειδή µέχρι στιγµής ακούγονται πολλά, υπάρχουν κάποιες
διαρροές, θα θέλαµε σήµερα µε σαφήνεια και ειλικρίνεια να µας
απαντήσετε τι σκοπεύετε να κάνετε σε σχέση µε τις δικαστικές
δοµές στον Νοµό Αιτωλοακαρνανίας. Οι πρώτες πληροφορίες
µιλούσαν για κατάργηση του Εφετείου Αγρινίου, µετά το σενάριο
στην πορεία άλλαξε.

Εµείς είχαµε καταθέσει επίκαιρη για αυτό και οι διαρροές έλε-
γαν ότι θα καταργηθεί ένα από τα δύο Πρωτοδικεία, δηλαδή ή
του Μεσολογγίου, που είναι η πρωτεύουσα του νοµού, ή του
Αγρινίου, ενώ η περιοχή είναι τόσο µεγάλη, κύριε Υπουργέ. Μι-

λάµε για δύο νοµούς επί της ουσίας, όπου θα έπρεπε να υπήρχαν
κανονικά τρία πρωτοδικεία.

Η ανάγκη, λοιπόν, για την ύπαρξη δύο πρωτοδικείων είναι αυ-
τονόητη, αυταπόδεικτη και πέρα για πέρα ουσιαστική για την
οµαλή λειτουργία και τη γρήγορη απονοµή της δικαιοσύνης.
Αυτό το λένε οι φορείς, οι κοινωνικοί φορείς, οι δικηγορικοί σύλ-
λογοι, οι σύλλογοι εργαζοµένων, τα δηµοτικά συµβούλια. Θα σας
καταθέσω όλα τα έγγραφα στα Πρακτικά από όλους τους φο-
ρείς, τα έχουν στείλει και σε εσάς και εύχοµαι να τα έχετε δια-
βάσει, να τα έχετε µελετήσει και να τα έχετε λάβει υπ’ όψιν σας.

Άρα έχουµε σε µία περιοχή, όπως είναι η περιοχή του Μεσο-
λογγίου, το Πρωτοδικείο Μεσολογγίου, που είναι το ιστορικό-
τερο πρωτοδικείο της χώρας, που ιδρύθηκε το 1831 και καλύπτει
µια τεράστια γεωγραφική περιοχή του Δήµου Μεσολογγίου, του
Δήµου Ξηροµέρου, του Δήµου Ναυπακτίας, έχοντας τις απαραί-
τητες υποδοµές, όλες τις υποδοµές. Έχουµε, ταυτόχρονα, το Δι-
καστικό Μέγαρο Αγρινίου που καλύπτει έναν πολύ µεγάλο όγκο
υποθέσεων και στεγάζεται σε ένα κτήριο που διαθέτει όλες τις
προηγµένες προδιαγραφές.

Υπάρχουν ζητήµατα που προκύπτουν µε την κατάργηση του
ενός από τα δύο πρωτοδικεία, που ξαναλέµε ότι είναι αυταπό-
δεικτο και πάρα πολύ σηµαντικό να παραµείνουν και τα δύο λει-
τουργικά στον νοµό. Δεν υπάρχει καµµία εξοικονόµηση
δαπανών, όπως λέτε, γιατί θα γίνουν µετακινήσεις των εργαζο-
µένων από το ένα πρωτοδικείο στο άλλο. Αν συγχωνεύσουµε τα
δύο πρωτοδικεία, θα δηµιουργηθεί πρόβληµα µε την τήρηση των
ενιαίων βιβλίων, αφού στα περιφερειακά πρωτοδικεία θα τηρούν-
ται διαφορετικά βιβλία. Πείτε µας πώς θα γίνει αυτό. Οι υπάλλη-
λοι θα είναι όµηροι του κεντρικού πρωτοδικείου, αλλά εγώ να
σας πω ότι θα βάλουν πλάτη οι δηµόσιοι υπάλληλοι. Να βάλουν
πλάτη για ποιο πράγµα, για ποιο καλό, όταν θα συγχωνεύσουµε,
θα καταργήσουµε το ένα από τα δύο πρωτοδικεία σε έναν τερά-
στιο σε έκταση νοµό µε τεράστιες ανάγκες και στο ζήτηµα αυτό;
Έχω τα στοιχεία, θα καταθέσω στα Πρακτικά τα στοιχεία που µι-
λάνε για τη λειτουργικότητα αυτών των δύο δοµών, για το πόσο
σηµαντικές είναι για την περιοχή και για την ευρύτερη περιοχή.

Όµως, νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι αυτή η διάθεση από εσάς,
αυτή η στόχευση από εσάς είναι µία στόχευση που έχει να κάνει
µε µία γενικότερη απαξίωση της Αιτωλοακαρνανίας, του Νοµού
Αιτωλοακαρνανίας, µε την υποστελέχωση, την απαξίωση δηµό-
σιων δοµών, µε τα νοσοκοµεία µας να καταρρέουν, µε τα πανε-
πιστήµια που έχουν κλείσει τα τελευταία χρόνια και έρχεται το
κερασάκι σήµερα σε µία πολύ πικρή τούρτα µε την απαξίωση και
των δικαστικών δοµών.

Και να πω επίσης και το εξής: Υπάρχουν αντίστοιχα παραδείγ-
µατα -και σε αυτό θέλω απάντηση, κύριε Υπουργέ- στην Έδεσσα
και στα Γιαννιτσά όπου θα παραµείνουν και τα δύο πρωτοδικεία,
µε βάση το σχέδιο που διέρρευσε, σε πολύ µικρότερη απόσταση,
πολύ µικρότεροι νοµοί και πιο κοντά στη Θεσσαλονίκη. Γιατί να
υποβαθµίζετε συνεχώς τον Νοµό Αιτωλοακαρνανίας; Και εγώ
λέω τους κυβερνητικούς Βουλευτές τους έχετε απαξιώσει, τους
έχετε γραµµένους στα παλαιότερα των υποδηµάτων σας, την
κοινωνία γιατί την απαξιώνετε; Τον κόσµο που περιµένει µία
απάντηση τι θα γίνει µε τα πρωτοδικεία, µε τον δικαστικό χάρτη,
να µην τον απαξιώνετε!

Διότι ο Νοµός Αιτωλοακαρνανίας, κύριε Υπουργέ, έχει δεχτεί
τα τελευταία χρόνια πολύ σηµαντικά χτυπήµατα. Ξαναλέω, τα
πανεπιστήµιά µας, τα νοσοκοµεία µας, οι υποδοµές µας, η αγρο-
τική παραγωγή και σήµερα ένας νέος δικαστικός χάρτης, µία
αναδιοργάνωση -αποδιοργάνωση θα πούµε εµείς- σε σχέση µε
αυτό.

Άρα, θα ήθελα µία απάντηση, τι θα κάνετε µε τα πρωτοδικεία,
τι θα κάνετε µε τα Ειρηνοδικεία Βόνιτσας και Βάλτου, που και
αυτά ακούγονται ότι θα κλείσουν και µία συνολική επίσηµη απάν-
τηση από τα δικά σας χείλη για το τι θα γίνει οριστικά σε σχέση
µε τον δικαστικό χάρτη στον Νοµό Αιτωλοακαρνανίας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Δικαιοσύνης κ. Ιωάννης Μπού-

γας.
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, αντιλαµβάνοµαι την αγωνία σας, νοµίζω,
όµως, ότι βιαστήκατε και βιαστήκατε πολύ, διότι πριν ακόµη δείτε
και εσείς και το κόµµα σας τον δικαστικό χάρτη και το πώς αυτός
λειτουργεί στο σύνολο της χώρας και τι τροποποιήσεις επέρχον-
ται συνολικά στους δικαστικούς σχηµατισµούς, εσείς σπεύσατε
να υποβάλετε µία ερώτηση, η οποία αφορά συγκεκριµένα την Αι-
τωλοακαρνανία.

Και η ερώτησή σας αυτή στην οποία σήµερα καλούµαι να
απαντήσω έχει να κάνει µε τη διατήρηση ή µη του εφετείου. Βε-
βαίως, θα ήθελα ειλικρινά να σας ευχαριστήσω για την ευκαιρία
που µου δίνετε να αναφερθώ στη δοµή του δικαστικού χάρτη της
χώρας, που παρουσιάστηκε την προηγούµενη εβδοµάδα στο
Υπουργικό Συµβούλιο. Και νοµίζω ότι συµφωνείτε πως η αναµόρ-
φωση του δικαστικού χάρτη είναι µία βαθιά τοµή την οποία οφεί-
λουµε να κάνουµε στην ελληνική δικαιοσύνη. Θα έλεγα, µάλιστα,
ότι έχουµε καθυστερήσει αρκετά.

Στόχος, λοιπόν, του νέου δικαστικού χάρτη είναι να αντιµετω-
πίσει παθογένειες και δικαστικά παράδοξα δεκαετιών τα οποία
δηµιουργούν προβλήµατα και καθυστερήσεις στην απονοµή της
ελληνικής δικαιοσύνης και να την καταστήσει άµεση και αποτε-
λεσµατική στους Έλληνες πολίτες. Γνωρίζετε ασφαλώς ότι η
χώρα µας κατατάσσεται σήµερα στην εκατοστή τεσσαρακοστή
έκτη θέση µε βάση τον δείκτη ταχύτητας στην απονοµή δικαιο-
σύνης. Σήµερα ο µέσος όρος για την έκδοση µιας τελεσίδικης
απόφασης είναι χίλιες τετρακόσιες µέρες.

Με την προτεινόµενη αλλαγή, καθώς επίσης και µε τις νοµο-
θετικές παρεµβάσεις οι οποίες γίνονται και θα γίνουν στο εγγύς
µέλλον στους κώδικες -και αναφέροµαι ιδιαίτερα στον Κώδικα
Ποινικής Δικονοµίας και στον Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας- στην
αναβάθµιση των κτηριακών υποδοµών, στην ψηφιακή δικαιο-
σύνη, αλλά και στην εκπαίδευση δικαστών και δικαστικών υπαλ-
λήλων προσβλέπουµε ότι στο τέλος της τρέχουσας τετραετίας
ο χρόνος απονοµής δικαιοσύνης θα έχει µειωθεί σε λιγότερο από
δύο χρόνια και θα έχει πλησιάσει, αν δεν έχει αγγίξει, τον µέσο
χρόνο έκδοσης για την τελεσιδικία της απόφασης στην Ευρω-
παϊκή Ένωση.

Οι δικαστικοί σχηµατισµοί, εκτός από την ταχύτερη απονοµή
της δικαιοσύνης, θα συντελέσουν επίσης στην καλύτερη και πιο
εύρυθµη λειτουργία του κράτους δικαίου και κατ’ επέκταση στην
ενίσχυση της εµπιστοσύνης των πολιτών και της προσέλκυσης
επενδύσεων στη χώρα µας.

Πρέπει, επίσης, να σας ενηµερώσω ότι στο Υπουργείο Δικαιο-
σύνης µια οµάδα έγκριτων νοµικών, που εκπροσωπούν όλους
τους φορείς που συµπράττουν στην απονοµή δικαιοσύνης έλαβε
υπ’ όψιν τα αντικειµενικά δεδοµένα, καθώς επίσης και τις προ-
τάσεις τόσο της Παγκόσµιας Τράπεζας όσο και της επιτροπής
που συστάθηκε µε σκοπό να δώσει την γνωµοδότησή της για τον
νέο δικαστικό χάρτη, αλλά και τις προτάσεις όλων των φορέων.

Ξέρετε ότι στο Υπουργείο Δικαιοσύνης κλήθηκαν από όλες τις
εφετειακές περιφέρειες της χώρας φορείς και είπαν τις απόψεις
τους για τον νέο δικαστικό χάρτη και πώς πρέπει αυτός σε κάθε
γεωγραφική περιφέρεια, σε κάθε εφετειακή περιφέρεια να δια-
µορφωθεί. Τις προτάσεις, λοιπόν, αυτές τις διαβάσαµε µε προ-
σοχή και πρέπει να σας πω ότι µε δική µας πρωτοβουλία, µε
πρωτοβουλία του Υπουργείου Δικαιοσύνης, τις δώσαµε στη δη-
µοσιότητα, ακριβώς για να µην υπάρχουν διαρροές και να ξέ-
ρουν όλοι οι Έλληνες, ιδιαίτερα οι εµπλεκόµενοι µε την απονοµή
της δικαιοσύνης, ποιες είναι οι εισηγήσεις τις οποίες είχαµε δεχ-
θεί.

Στις προτάσεις, λοιπόν, αυτές είµαι βέβαιος ότι θα διαβάσατε
πως υπήρχε πρόταση για κατάργηση τριών έως πέντε εφετείων.
Μάλιστα, µέσα σε αυτά προτεινόταν και η συγχώνευση του Εφε-
τείου Δυτικής Στερεάς Ελλάδας µε το Εφετείο Πάτρας. Εντού-
τοις, έπειτα από µελέτη και µε στόχο την απρόσκοπτη πρόσβαση
των πολιτών στη δικαιοσύνη, αποφασίσαµε µε τον σχεδιασµό του
νέου δικαστικού χάρτη της χώρας να προβούµε σε ενοποίηση
του πρώτου βαθµού δικαιοδοσίας και να µην παρέµβουµε στον
δεύτερο βαθµό, δηλαδή στα εφετεία. Συνεπώς, δεν καταργείται
µε τον σχεδιασµό µας στον δικαστικό χάρτη κανένα από τα εφε-

τεία που λειτουργούν σήµερα στη χώρα και ως εκ τούτου, θα δια-
τηρηθεί το Εφετείο Δυτικής Ελλάδος µε έδρα το Αγρίνιο.

Στη συνέχεια, κύριε Πρόεδρε, θα έχω την δυνατότητα να πω
περισσότερα πράγµατα για τον δικαστικό χάρτη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Τον λόγο έχει ο κ. Ζαµπάρας για τη δευτερολογία του.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι ήµουν σαφής στην πρώτη µου το-

ποθέτηση. Το γεγονός ότι αρχικά στο σχέδιό σας είχατε την κα-
τάργηση του εφετείου και µετά είπατε ότι δεν θα το
καταργήσετε, αλλά ότι θα καταργήσετε πρωτοδικεία, αυτό το πα-
ρουσιάζετε ως νίκη; Το παρουσιάζετε ως µεταρρύθµιση; Για να
καταλάβω, δηλαδή! Εδώ λέµε ότι έχετε βάλει µία κοινωνία σε κοι-
νωνικό αυτοµατισµό. «Τρώµε από τις σάρκες µας» στην Αιτωλο-
ακαρνανία και δεν έχει µείνει τίποτα αναπτυξιακό.  Έχετε βάλει
το Αγρίνιο και το Μεσολόγγι σε µια λογική «διαίρει και βασίλευε»
για το πού θα είναι το πρωτοδικείο, ενώ επί της ουσίας, κύριε
Υπουργέ, και τα δύο αυτονοήτως και αυταπόδεικτα χρειάζονται,
µε βάση τα στοιχεία που καταθέτουν οι επίσηµοι φορείς. Άρα,
νοµίζω ότι η λογική ότι δεν θα πειράξετε κάτι, αλλά αντ’ αυτού
πειράζετε κάτι άλλο, δεν µας βρίσκει σύµφωνους. Και γενικότερα
η φιλοσοφία σας δεν βρίσκει σύµφωνη µία κοινωνία που τα τε-
λευταία χρόνια έχει δεχτεί πολλά χτυπήµατα.

Σήµερα είχαν κατάληψη στο Δικαστικό Μέγαρο Αγρινίου και
έχουν βγει µε πανό στο δρόµο, ενώ οι κινητοποιήσεις θα συνεχι-
στούν. Το ίδιο συµβαίνει και στο Μεσολόγγι, όπως και στις άλλες
πόλεις. Γιατί, κύριε Υπουργέ; Γιατί; Γιατί τα αιτήµατά τους είναι
δίκαια, γιατί ξέρουν και οι δικηγορικοί σύλλογοι, και οι εφέτες,
και οι δικαστικοί ότι αυτό που πάτε να κάνετε δεν είναι προς όφε-
λος της πιο γρήγορης απονοµής της δικαιοσύνης. Όταν κάτι το
υπερσυγκεντρώνουµε, όταν κάτι το µεταφέρουµε και δεν το
απλώνουµε, δεν το αποκεντρώνουµε, δεν µας διασφαλίζει ότι οι
χρόνοι απονοµής της δικαιοσύνης θα µειωθούν. Ίσα ίσα η λογική
λέει ότι θα αυξηθούν. Άρα, πάµε να φτιάξουµε τι και µε ποιο
τρόπο;

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιλτιάδης (Μίλτος) Ζαµπά-

ρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κύριο Βουλευτή. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κύριος Υπουργός για τη δευτερολογία
του.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Θα ήθελα
να ενηµερώσω τον κύριο συνάδελφο και µέσω αυτού τους συµ-
πολίτες µας και τους Έλληνες πολίτες γενικότερα ότι η λογική
της νέας δοµής του δικαστικού χάρτη υπακούει στον κανόνα της
ενοποίησης του πρώτου βαθµού. Με αυτή θα εµπλέξουµε στην
απονοµή της πρωτοβάθµιας δικαιοσύνης εννιακόσιους εξήντα
δύο ειρηνοδίκες, οι οποίοι σήµερα δεν έχουν, τουλάχιστον στην
ίδια ποσότητα και σοβαρότητα, έργο απονοµής στη δικαιοσύνη
µε τους συναδέλφους τους πρωτοδίκες. 

Με την ενοποίηση, λοιπόν, του πρώτου βαθµού θα βάλουµε
ουσιαστικά στο σύστηµα απονοµής πρωτοβάθµιας δικαιοσύνης
εννιακόσιους εξήντα δύο νέους δικαστές, οι οποίοι -σηµειώστε-
έχουν και εκπαίδευση και εµπειρία -ασφαλώς προβλέπουµε και
έχουµε πρόνοιες για την επιµόρφωσή τους-, αλλά έχουν και τα
ίδια συνταγµατικά εχέγγυα προσωπικής και λειτουργικής ανε-
ξαρτησίας.

Θέλω, επίσης, να σας διαβεβαιώσω ότι ούτε το Πρωτοδικείο
Μεσολογγίου ούτε το Πρωτοδικείο Αγρινίου πρόκειται να κλεί-
σουν. Θα υπάρχουν και τα δύο δικαστήρια και θα δικάζονται οι
ίδιες ακριβώς υποθέσεις.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Με έδρα;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Η έδρα

σάς απασχολεί ή αυτό που σας λέω; 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ρωτάω, κύριε Υπουργέ,

για να ξέρουν οι πολίτες. 
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Ακούστε.
Άρα, λοιπόν, τον πολίτη, κύριε συνάδελφε, τον ενδιαφέρει να έχει
απονοµή δικαιοσύνης και πρόσβαση σε αυτή, όπως έχει σήµερα
ή και καλύτερη. Και θα έχει καλύτερη απονοµή δικαιοσύνης στην
πλειονότητα των περιπτώσεων. Οι δικηγόροι, επίσης, όσες υπο-
θέσεις δικάζουν σήµερα σε αυτά τα δικαστήρια θα τις δικάζουν
και µετά την εφαρµογή του δικαστικού χάρτη. Και επαναλαµ-
βάνω, δεν πρόκειται να επέλθει καµµία απολύτως µεταβολή στην
απονοµή της δικαιοσύνης στον Νοµό Αιτωλοακαρνανίας. Όπως
δικάζονται σήµερα οι υποθέσεις σε αυτά τα δικαστήρια, θα δικά-
ζονται και από το νέο δικαστικό έτος, όταν θα εφαρµοστεί ο χάρ-
της.

Σε ό,τι αφορά τώρα την έδρα στην οποία αναφερθήκατε, ξέ-
ρετε η ενοποίηση του πρώτου βαθµού πρέπει να υπακούει και
σε µια νέα δοµή, έτσι ώστε να έχουµε καλύτερη και ορθολογικό-
τερη κατανοµή των υποθέσεων και βεβαίως διαχείριση του επι-
στηµονικού προσωπικού της δικαιοσύνης. Δεν είναι δυνατόν να
συνεχίσουµε να έχουµε αυτή την άναρχη και µη ορθολογική κα-
τανοµή των δικαστικών υποθέσεων, έτσι ώστε άλλοι δικαστές να
επιβαρύνονται υπέρµετρα µε δικογραφίες, ενώ άλλοι συνάδελ-
φοί τους να µην έχουν ανάλογο δικαιοδοτικό έργο. Αυτό, λοιπόν,
οφείλουµε να το εξορθολογήσουµε. Σε αυτόν τον εξορθολογι-
σµό υπακούει και η µεταφορά των οργανικών θέσεων σε κάθε
πρωτοδικειακή περιφέρεια στο πρωτοδικείο, όπου θα είναι η
έδρα, πλην όµως αυτό δεν πρόκειται να επιφέρει καµία απολύ-
τως µεταβολή, που αφορά και στον απλό πολίτη, στην απονοµή
της δικαιοσύνης.

Αν, λοιπόν, εσείς ενδιαφέρεστε για τους συµπατριώτες σας,
για τους πολίτες της Αιτωλοακαρνανίας, θέλω να τους διαβεβαι-
ώσετε ότι στην απονοµή της δικαιοσύνης δεν θα επέλθει καµµία
απολύτως µεταβολή. Αντίθετα, θα έχουν δικαιοσύνη η οποία θα
είναι αποτελεσµατικότερη, ταχύτερη, διότι οι δικογραφίες θα µοι-
ράζονται, όπως σας είπα, σε µεγαλύτερο αριθµό δικαστών και
µε έναν τρόπο ορθολογικό και βεβαίως πιο προσιτή, διότι εξορ-
θολογίζεται και το σύστηµα της επιβάρυνσης του Έλληνα φορο-
λογούµενου. Ο Έλληνας φορολογούµενος δικαιούται να
πληρώνει λιγότερα για καλύτερες και ποιοτικότερες συνθήκες
απονοµής της δικαιοσύνης.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό. 
Η πέµπτη µε αριθµό 582/15-1-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου

κύκλου του Ζ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Β1’ Βό-
ρειου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική
Λύση» κ. Βασίλειου Βιλιάρδου προς τον Υπουργό Υποδοµών και
Μεταφορών µε θέµα: «Πλήρης έλλειψη νοµοθετικού πλαισίου
προδιαγραφών που οφείλει να διέπει τη διαδικασία απογείωσης
των αεροσκαφών στα πολιτικά αεροδρόµια της χώρας» δεν θα
συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Βουλευτού. 

Και τώρα προχωράµε στην πρώτη µε αριθµό 585/16-1-2024
επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Χανίων της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Δηµοκρατία» κ. Σεβαστής Βο-
λουδάκη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα:
«Τοποθέτηση σύγχρονου συστήµατος ελέγχου εναέριας κυκλο-
φορίας (ραντάρ) για την ασφάλεια των πτήσεων, στο Διεθνές Αε-
ροδρόµιο Χανίων». 

Ορίστε, κυρία Βολουδάκη, έχετε τον λόγο. 
ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Κυρία Υπουργέ, στο αερο-

δρόµιο των Χανίων, στο αεροδρόµιο «ΔΑΣΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ» δεν
υπάρχει, παρά την από 14-12-2015 υπογραφείσα σύµβαση, ένα
αξιόπιστο σύγχρονο σύστηµα ελέγχου εναέριας κυκλοφορίας,
γιατί το ραντάρ προσέγγισης µε τον πύργο ελέγχου δεν έχει
τεθεί ακόµη σε λειτουργία.

Σύµφωνα µε τη σύµβαση παραχώρησης για την αναβάθµιση,
συντήρηση, διαχείριση και λειτουργία των περιφερειακών αερο-
δροµίων, µεταξύ των άλλων και αυτό των Χανίων, στο Παράρ-
τηµα 20, παράγραφος 6.4.3, απαιτείται ο εκσυγχρονισµός των
τοµέων επικοινωνιών και επιτήρησης µε την απόκτηση συγκεκρι-
µένων συστηµάτων που ορίζονται λεπτοµερώς και στο κείµενο
της σύµβασης.

Η «FRAPORT GREECE» που έχει και την ευθύνη της διαχείρι-

σης του αεροδροµίου -και άρα δεσµεύεται από τη σύµβαση αυτή
να πραγµατοποιήσει όλες τις απαιτούµενες ενέργειες- κωλυσιερ-
γεί. Τώρα νοµίζω ότι είµαστε στον όγδοο και µπαίνουµε στον
ένατο χρόνο για την τοποθέτηση αυτού του σύγχρονου ραντάρ. 

Δεδοµένου, λοιπόν, ότι αυτό το νέο σύστηµα θεωρείται απα-
ραίτητο τόσο για την ασφαλή προσέγγιση, προσγείωση και απο-
γείωση των αεροπλάνων, όσο και για την αύξηση των πτήσεων
που θα µπορούν να προσγειώνονται στο αεροδρόµιο Χανίων, ει-
δικά βέβαια µετά και από τη µετά COVID τεράστια τουριστική
ανάπτυξη που γνωρίζει ο νοµός και βαίνει αυξανόµενη έτος µε
το έτος, θα ήθελα να γνωρίζω αν η ελληνική Κυβέρνηση έχει προ-
βεί σε κάποιες ενέργειες και σε ποιες για την υλοποίηση των δε-
σµεύσεων της «FRAPORT GREECE», όπως προκύπτουν από τη
σύµβαση. Αν ναι, σε ποιο στάδιο βρίσκονται; Επίσης, θα ήθελα
να γνωρίζω αν οι αρµόδιες υπηρεσίες έχουν προσδιορίσει τις
απαραίτητες προδιαγραφές, για τις οποίες, σύµφωνα µε προ-
ηγούµενη ερώτηση Βουλευτού του νοµού στον προκάτοχό σας,
απαντήθηκε ότι έχουν προσδιοριστεί ήδη από το 2020. 

Άρα, λοιπόν, προτίθεται η Κυβέρνηση να προβεί σε όλες τις
απαραίτητες ενέργειες, ώστε αυτή η επένδυση να υλοποιηθεί,
σε τι χρονοδιάγραµµα και γιατί υπάρχει αυτή η αδικαιολόγητη
καθυστέρηση;

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Βολουδάκη. 
Θα απαντήσει η Υφυπουργός Μεταφορών και Υποδοµών κ.

Χριστίνα Αλεξοπούλου. 
Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµη κυρία συνάδελφε, το Υπουργείο Υποδοµών και Μετα-

φορών βρίσκεται σε µία διαρκή προσπάθεια όχι µόνο για την
ορθή συντήρηση και λειτουργία των υποδοµών των αεροδρο-
µίων, αλλά κυρίως για την αναβάθµισή τους. Το Διεθνές Αερο-
δρόµιο Χανίων, όπως πολύ καλά γνωρίζετε, αποτελεί ένα εκ των
αεροδροµίων που διαχειρίζεται η εταιρεία «FRAPORT GREECE».
Η εταιρεία εκτός από τη διαχείριση, σύµφωνα µε τα αναφερό-
µενα στο Παράρτηµα 20 της σύµβασης παραχώρησης που κυ-
ρώθηκε µε το ν.4389/2016, ανέλαβε την ευθύνη για την
προµήθεια και εγκατάσταση των κάτωθι συστηµάτων αεροναυ-
τιλίας: Προµήθεια και εγκατάσταση συστήµατος επικοινωνιών
και προµήθεια και εγκατάσταση συστηµάτων για την κάλυψη των
απαιτήσεων παροχής ελέγχου προσέγγισης µε τη χρήση συστη-
µάτων επιτήρησης στην τερµατική περιοχή των Χανίων.

Προκειµένου να υλοποιηθεί η προµήθεια των προαναφερόµε-
νων συστηµάτων διαχείρισης της εναέριας κυκλοφορίας και στο
πλαίσιο της συνεργασίας της Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας
µε την Πολεµική Αεροπορία, διαβιβάστηκαν προς την αρµόδια
υπηρεσία του Γενικού Επιτελείου Αεροπορίας ήδη από το έτος
του 2019 οι απαιτούµενες τεχνικές προδιαγραφές οι οποίες εκ-
πονήθηκαν από επιτροπές εµπειρογνωµόνων της υπηρεσίας και
εγκρίθηκαν από το Συµβούλιο Έργων Πολιτικής Αεροπορίας. 

Άρα, επί του ερωτήµατός σας εάν έχουν προσδιοριστεί οι τε-
χνικές προδιαγραφές, η απάντηση είναι «ναι, και µάλιστα έχουν
εγκριθεί». 

Περαιτέρω, αν και σύµφωνα µε τον Κανονισµό 1139/2018 ορί-
ζεται ότι τα αεροδρόµια υπό τον έλεγχο και την εκµετάλλευση
του Στρατού, καθώς και οι Υπηρεσίες Διαχείρισης Εναέριας Κυ-
κλοφορίας που παρέχονται από τον Στρατό, θα πρέπει να εξαι-
ρούνται από το πεδίο του Κανονισµού, τα κράτη θα πρέπει να
διασφαλίσουν ότι σύµφωνα µε την εθνική νοµοθεσία, τα συγκε-
κριµένα αεροδρόµια, όταν είναι ανοιχτά για το κοινό, προσφέ-
ρουν επίπεδο ασφαλείας και διαλειτουργικότητας εξίσου
αποτελεσµατικό µε εκείνα που επιτυγχάνονται από την εφαρ-
µογή των βασικών απαιτήσεων στα συστήµατα Πολιτικής Αερο-
πορίας. 

Έτσι, επ’ ευκαιρία και της ερώτησής σας, ζήτησα και έλαβα
ενηµέρωση από το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας σχετικά µε το
θέµα και σας ενηµερώνω ότι η ευθύνη της Πολεµικής Αεροπο-
ρίας κατά το µέρος που την αφορά η σύνταξη του σχεδίου των
τεχνικών προδιαγραφών του συστήµατος έχει ολοκληρωθεί και
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έχει αποσταλεί εγγράφως στη «FRAPORT». 
Καταθέτω εδώ, κύριε Πρόεδρε, και το σχετικό έγγραφο να

υπάρχει στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.

Χριστίνα Αλεξοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Μάλιστα, µετά την ολοκλήρωση των τεχνικών προδιαγραφών,
η ΥΠΑ µε έγγραφό της ζήτησε από τη «FRAPORT» την επίσπευση
της διαδικασίας προµήθειας του εν λόγω συστήµατος.

Σας ενηµερώνω, λοιπόν, ότι η Πολεµική Αεροπορία για την
υλοποίηση της διαδικασίας προµήθειας των συστηµάτων αερο-
ναυτιλίας σε όλα τα αεροδρόµια της χώρας κατήρτισε πρό-
γραµµα επισκέψεων, µε πρώτο το αεροδρόµιο Χανίων για τη
διευθέτηση των λεπτοµερειών, όπως το ενδεχόµενο τεχνικών
προβληµάτων και την οριοθέτηση τελικών θέσεων εγκατάστασης
των συστηµάτων. 

Μετέπειτα πραγµατοποιήθηκε σύσκεψη µε συµµετοχή όλων
των εµπλεκοµένων, µεταξύ των οποίων και εκπροσώπων της
«FRAPORT» και πλέον αναµένεται η υλοποίηση των υποχρεώ-
σεων από µέρους της παραχωρησιούχου εταιρείας. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει η κ. Βολουδάκη για τη δευτερολογία της.
ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κυρία Υπουργέ,

για την πολύ κατατοπιστική απάντηση, είναι αλήθεια. Απαντήθη-
καν τα περισσότερα από τα ερωτήµατά µου.

Αυτό στο οποίο θα ήθελα να επιµείνω, όµως, είναι από δω και
πέρα αν έχει γνώση η Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας του χρο-
νοδιαγράµµατος που πρόκειται να ακολουθηθεί, γιατί διαβάζον-
τας στον Τύπο και σχετική δήλωση του διευθύνοντος συµβούλου
της «FRAPORT», είδα ένα χρονοδιάγραµµα το οποίο, εάν συµ-
βούν αυτά τα οποία περιγράφει, θα ξεπεράσει την τριετία. 

Εφόσον, λοιπόν, η Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας έχει κάνει
τη δουλειά της όπως έπρεπε, όπως µε διαβεβαιώσατε και έχουν
δοθεί οι προδιαγραφές, όπως και το ίδιο και το Υπουργείο Άµυ-
νας, εσείς ξέρετε, έχει κοινοποιηθεί στο Υπουργείο εκ µέρους
της «FRAPORT» ένα χρονοδιάγραµµα για το πότε θα γίνει η προ-
µήθεια αυτού του ραντάρ; Διότι, ξέρετε, εκτός από την προµή-
θεια, µετά χρειάζεται και εκπαίδευση του προσωπικού για το
συγκεκριµένο σύστηµα. Έχουµε κάποιο χρονοδιάγραµµα ώστε
να ξέρουµε πότε αυτό θα υλοποιηθεί; Και αν όχι, σε ποιες ενέρ-
γειες πρόκειται να προβεί το Υπουργείο, ούτως ώστε να επισπευ-
σθούν αυτές οι διαδικασίες;

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµη κυρία συνάδελφε, αρχικώς να επισηµάνω ότι η Υπη-

ρεσία Πολιτικής Αεροπορίας υποχρεούται να υλοποιήσει σχέδιο
αναδιοργάνωσης του κατώτερου εναέριου χώρου του FIR Αθη-
νών και αυτό προβλέπεται προκειµένου να µην παρεκκλίνει από
τους στόχους της οικονοµικής πολιτικής που συνδέονται άµεσα
µε το δηµόσιο συµφέρον για τον καθορισµό µηχανισµού επιδό-
σεων των υπηρεσιών Αεροναυτιλίας και των λειτουργιών δικτύου.

Γι’ αυτόν τον λόγο, όλα τα συστήµατα αεροναυτιλίας που ανέ-
φερα θα ενσωµατωθούν στο ενιαίο Σύστηµα Διαχείρισης Εναέ-
ριας Κυκλοφορίας της ΥΠΑ που είναι και ο αποκλειστικός
φορέας παροχής υπηρεσιών αεροναυτιλίας της Ελλάδας, έτσι
ώστε να υλοποιηθεί το σχέδιο αναδιοργάνωσης του κατώτερου
εναέριου χώρου. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι πράγµατι θα αυ-
ξηθεί η χωρητικότητα και θα µειωθούν ενδεχόµενες καθυστερή-
σεις. 

Επ’ ευκαιρία της απάντησης, λοιπόν, θα ήθελα να ενηµερώσω
ότι η Αρχή Πολιτικής Αεροπορίας κατά το διάστηµα από τις 6
έως τις 18 Δεκεµβρίου του 2023 επιθεωρήθηκε από τον Διεθνή
Οργανισµό Πολιτικής Αεροπορίας (ICAO) στον τοµέα της ασφά-
λειας στην Πολιτική Αεροπορία, δηλαδή, στους τοµείς των αε-

ροδροµίων, της αεροναυτιλίας και των πτητικών προτύπων. Αν-
τικείµενο του ελέγχου ήταν η αξιολόγηση της γενικότερης ικα-
νότητας της ΑΠΑ για την επίτευξη και διατήρηση υψηλών
επιπέδων ασφάλειας στην Πολιτική Αεροπορία και ειδικότερα
κατά πόσο δύναται η ΑΠΑ να εποπτεύει αποτελεσµατικά, µε
στόχο την πρόληψη ή και την έγκαιρη αντιµετώπιση κενών ασφά-
λειας. 

Συνολικά, η ΑΠΑ τοποθετήθηκε από τους αρµόδιους εντός ή
και πάνω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο για χώρες που υποβάλ-
λονται για πρώτη φορά σε επιθεώρηση πλήρους κλίµακας. Είναι
σηµαντικό ότι µέσω της ΑΠΑ ελέγχθηκε η Ευρωπαϊκή Ένωση,
καθώς η Ελλάδα αποτέλεσε το µοναδικό κράτος-µέλος της Ένω-
σης το οποίο επιθεωρήθηκε από τον οργανισµό εντός του 2023
και ως εκ τούτου τα αποτελέσµατα της επιθεώρησης αντανα-
κλούν και την ικανότητα της ευρωπαϊκής υπηρεσίας να παρέχει
επαρκή εποπτεία προς όφελος της αεροπορικής ασφάλειας στην
Ευρώπη. 

Στο ερώτηµά σας τι θα γίνει αν παρέλθει άπρακτος χρόνος ή
αν διαπιστώσουµε καθυστερήσεις, η απάντηση είναι αυτονόητη.
Στο πλαίσιο του εποπτικού µας ρόλου θα πράξουµε ό,τι είναι
απαραίτητο για να προασπίσουµε το δηµόσιο συµφέρον. 

Συνοψίζοντας, για το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών,
για τους κατοίκους και επισκέπτες των Χανίων και της Κρήτης,
για τους τουρίστες, τους επιχειρηµατίες, η θέση σε λειτουργία
των εν λόγω συστηµάτων αποτελεί προτεραιότητα. Θα βελτιω-
θούν οι παρεχόµενες υπηρεσίες προς όφελος του καταναλωτή,
του επιβάτη, του τουρίστα, του επιχειρηµατία, του κάθε πολίτη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Θα βρισκόµαστε και θα παρακολουθούµε το ζήτηµα, θα εξε-
τάζονται λύσεις για την πιο αποτελεσµατική αντιµετώπιση των
ζητηµάτων που προκύπτουν και οι υπηρεσίες του Υπουργείου θα
βρίσκονται σε συνεχή επικοινωνία µε τις αρµόδιες υπηρεσίες,
δηλαδή την Αρχή Πολιτικής Αεροπορίας και την Υπηρεσία Πολι-
τικής Αεροπορίας, ώστε να µην υπάρξει καµµία καθυστέρηση
στην υλοποίηση του έργου και να τηρηθεί η σύµβαση µεταξύ ελ-
ληνικού δηµοσίου και παραχωρησιούχου. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε την κυρία Υπουργό.
Συνεχίζουµε τώρα µε την τρίτη µε αριθµό 604/22-1-2024 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ.
Εµµανουήλ Συντυχάκη προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης µε θέµα: «Για τους εργαζόµενους του Ειδικού
Προγράµµατος 4000 στην Υγεία µέσω ΟΑΕΔ».

Ορίστε, κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, στον ίδιο χώρο η ίδια συζήτηση µε πρωτοβου-

λία του ΚΚΕ είχε γίνει τον Ιούλιο του 2021. Πέρασαν από τότε
δυόµισι χρόνια. Τα ίδια και χειρότερα! Τέσσερις χιλιάδες εργα-
ζόµενοι από περίπου εκατό ειδικότητες –νοσηλευτικό, διοικητικό,
επιστηµονικό, βοηθητικό, υγειονοµικό και λοιπό προσωπικό, δια-
σώστες, οδηγοί, τεχνικοί και ούτω καθ’ εξής- προσλήφθηκαν
µέσω ΑΣΕΠ το 2016 για να καλύψουν κραυγαλέες ελλείψεις στον
χώρο της υγείας µέσω του Ειδικού Προγράµµατος Εργασιακής
Επανένταξης ετήσιας διάρκειας από τον ΟΑΕΔ για µακροχρόνια
ανέργους. 

Οι εναποµείναντες περίπου δυόµισι χιλιάδες εργαζόµενοι που
απασχολούνται σε όλο το φάσµα του ΕΣΥ δουλεύουν ήδη ανελ-
λιπώς στην πλειοψηφία τους εδώ και επτά χρόνια και υπηρετούν,
φυσικά, µε ζήλο και αυταπάρνηση το δηµόσιο σύστηµα υγείας,
καλύπτοντας σοβαρές ελλείψεις στον τοµέα της υγείας που
διαρκώς διογκώνονται. 

Ωστόσο παραµένουν συµβασιούχοι, µε το δυσβάσταχτο
βάρος της εργασιακής ανασφάλειας, µε ετήσιες ανανεώσεις
µέσω συνεχών συµβάσεων ορισµένου χρόνου. Σηµειωτέον,
έχουν γίνει έξι συνεχόµενες παρατάσεις του ειδικού προγράµ-
µατος, συνολικά ογδόντα τέσσερις µήνες τα επτά χρόνια και
στην παρούσα φάση, ενώ υπάρχει δέσµευση ότι προσεχώς θα
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γίνει η έβδοµη παράταση, ο όγδοος χρόνος δηλαδή του προ-
γράµµατος, έχει ήδη καθυστερήσει µε δεδοµένο ότι λήγουν οι
συµβάσεις. 

Ένα δεύτερο ζήτηµα αφορά τις µισθολογικές αδικίες σε
βάρος τους. Παρ’ ότι προβλέπεται για τους εργαζόµενους µε
συµβάσεις ορισµένου χρόνου στο δηµόσιο και πάντα σύµφωνα
µε εγκύκλιο του ΟΑΕΔ, δεν τους χορηγούνται παρανόµως, όπως
έχει ήδη κριθεί τελεσίδικα µε την απόφαση 206/2023 του Μονο-
µελούς Πρωτοδικείου Κω, µισθολογικά κλιµάκια µε συνέπεια να
έχουν παγιωµένες µισθολογικές απολαβές από το 2016, µη κα-
τοχυρωµένη προϋπηρεσία στο δηµόσιο, µε ό,τι συνεπάγεται
αυτό, καθώς επίσης και το επίδοµα τέκνων και το επίδοµα παρα-
µεθόριων και αποµακρυσµένων περιοχών. Δεν τους αναγνωρίζε-
ται, επίσης, το γεγονός ότι έχουν µεταπτυχιακούς και
διδακτορικούς τίτλους. 

Ένα τρίτο ζήτηµα που εδώ και επτά έτη συντελείται σε βάρος
τους, είναι ότι ενώ είναι σε ισχύ ΚΥΑ µε ΦΕΚ 2611/2023 που προ-
βλέπει νέο ανθυγιεινό επίδοµα και έχει αναδροµική ισχύ από 1-
1-2023, εν τούτοις, παράνοµα, µε διάφορες αλχηµείες και
πονηριές, το Υπουργείο Εργασίας -η Κυβέρνηση, δηλαδή- και η
διοίκηση της ΔΥΠΑ, ροκανίζουν το θέµα εδώ και οκτώ µήνες,
προκειµένου να αποφύγουν αυτή την αναδροµική καταβολή από
1-1-2023 των επιπλέον ποσών που δικαιούνται ανά ειδικότητα. 

Με δεδοµένο, λοιπόν, τις τεράστιες ελλείψεις στη δηµόσια
υγεία εξαιτίας της πολιτικής των κυβερνήσεων που αντιµετωπί-
ζουν την υγεία του λαού ως κόστος, σας ρωτάµε: 

Πρώτον, τι µέτρα προτίθεται να πάρει η Κυβέρνηση για την
άµεση µετατροπή των συµβάσεων ορισµένου χρόνου των εργα-
ζοµένων του προγράµµατος 4000 στην υγεία µέσω του ΟΑΕΔ
καθώς, επίσης, και όλων των εργαζοµένων που εργάζονται µε
ελαστικές µορφές απασχόλησης, µε συµβάσεις αορίστου χρό-
νου, µε πλήρη µισθολογικά εργασιακά δικαιώµατα;

Δεύτερον, για την άµεση αποκατάσταση των µισθολογικών
αδικιών σε βάρος τους και την αναγνώριση της προϋπηρεσίας
τους.

Τρίτον, τι προτίθεστε να κάνετε για να τους καταβληθεί το νέο
ανθυγιεινό επίδοµα, τα επιπλέον ποσά που δικαιούνται ανά ειδι-
κότητα, έχοντας την αναδροµική ισχύ από 1-1-2023;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-

λισης κ. Βασίλειος Σπανάκης.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς,
θέλω να σας ευχαριστήσω για την ερώτησή σας, η οποία είναι
αναλυτική, αλλά πέφτει και σε κάποιες αντιφάσεις. 

Τα Προγράµµατα της Δηµόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης δί-
νουν την ευκαιρία σε ανέργους και κατά προτεραιότητα σε µα-
κροχρόνια άνεργους και σε ευπαθείς οµάδες ανέργων, να
εργασθούν για ορισµένο χρονικό διάστηµα, να ενισχύσουν το ει-
σόδηµά τους, να αποκτήσουν εργασιακή εµπειρία και να αναβαθ-
µίσουν τις δεξιότητές τους. Αντίστοιχα, οι φορείς οι οποίοι
δέχονται τις υπηρεσίες των εργαζοµένων αυτών, δυνάµει αυτών
των προγραµµάτων, µε την αύξηση του εργατικού τους δυναµι-
κού βελτιώνουν την αποτελεσµατικότητά τους, αναβαθµίζουν την
παροχή υπηρεσιών προς τους πολίτες, οι οποίοι µπορεί να συ-
ναλλάσσονται µαζί τους.

Σε ό,τι αφορά το Ειδικό Πρόγραµµα Απασχόλησης Μακροχρό-
νια Ανέργων στο δηµόσιο τοµέα της υγείας, το οποίο ρυθµίστηκε
µε µία κοινή υπουργική απόφαση, έχω να αναφέρω τα εξής: Κατ’
αρχάς, πρόκειται για ένα πρόγραµµα, βάσει του οποίου τοποθε-
τήθηκαν σε θέσεις εργασίας στον δηµόσιο τοµέα της υγείας τέσ-
σερις χιλιάδες ωφελούµενοι. Το πρόγραµµα αυτό παρατάθηκε,
ισχύει µέχρι και σήµερα και οι ωφελούµενοι σήµερα σε πανελ-
λαδικό επίπεδο είναι τρεις χιλιάδες εκατόν πενήντα και όχι τέσ-
σερις χιλιάδες, που λέτε στην ερώτησή σας.

Επίσης, µε κοινή υπουργική απόφαση προβλέφθηκαν οι µηνι-
αίες αποδοχές των ωφελούµενων αναλόγως της εκπαίδευσής
τους, το επίδοµα επικίνδυνης και ανθυγιεινής εργασίας, αναλό-
γως του είδους της εργασίας τους, το ωροµίσθιο για την νυχτε-

ρινή απασχόληση, για την εργασία τις Κυριακές, τις εξαιρέσιµες
ηµέρες και την αµοιβή κατά τις εφηµερίες του επιστηµονικού
προσωπικού, γιατί, όπως, γνωρίζετε, µιλάµε για νοσηλευτικό, δι-
οικητικό, επιστηµονικό, βοηθητικό, υγειονοµικό και λοιπό προ-
σωπικό, όπως διασώστες, οδηγοί, τεχνικοί κ.λπ.. 

Στο σηµείο αυτό, επισηµαίνω, ότι µε την τελευταία τροποποι-
ητική της αρχικής κοινής υπουργικής απόφασης προβλέφθηκε
και η αύξηση του επιδόµατος επικίνδυνης και ανθυγιεινής εργα-
σίας για τους δικαιούχους αυτού, κατά αναλογική εφαρµογή της
κοινής υπουργικής απόφασης, µε την οποία ορίστηκε το µηνιαίο
επίδοµα επικίνδυνης και ανθυγιεινής εργασίας των υπαλλήλων
του Υπουργείου Υγείας, αλλά και των εποπτευόµενων φορέων
του. 

Περισσότερα θα αναφέρω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Προφανώς, τους µακροχρόνια

ανέργους τους έχει προκαλέσει η δική σας πολιτική. Οι άνθρωποι
δεν θέλουν να είναι ούτε µακροχρόνια άνεργοι ούτε ολίγον άνερ-
γοι ούτε ολίγον έγκυοι ούτε τίποτα. Θέλουν να έχουν µόνιµη και
σταθερή δουλειά. Και εδώ δεν µιλάµε ότι εργάζονται για κάποιο
ορισµένο χρονικό διάστηµα. Εδώ µιλάµε ότι αυτοί οι άνθρωποι
εργάζονται για επτά χρόνια µε συµβάσεις που ανανεώνονται και
καλύπτουν τι; Καλύπτουν βασικές ανάγκες στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας και εσείς τους λέτε όχι, δεν θα µονιµοποιηθείτε. Δηλαδή,
αρνείστε. Αρνείστε να προσλάβετε µόνιµο υγειονοµικό διοικητικό
προσωπικό. Αρνείστε τη µισθολογική τους αποκατάσταση. Αρ-
νείστε τα βαρέα και ανθυγιεινά, εκείνα που µε βάση την ΚΥΑ επι-
πλέον είναι πολύ περισσότερα και πρέπει να καταβληθούν και
δεν τα έχετε καταβάλει. Αν κατάλαβα καλά, δεν έχουν καταβλη-
θεί τα επιπλέον που οφείλετε να καταβάλλετε, αλλά αυτή η πο-
λιτική. Υλοποιείτε µία πολιτική, µε βάση τη στρατηγική της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, σύµφωνα µε την οποία η σχεδιαζόµενη λει-
τουργία των δηµοσίων µονάδων υγείας θα πρέπει να λειτουργεί
µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια, που σηµαίνει ότι δεν πρέπει να
υπάρχει µόνιµο προσωπικό, πρέπει να είναι σε διαρκή οµηρία οι
συµβασιούχοι και εναλλασσόµενοι, να προϋποθέτει τη διαιώνιση
των ελλείψεων σε προσωπικό και την επέκταση των ελαστικών
εργασιακών σχέσεων. Αυτές οι θέσεις δηµιουργήθηκαν, για να
καλυφθούν οι κενές θέσεις -προσέξτε- που προέκυψαν στον
χώρο της υγείας τα µνηµονιακά χρόνια µετά τη µαζική αποχώ-
ρηση µονίµου προσωπικού από το ΕΣΥ λόγω συνταξιοδότησης.
Δεν έπρεπε να καλυφθεί αυτό το κενό; Και αντί να φέρετε στη
θέση τους µόνιµο προσωπικό, εσείς φέρνετε συµβάσεις ορισµέ-
νου χρόνου.

Το πρόγραµµα, λοιπόν, αποτελείται από περίπου εκατό ειδι-
κότητες που καλύπτουν καίριες περιπτώσεις θέσεων στο Εθνικό
Σύστηµα Υγείας και µιλάµε για πανεπιστηµιακά γενικά νοσοκο-
µεία, κεντρική υπηρεσία του Υπουργείου Υγείας, κέντρα υγείας,
µονάδες του ΠΕΔΥ, περιφερειακά και πολυδύναµα ιατρεία στον
ΕΟΠΥΥ, στον ΟΚΑΝΑ, στο ΚΕΘΕΑ, στον ΕΟΦ, στο ΕΚΑΒ στο
ΕΚΕΑ. Πάρα πολλούς χώρους της υγείας καλύπτουν αυτές οι πε-
ριπτώσεις των εργαζοµένων. Φυσικά, οι ελαστικές εργασιακές
σχέσεις πάνε πακέτο µε τη µείωση της κρατικής χρηµατοδότη-
σης, προκειµένου να εξοικονοµηθούν κρατικά κονδύλια για να
µπορείτε να τα δίνετε στους επιχειρηµατικούς οµίλους, στις τρά-
πεζες, συνεχίζοντας τις ελλείψεις σε προσωπικό και σε βασικές
υποδοµές στις δοµές της δηµόσιας υγείας.

Αυτοί οι εργαζόµενοι συνεχίζουν να δίνουν τον καλύτερό τους
εαυτό, έναν τιτάνιο αγώνα αψηφώντας κινδύνους και την προ-
άσπιση της υγείας του νοµού µας και γνωρίζετε πάρα πολύ καλά
ότι βρισκόµαστε πάλι σε συνθήκες έξαρσης και του Η1Ν1 και του
COVID-19 που δείχνει την ανάγκη να στελεχωθεί το δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας µε µόνιµο προσωπικό. Παρ’ όλα αυτά, η πολυπό-
θητη µόνιµη λύση που περιµένουν, δεν ήρθε ποτέ ούτε από εσάς
ούτε από καµµία άλλη κυβέρνηση και µε αυτό τον τρόπο έχετε
δηµιουργήσει στρατιές συµβασιούχων και ανέργων.

Φυσικά οι εργαζόµενοι δεν θα κάτσουν µε σταυρωµένα χέρια,
θα το παλέψουν. Θα πέσουν στο κενό οι όποιες προσπάθειες γί-
νονται από την πλευρά της Κυβέρνησης να θεωρήσει ότι βρισκό-
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µαστε σε συνθήκες κανονικότητας, ότι τάχα µου εξορθολογίζεται
το δηµόσιο σύστηµα υγείας µε τις βέλτιστες πρακτικές, όπως
λέτε, αλλά στην πραγµατικότητα ετοιµάζετε τη διάλυση του δη-
µόσιου συστήµατος υγείας -περί αυτού πρόκειται- για να δώσετε
χώρο στο ιδιωτικό κεφάλαιο και στους κλινικάρχες.

Με αυτή, λοιπόν, τη σκέψη θέλουν οι εργαζόµενοι να απαντή-
σετε στη δευτερολογία σε αυτά τα πολύ απλά τρία ζητηµατάκια,
τα οποία σας έθεσα. Δηλαδή, για την µετατροπή των συµβάσεων
ορισµένου χρόνου των εργαζοµένων σε αορίστου -σας δώσαµε
τη δυνατότητα µε πρόταση που κάναµε κατά την Αναθεώρηση
του Συντάγµατος να αλλάξετε το άρθρο 103, δεν το δεχθήκατε
εσείς, δεν το δέχτηκε ο ΣΥΡΙΖΑ, δεν το δέχθηκε και το ΠΑΣΟΚ,
θα µπορούσαν σήµερα αυτοί οι εργαζόµενοι να έχουν µονιµο-
ποιηθεί και το αρνηθήκατε- για την αποκατάσταση των µισθολο-
γικών αδικιών και για την καταβολή του νέου κοινού επιδόµατος,
µε εκείνα τα ποσά που δικαιούνται, µε βάση την ειδικότητά τους
αναδροµικά από 1-1-2023.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο

Υπουργός για τη δευτερολογία του. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε συνάδελφε, στην ερώτησή
σας µιλάτε για κραυγαλέες ελλείψεις. Σας απαντώ ότι η Κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη έχει ως πρώτη προτεραιότητα την ενίσχυση της
υγείας, των νοσοκοµείων µας, των κέντρων υγείας, την αναβάθ-
µιση της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας και αυτό το κάνουµε
στην πράξη.

Όσον αφορά τις προσλήψεις, ξέρετε ότι το 2024 θα είναι µία
χρονιά προσλήψεων συγκεκριµένου αριθµού για την υγεία που
δίνουµε προτεραιότητα. Πράγµατι, µέχρι και σήµερα, τρεις χι-
λιάδες εκατόν πενήντα ωφελούµενοι εργάζονται, δυνάµει διαδο-
χικών αιτήσεων παρατάσεων του εν λόγω ειδικού προγράµµατος
απασχόλησης.

Ωστόσο, όπως και εσείς ο ίδιος πολύ καλά το γνωρίζετε, γιατί
είστε ένας πολύ διαβασµένος Βουλευτής, σύµφωνα µε το Σύν-
ταγµα και συγκεκριµένα το άρθρο 103 παράγραφος 8, όπως ανα-
φέρατε και εσείς, απαγορεύεται η µε νόµο µονιµοποίηση
προσωπικού το οποίο εργάζεται µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δι-
καίου στο δηµόσιο και τον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα, όπως εν
προκειµένω, καθώς και η µετατροπή των συµβάσεων αυτών από
ορισµένου σε αορίστου χρόνου. Οι απαγορεύσεις αυτές ισχύουν
και ως προς τους απασχολούµενους µε σύµβαση έργου, δηλαδή
δεν επιτρέπεται η µονιµοποίησή τους στο δηµόσιο µε τυπικό
νόµο.

Ωστόσο το Υπουργείο µας ήδη επεξεργάζεται σχέδιο για κοινή
υπουργική απόφαση και για την παράταση του ειδικού αυτού
προγράµµατος και της απασχόλησης των τριών χιλιάδων εκατόν
πενήντα ωφελουµένων για ακόµη δώδεκα µήνες υπό τους ίδιους
όρους και στις ίδιες ακριβώς θέσεις.

Κύριε συνάδελφε, θα ήθελα να σας θυµίσω το εξής αναµφι-
σβήτητο: Στον χώρο της εργασίας επί Κυβέρνησης Νέας Δηµο-
κρατίας και Κυριάκου Μητσοτάκη έχουν επιτευχθεί στόχοι
δεκαετιών.

Ενδεικτικά αναφέρω στον περιορισµένο χρόνο που έχω, ότι
για πρώτη φορά η ανεργία µειώθηκε σε µονοψήφιο ποσοστό, στο
9,4% συγκεκριµένα, το οποίο αποτελεί ρεκόρ των τελευταίων
δύο δεκαετιών. 

Επίσης, από την 1η Ιανουαρίου ξεπαγώσαµε τις τριετίες δύο
χρόνια νωρίτερα στον ιδιωτικό τοµέα, οι οποίες ήταν σε ανα-
στολή από τις 14 Φεβρουαρίου του 2012, κάτι που επιταχύνει και
τη µισθολογική εξέλιξη των εργαζοµένων. Και να προσθέσω ότι
ετοιµάζεται ήδη η σχετική τροπολογία για την τέταρτη αύξηση
του κατώτατου µισθού. 

Και η Κυβέρνησή µας δεν σταµατάει εδώ. Είναι έτοιµη µε σχέ-
διο, µε αποφασιστικότητα να αναλάβει και άλλες πρωτοβουλίες
µε θετικό πρόσηµο για την κοινωνία και µάλιστα µε σηµαντικό
κοινωνικό αντίκτυπο, που αφορούν χιλιάδες συµπολίτες µας και
κυρίως στην αγορά εργασίας. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.

Συνεχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 1919/22-11-2023 ερώ-
τηση του κύκλου των αναφορών - ερωτήσεων του Βουλευτή
Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ – Κίνηµα Αλ-
λαγής» κ. Φραγκίσκου Παρασύρη προς την Υπουργό Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα: «Επίδοµα ανεργίας για τους
εποχικά εργαζόµενους στα ξενοδοχεία».

Κύριε Βουλευτά, έχετε τον λόγο.
ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε το ζήτηµα µε το επίδοµα ανεργίας

στους εποχικά εργαζόµενους στα ξενοδοχεία και στον επισιτι-
σµό. Υπάρχει ένα πολύ µεγάλο ιστορικό. Ενώ η χώρα εισερχόταν
στην κρίση, επιχειρήθηκε να καταργηθεί εντελώς το επίδοµα
ανεργίας. Με µια παρέµβαση του τότε Υφυπουργού Βασίλη Κεγ-
κέρογλου το 2013 εν τέλει διεσώθη σε τρεις µήνες και πέντε
µέρες. Αυτό είναι το επίδοµα ανεργίας για τους ξενοδοχοϋπαλ-
λήλους και τους εποχικά εργαζόµενους στον επισιτισµό. 

Γνωρίζετε ότι στον Νοµό Ηρακλείου και ειδικότερα στην Κρήτη
απασχολεί πάρα πολύ κόσµο το συγκεκριµένο ζήτηµα. Το 90%
των ξενοδοχοϋπαλλήλων σύµφωνα µε τα στοιχεία του σωµατείου
τέλη Οκτωβρίου απολύεται και επαναπροσλαµβάνεται τον Μάιο
µε καταβολή πρώτου µισθού τον Ιούνιο. Συνεπώς, υπάρχει ένα
διάστηµα τριών µηνών µέσα σε αυτό το εξάµηνο στο οποίο δεν
λαµβάνουν τίποτα οι εργαζόµενοι στον τουρισµό. Κατανοείτε ότι
αυτό µέσα στις συνθήκες, ακρίβειας, αύξησης του κόστους
ζωής, που βιώνουµε, δυσκολεύει εξαιρετικά τους ανθρώπους αυ-
τούς να αντεπεξέλθουν σε βασικές ανάγκες βιοπορισµού.

Αυτή η ανασφάλεια, σύµφωνα και µε µελέτη που έχει γίνει, έχει
οδηγήσει το 48,5% των εργαζόµενων αυτών να αναζητούν εργα-
σία κάπου αλλού, ενώ σύµφωνα µε τις µελέτες και από το ΙΝ-
ΣΕΤΕ και από την ΓΣΕΕ, έχουµε σοβαρές ελλείψεις στον
τουριστικό τοµέα, σε έναν τοµέα ο οποίος αποτελεί τη βαριά βιο-
µηχανία της χώρας µας.

Άρα χρειάζεται ένα πλαίσιο έτσι ώστε να ξανακάνουµε ελκυ-
στικές τις θέσεις στον τουρισµό και στον επισιτισµό. Έχοντας
αυτό στο µυαλό µας, κάνουµε τα εξής τρία ερωτήµατα:

Πρώτον, σκοπεύετε να επεκτείνετε το επίδοµα ανεργίας στους
εποχικά εργαζόµενους, έτσι ώστε να µακρύνει και να φτάσει να
καλύψει αυτό το εξάµηνο;

Δεύτερον, υπάρχει ένα πλαίσιο διαφορετικό µέσα από το
οποίο θα µπορούσαµε να κάνουµε ακόµα πιο ελκυστικό το επάγ-
γελµα; Για παράδειγµα, ο ΣΥΡΙΖΑ το 2016 κατήργησε το εφάπαξ
στην εικοσαετία, ένα κίνητρο έτσι ώστε να µείνει ο κόσµος στον
τουρισµό.

Τρίτον, αν δεν υπάρχουν οι δυνατότητες αυτές, υπάρχει η δυ-
νατότητα να υπάρξει ένα πρόγραµµα εκπαίδευσης ή µετεκπαί-
δευσης στους τρεις µήνες που αποµένουν χωρίς επίδοµα
ανεργίας οι συγκεκριµένοι εργαζόµενοι;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εγώ ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-

λισης ο κ. Σπανάκης.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε συνάδελφε, ευχαριστώ για
την ερώτησή σας. Θα ήθελα, όµως, µέσα στο κείµενο της ερώ-
τησής σας ή σε επόµενο κείµενο να δούµε και διαχρονικά πώς
κινείται η αγορά εργασίας στον τουρισµό και αν έχει µεγαλώσει
η τουριστική περίοδος ή όχι µε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας.

Θίγετε, όµως, ένα κρίσιµο ζήτηµα σχετικά µε τους εργαζόµε-
νους στον τουρισµό, οι υπηρεσίες των οποίων είναι πολύτιµες,
καθώς ο τουρισµός αποτελεί για τη χώρα µας έναν σηµαντικό
πυλώνα ανάπτυξης και µια δύναµη για την οικονοµική πρόοδο
και την κοινωνική ευηµερία. Ιδίως η επέκταση της τουριστικής
περιόδου και παράλληλα η προώθηση των εναλλακτικών µορφών
τουρισµού µάς υποχρεώνουν να σχεδιάζουµε από τώρα στρατη-
γικές παρεµβάσεις για τη διαρκή ποιοτική αναβάθµιση των συν-
θηκών εργασίας στον κλάδο του τουρισµού, καθώς και για τη
βελτίωση των συνθηκών διαµονής των εν λόγω εργαζοµένων,
όταν αυτοί εργάζονται µακριά από τον τόπο της κατοικίας τους. 

Με τη λήξη της τουριστικής περιόδου και τη λήξη των συµβά-
σεων των εποχικά εργαζόµενων στον τουρισµό οι εργαζόµενοι
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αυτοί, κύριε συνάδελφε, δικαιούνται να λάβουν το επίδοµα ανερ-
γίας. Αυτό διαµορφώνεται ανάλογα µε τον αριθµό των ηµερών
που εργάστηκε ο εργαζόµενος κατά το τελευταίο δωδεκάµηνο
από τη λήξη της δεύτερης σύµβασής του. Και για να γινόµαστε
και κατανοητοί από όσους µας παρακολουθούν αυτό γίνεται ως
εξής: Ο εργαζόµενος που εργάστηκε από εκατό έως εκατόν σα-
ράντα εννέα µέρες δικαιούται επιδότηση διάρκειας τριών µηνών
και πέντε ηµερών εξαιρούµενος από τον περιορισµό του ορίου
των τετρακοσίων ηµερών επιδότησης την τελευταία τετραετία.
Ασφαλισµένοι της κατηγορίας αυτής που πραγµατοποίησαν ερ-
γασία πάνω από τις εκατόν πενήντα ηµέρες είναι δυνατόν µε αµε-
τάκλητη δήλωσή τους να επιδοτηθούν από πέντε έως δώδεκα
µήνες σύµφωνα µε τη νοµοθεσία µας. 

Σε ό,τι αφορά τώρα το ερώτηµά σας σχετικά µε την επέκταση
του επιδόµατος ανεργίας για τους εποχικά εργαζόµενους σε ξε-
νοδοχεία βασική επιδίωξή µας -και είναι ξεκάθαρη η απάντησή
µας- είναι η ουσιαστική στήριξη του κλάδου τού τουρισµού και η
αναβάθµιση των συνθηκών εργασίας των εργαζοµένων στον
κλάδο αυτόν. Αυτό δεν µπορεί ασφαλώς να επιτευχθεί µε µια
χρονική παράταση του επιδόµατος ανεργίας, αλλά µε στρατηγι-
κές παρεµβάσεις, οι οποίες ανάγονται στον γενικότερο σχεδια-
σµό της κυβερνητικής πολιτικής. Ήδη κατά τη διάρκεια της
θητείας της Κυβέρνησης Μητσοτάκη πετύχαµε την επέκταση της
τουριστικής περιόδου, µε αποτέλεσµα οι εργαζόµενοι στον
κλάδο τού τουρισµού να εργάζονται για περισσότερο χρονικό
διάστηµα από όσο κατά το παρελθόν. 

Επιτρέψτε µου λόγω του χρόνου να αναφερθώ ειδικότερα στα
υπόλοιπα ερωτήµατά σας στη δευτερολογία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κύριε Παρασύρη,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω από πού να ξεκινήσω. Αυτά που

ακούστηκαν, όµως, είναι λίγο «άλλα λόγια να αγαπιόµαστε». Τα
εκατόν πενήντα ηµεροµίσθια είναι έξι µήνες. Αυτό ακριβώς σας
λέµε, ότι όσοι δουλεύουν έξι µήνες, όσο δηλαδή είναι η εποχικό-
τητα στα νησιά και ειδικά στην Κρήτη, αυτοί παίρνουν τρεις
µήνες και πέντε µέρες. Τελεία και παύλα. Γι’ αυτό ζητάµε να γίνει
κάτι παραπάνω. 

Εγώ για να ξέρετε έχω καταθέσει ερώτηση στις 15 Ιανουαρίου,
διότι τρέχει ένα πρόγραµµα στον τουρισµό για τη µετεκπαίδευση
και δυστυχώς ακόµα γίνεται η συλλογή των στοιχείων. Το έχω
καταθέσει στην κυρία Υπουργό, την κ. Κεφαλογιάννη, αλλά δεν
έχω λάβει ακόµη απάντηση. Επειδή τρέχει αυτό το πρόγραµµα,
κοιτάξτε να δείτε πώς µπορείτε να συνεννοηθείτε, έτσι ώστε να
µη συµπίπτει το πρόγραµµα της µετεκπαίδευσης, που είναι επι-
δοτούµενο, µε τα επιδόµατα ανεργίας, έτσι ώστε να µη χάνεται
κανένα εκ των δύο. 

Υπάρχουν εργαλεία, ο κόσµος αυτός αναζητά να αναβαθµίσει
τις δεξιότητές του. Συνεπώς, νοµίζω ότι µπορούµε να βρούµε
έναν δρόµο έτσι ώστε να αναβαθµίζουµε και το τουριστικό προ-
ϊόν και τις παρεχόµενες υπηρεσίες. 

Ταυτόχρονα όµως πρέπει να σας πω το εξής. Η ΔΥΠΑ ξέρετε
κάτω στην Κρήτη -κι έχουν γίνει και σχετικές ερωτήσεις- είναι εν-
τελώς υποστελεχωµένη. Τώρα µπαίνουµε στον Φλεβάρη και
ακόµα υπάρχουν άνθρωποι που δουλεύουν στον τουρισµό και
ακόµα δεν έχουν λάβει το επίδοµα ανεργίας, επειδή δεν έχει προ-
λάβει το τοπικό κατάστηµα της ΔΥΠΑ να τους εγγράψει και να
ολοκληρώσει τη διαδικασία. 

Ξαναλέω, µέσα σε αυτό το πλαίσιο του υψηλού κόστους ζωής,
της µεγάλης ακρίβειας, άνθρωποι οι οποίοι δουλεύουν έξι µήνες,
συν ενάµιση ουσιαστικά µήνα, ενάµιση µισθό, γιατί τόσο είναι οι
τρεις µήνες του επιδόµατος ανεργίας, µε επτάµισι µήνες µισθούς
δεν µπορούν να τα βγάλουν πέρα. Και αυτό αποδεικνύεται µε µε-
λέτες, οι οποίες σας έχουν αποσταλεί από τον Οκτώβριο του
2023, για το ότι στρέφονται σε άλλες εργασίες, µε αποτέλεσµα
κάθε χρόνο να βρισκόµαστε µε λιγότερο προσωπικό. 

Και ναι, εντάξει, οι ξενοδόχοι -και καλά το κάνουν- επεκτείνουν
τις µονάδες, φτιάχνουµε και χτίζουµε συνέχεια κλίνες, το ζήτηµα
είναι ποιος θα τις δουλέψει. Αν δεν ξανακάνουµε µε κάποιον τρόπο
-και συµφωνώ σε όλα τα υπόλοιπα που λέµε, αλλά υπάρχουν δυο
τρία µείζονα ζητήµατα- µε έναν τρόπο άµεσο, ελκυστικό, και πάλι

να βρούµε µαζί λύσεις, έτσι ώστε να γίνει ελκυστικό και πάλι το
επάγγελµα στα ξενοδοχεία και στον επισιτισµό, τότε πυροβολούµε
τα πόδια µας ως χώρα και ως εθνική οικονοµία. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο κ.

Σπανάκης για τη δευτερολογία του.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε συνάδελφε, στο Υπουργείο
Εργασίας είµαστε ενήµεροι για τα αιτήµατα των ξενοδοχοϋπαλ-
λήλων του Νοµού Ηρακλείου. Άλλωστε είχαµε συναντηθεί µε εκ-
προσώπους τού σωµατείου τους κατά τις πρώτες µέρες
ανάληψης του Υπουργείου, δηλαδή τον Ιούλιο του 2023 και συ-
ζητήσαµε αναλυτικά για τα αιτήµατά τους. 

Επίσης, επειδή αναφερθήκατε στην ερώτησή σας στην έρευνα
που διεξήχθη µε πρωτοβουλία του σωµατείου ξενοδοχοϋπαλλή-
λων του Νοµού Ηρακλείου, θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι το
περιεχόµενο και τα συµπεράσµατά της είναι εν γνώσει µου.

Στο πλαίσιο αυτό και ιδίως σε ό,τι αφορά σε θέµατα υγείας και
ασφάλειας στην εργασία, µε χαροποιεί το γεγονός ότι το 70%
έχει δηλώσει ότι έχει παρακολουθήσει σεµινάρια υγιεινής και
ασφάλειας, αν και προσωπική µου επιδίωξη είναι η πρόληψη να
είναι κοινός κανόνας για όλους τους εργαζόµενους σε όλους
τους κλάδους εργασίας. 

Για τον λόγο αυτόν, στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης, µεταξύ των θεσµικών πρωτοβουλιών µας, έχουµε ξε-
κινήσει έναν ανοικτό κοινωνικό διάλογο για την αναµόρφωση και
τον εκσυγχρονισµό του κώδικα νόµων για την υγεία και ασφάλεια
στην εργασία. 

Επειδή όµως αναφερθήκατε στα ζητήµατα επιµόρφωσης, να
σας αναφέρω ότι αυτή τη στιγµή βρίσκονται σε εξέλιξη δύο µε-
γάλα έργα της ΔΥΠΑ, τα οποία αφορούν στην κατάρτιση ανέρ-
γων και εργαζοµένων σε µια ευρύτατη γκάµα προγραµµάτων
συνεχιζόµενης επαγγελµατικής κατάρτισης, µε στόχο την ανά-
πτυξη κυρίως πράσινων και ψηφιακών δεξιοτήτων, καθώς και δε-
ξιοτήτων σε τοµείς υψηλής ζήτησης που χρηµατοδοτούνται
µάλιστα από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. 

Από τον Νοέµβριο του 2022 µέχρι και σήµερα έχουν ολοκλη-
ρώσει την κατάρτισή τους και πιστοποίησή τους περισσότεροι
από διακόσιες δεκαπέντε χιλιάδες ωφελούµενοι και σύµφωνα µε
τον σχεδιασµό της ΔΥΠΑ, αναµένεται µέχρι τον Δεκέµβρη του
2025 να έχουν καταρτιστεί περισσότεροι από πεντακόσιες χιλιά-
δες ωφελούµενοι, συνολικού προϋπολογισµού ύψους περίπου 1
δισεκατοµµυρίου ευρώ. 

Όσον αφορά τον σχεδιασµό και την υλοποίηση προγραµµάτων
συνεχιζόµενης επαγγελµατικής κατάρτισης για τους εργαζόµε-
νους στον τουρισµό, κατά το διάστηµα που παραµένουν κλειστά
τα ξενοδοχεία, η ΔΥΠΑ θα υλοποιεί συνεχώς τέτοιες δράσεις
επαγγελµατικής κατάρτισης για άνεργους και εργαζόµενους σε
όλους τους κλάδους της οικονοµίας, συµπεριλαµβανοµένου και
του κλάδου τού τουρισµού. Για τον λόγο αυτόν βρίσκεται σε συ-
νεχή επικοινωνία και µε τα συναρµόδια Υπουργεία για το σχεδια-
σµό νέων, εµπλουτισµένων και σύγχρονων προγραµµάτων
κατάρτισης.

Για τα άλλα δύο θέµατα που θέσατε στην ερώτησή σας, για τη
λειτουργία της ΔΥΠΑ Ηρακλείου του Νοµού Ηρακλείου και για την
καθυστέρηση, θα το δω και θα επανέλθω, αλλά όµως θέλω να σας
πω ότι µε τον ν.5078/2023 δίνουµε και µια άλλη δυνατότητα, χωρίς
να χάνεται το επίδοµα ανεργίας, -προσέξτε- και µε διάταξη που
φέραµε, ψηφίσαµε και δώσαµε τη δυνατότητα σε ανέργους να ερ-
γαστούν σποραδικά και µάλιστα, προβλέψαµε έως τρεις ηµέρες
εβδοµαδιαίως και έως δώδεκα ηµέρες µηνιαίως και θα συνεχίσουν
παράλληλα να λαµβάνουν το επίδοµά τους, µειωµένο όµως αντί-
στοιχα προς τις ηµέρες που εργάστηκαν. 

Αλλά όµως έχουν τη δυνατότητα, κύριε συνάδελφε, και αυτό
είναι αίτηµα των σωµατείων. Άρα, λοιπόν, εδώ έχουµε ένα
Υπουργείο Εργασίας που ακούει, που ξέρει, που σχεδιάζει και
που ανταποκρίνεται στην καθηµερινότητα του κάθε εργαζόµε-
νου, αλλά µε σεβασµό προκειµένου και για τους ανέργους να
δώσουµε και την κατάρτιση και να µπορέσουν να βρουν εργα-
σία.

Ευχαριστώ πολύ.

9578 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κύριο Υπουργό.

Προχωράµε τώρα στην πέµπτη µε αριθµό 601/22-1-2024 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β3’ Νότιου
Τοµέα Αθηνών Φλωρίνης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα
Αριστερά» κ. Θεανώς Φωτίου προς την Υπουργό Κοινωνικής Συ-
νοχής και Οικογένειας µε θέµα: «Να αναθεωρήσετε το αποτυχη-
µένο πιλοτικό πρόγραµµα «Προσωπικός Βοηθός για ΑΜΕΑ» που
δεν καλύπτει τις ανάγκες των αναπήρων και παραβιάζει την ερ-
γατική νοµοθεσία για τους Προσωπικούς Βοηθούς».

Παρακαλώ, κυρία Φωτίου, έχετε τον λόγο.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, όταν κατέθεσα την επίκαιρη ερώτηση, την

οποία ανέγνωσε ο Πρόεδρος, δεν είχε ακόµη απαντήσει η
Υπουργός σας κ. Ζαχαράκη σε ανάλογη επίκαιρη ερώτηση της
κ. Νοτοπούλου. Επαναδιατυπώνω, λοιπόν, την ερώτησή µου µε
βάση τις απαντήσεις της κ. Ζαχαράκη που µελέτησα προσεκτικά
και θα σας παρακαλούσα να σταθείτε σε αυτά, να µην τη διαψεύ-
σετε την Υπουργό σας ούτε να µου παρουσιάσετε το πιλοτικό
πρόγραµµα του 2022 για τον προσωπικό βοηθό του ανάπηρου
που όλοι το ξέρουµε πολύ καλά, για να µη χάσουµε την ώρα µας
κιόλας. 

Ισχυρίζοµαι ότι η πρώτη φάση του πιλοτικού προγράµµατος
«Προσωπικός βοηθός για Άτοµα µε Αναπηρία» απέδειξε ότι το
πρόγραµµα είναι αποτυχηµένο στις βασικές προϋποθέσεις του
επιλογής αναπήρων και βοηθών. Αντί να αναθεωρήσετε, επιµέ-
νετε ότι πρέπει να το συνεχίσετε, να το επεκτείνετε σε όλη την
Ελλάδα µέχρι τέλος του 2025.

Γιατί το θεωρώ αποτυχηµένο; Γιατί απέκλεισε πρώτον ακόµη
και άτοµα µε αναπηρία 90%. Έχω τα στοιχεία. Να τα καταθέσω,
αν θέλετε. Δεύτερον, γιατί από τα χίλια εξακόσια ογδόντα τρία
άτοµα που πληρούσαν τις προϋποθέσεις, απέκλεισε τους εξακό-
σιους ογδόντα τρεις µε κλήρωση-αλγόριθµο και από αυτούς,
όπως είπε η Υπουργός κ. Ζαχαράκη, τους χίλιους εξήντα έναν
ωφελούµενους, τελικά εξυπηρέτησε µόνο τετρακόσιους εξήντα
δύο ανάπηρους µε πεντακόσιους ογδόντα εννέα προσωπικούς
βοηθούς, διότι κάποιοι ανάπηροι χρειάζονται πάνω από έναν
προσωπικό βοηθό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ.
Δηλαδή η κ. Ζαχαράκη παραδέχεται ότι σε δύο χρόνια, είκοσι

έναν µήνες, έχει καλυφθεί ένας στους τέσσερις ανάπηρους που
το δικαιούνται βάσει των κριτηρίων του προγράµµατός σας. Αν
αυτό δεν είναι αποτυχηµένο πρόγραµµα, δεν ξέρω ποιο είναι;
Δηλαδή από τους χίλιους εξήντα έναν που εγκρίνατε, µόνο οι τε-
τρακόσιοι εξήντα δύο, κατά την Υπουργό, πήραν προσωπικό
βοηθό, οι µισοί, και άλλους τόσους που αποκλείσατε, το ένα τέ-
ταρτο δηλαδή. 

Τι φταίει; Η χαµηλή χρηµατοδότηση. Δηλαδή βάλατε µόνο τη
χρηµατοδότηση από το Ταµείο Ανάκαµψης των 42 εκατοµµυρίων
και µηδέν ευρώ από τον κρατικό προϋπολογισµό. Αλλά και τους
πεντακόσιους ογδόντα εννέα προσωπικούς βοηθούς τούς έχετε
ανασφάλιστους. Παρανοµείτε δηλαδή σε σχέση µε την εργατική
νοµοθεσία. Κρατάει ο ΟΠΕΚΑ το 25% του µισθού τους ως εργό-
σηµο, όµως αυτό δεν εµφανίζεται στην καρτέλα των ασφαλισµέ-
νων του ΕΦΚΑ. «Ένα τεχνικό πρόβληµα», είπε η Υπουργός. Το
λύσατε; Γιατί αυτό το τεχνικό πρόβληµα είναι πολλούς µήνες, έν-
τεκα µήνες, που παρανοµείτε.

Σας ερωτώ το εξής. Με δεδοµένο, λοιπόν, ότι µε την κλήρωση
αποκλείστηκαν άτοµα µε ποσοστό αναπηρίας 90% που πληρού-
σαν και µε το παραπάνω τα κριτήρια και καλύφθηκε λιγότερο
από το 50% των εγκεκριµένων, τετρακόσιοι εξήντα δύο στους χί-
λιους εξήντα έναν, κατά την Υπουργό σας, θα αναθεωρήσετε
έστω και τώρα το πρόγραµµα ώστε να ενταχθούν όσοι πραγµα-
τικά το δικαιούνται, προσθέτοντας εθνικούς πόρους; 

Δεύτερον, πότε θα σταµατήσετε να παρανοµείτε εις βάρος
των προσωπικών βοηθών που σήµερα απασχολούνται, µην εµ-
φανίζοντας τα δεδουλευµένα ένσηµα στον ΕΦΚΑ που καταβάλλει
ο ΟΠΕΚΑ;

Ευχαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει για να απαντήσει η Υφυπουργός Κοινωνικής Συ-
νοχής και Οικογένειας κ. Μαρία Κεφάλα.

ΜΑΡΙΑ ΚΕΦΑΛΑ (Υφυπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Σας ευχαριστώ.

Κυρία Φωτίου, µας δίνετε τη δυνατότητα σήµερα -αν και πριν
λίγες µέρες παρόµοια ερώτηση απάντησε η Υπουργός Σοφία Ζα-
χαράκη- να τονίσουµε και να συζητήσουµε µια σηµαντική πρω-
τοβουλία που υλοποιεί η Κυβέρνησή µας αυτή τη στιγµή και που
αποτυπώνει στην πράξη το κοινωνικό πρόσωπο που οφείλει να
έχει µια σύγχρονη κοινωνία. 

Ο προσωπικός βοηθός πράγµατι είναι ένα πρωτοποριακό για
τα ελληνικά δεδοµένα πρόγραµµα, το οποίο εξυπηρετεί έναν
πρωταρχικό στόχο της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, την εξασφάλιση
συνθηκών ανεξάρτητης διαβίωσης και αυτονοµίας των συµπολι-
τών µας µε αναπηρία, χωρίς αποκλεισµούς και χωρίς διακρίσεις.
Πρόκειται, λοιπόν, για µια µεταρρύθµιση γενναία και τολµηρή.

Επιγραµµατικά και ελπίζοντας και στην ανοχή του κυρίου Προ-
έδρου θα πω γρήγορα τι είναι αυτό το πρόγραµµα για τους συµ-
πολίτες µας που µας ακούν. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Σας είπα να µη µας τα ξαναπείτε, το ξέ-
ρουµε!

ΜΑΡΙΑ ΚΕΦΑΛΑ (Υφυπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Είναι ο βοηθός ο άνθρωπος που υποστηρίζει το
άτοµο µε αναπηρία, βοηθώντας το να ξεπεράσει τα φυσικά εµ-
πόδια που αντιµετωπίζει στην καθηµερινότητά του. Είναι ο προ-
σωπικός βοηθός, που ενεργώντας µε την καθοδήγηση του ίδιου
του ατόµου µε αναπηρία µπορεί να υλοποιεί και να ολοκληρώνει
προσωπικές και κοινωνικές επιθυµίες του ατόµου. Και αυτή είναι
και η διαφορά από τον προσωπικό φροντιστή. 

Ποιος είναι ο στόχος του προγράµµατος; Ο στόχος είναι διτ-
τός, από τη µια να ενθαρρύνουµε τα άτοµα µε αναπηρία να νιώ-
σουν αυτονοµία στην καθηµερινότητά τους και από την άλλη να
στηρίξουµε τους γονείς στο οικογενειακό τους περιβάλλον µέσω
της αξιοποίησης ενός άλλου ατόµου. 

Σε ποιους απευθύνεται το πρόγραµµα; Απευθύνεται σε άτοµα
δεκαέξι ως εξήντα πέντε ετών µε ποσοστό αναπηρίας µεγαλύ-
τερο ή ίσο του 67%. Πότε ξεκίνησε; Ξεκίνησε τον Απρίλιο του
2022 µε το άνοιγµα της πλατφόρµας υποβολής αιτήσεων των εν-
διαφεροµένων. Από τον Μάρτιο του 2023, λοιπόν, έχουν ξεκινή-
σει τα πρώτα συµφωνητικά µεταξύ ωφελούµενων και
προσωπικών βοηθών και όντως, στη φάση που είµαστε σήµερα,
είναι χίλιοι εξακόσιοι ένας ωφελούµενοι που αξιολογήθηκαν για
να λάβουν προσωπική βοήθεια, τετρακόσια πενήντα δύο άτοµα
έχουν απασχοληθεί, πεντακόσιοι δεκαέξι προσωπικοί βοηθοί,
ενώ η παροχή της υπηρεσίας συνεχίζεται. 

Τα συµφωνητικά που έχουν υπογραφεί µέχρι στιγµής είναι
πεντακόσια ογδόντα εννέα. Το σύνολο των δικαιούχων θα είναι
δύο χιλιάδες διακόσοι πενήντα, χίλιοι από την πρώτη φάση που
αφορούσε την Αττική, χίλιοι διακόσιοι πενήντα από την επέκταση
του προγράµµατος στην υπόλοιπη χώρα στην περιφέρεια. Έτσι
ήταν το πρόγραµµα από την αρχή, σε δύο φάσεις. Δεν το επε-
κτείνουµε. Δεν αλλάζουµε κάτι. 

Γνωρίζετε, λοιπόν, ότι για να είναι πιο στοχευµένο το πρό-
γραµµα υπάρχει µια ειδική επιτροπή που αξιολογούνται αυτά τα
άτοµα. Δεν θα σταθώ σε αυτό. Είναι από το Ταµείο Ανάκαµψης.
Κοστίζει 42 εκατοµµύρια ευρώ και εφαρµόζεται πιλοτικά. 

Πάµε, λοιπόν, στην πιλοτική εφαρµογή. Τι συνεπάγεται πιλο-
τική εφαρµογή; Ότι δεν είναι οριζόντια για όλα τα άτοµα µε ανα-
πηρία. Εκ των πραγµάτων από την αρχή λέµε ότι είναι πιλοτικό
και αφορά δύο χιλιάδες διακόσια πενήντα άτοµα. Άρα το να έρ-
χεστε και να µας κατηγορείτε ότι δεν το πήραν όλοι νοµίζω ότι
είναι αυτονόητο ότι το ξέραµε ότι δεν θα το πάρουν όλοι. 

Τι γίνεται όµως µε αυτό; Βλέπουµε ένα πρόγραµµα στη δράση
του. Βλέπουµε πιθανές δυστοκίες. Βλέπουµε προβλήµατα, όπως
και έχουµε δει µέχρι τώρα και έχουµε διορθώσει αρκετά -ανα-
φερθήκατε σε ορισµένα και θα αναφερθώ κι εγώ στη συνέχεια-
για να δούµε πώς αυτό το πρόγραµµα στο τέλος και µετά από
αξιολόγηση µπορεί να επεκταθεί, να προχωρήσει σε καθολική
εφαρµογή, βελτιωµένη.
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Σχετικά µε τα εργόσηµα και την ασφαλιστική ικανότητα που
αναφερθήκατε, από την πρώτη µέρα υλοποίησης του πιλοτικού
προγράµµατος ως και σήµερα όλα τα ποσά των εργοσήµων από
τον ΟΠΕΚΑ έχουν καταβληθεί πλήρως και εγκαίρως στον ΕΦΚΑ.
Έχει ανακύψει πράγµατι ένα πρόβληµα τεχνικό, µε αποτέλεσµα
τη µη απεικόνιση της ασφαλιστικής τακτοποίησης στον λογαρια-
σµό ασφαλισµένου του e-ΕΦΚΑ. Βρισκόµαστε σε συνεργασία γι’
αυτόν τον λόγο µε τον e-ΕΦΚΑ και έχει δροµολογηθεί ήδη η απο-
κατάστασή του. Εντοπίστηκε, λοιπόν, το ζήτηµα και επιλύεται.

Όσον αφορά το ζήτηµα της ασφαλιστικής ικανότητας, δηλαδή
την κάλυψη για τους κλάδους υγείας, έχουν γίνει ήδη οι απαι-
τούµενες ενέργειες όπως ορίζει η νοµοθεσία. Όσοι δηλαδή πλη-
ρούν τις προϋποθέσεις, τη συγκέντρωση πενήντα ηµερών
ασφάλισης, έχουν κανονικά ασφαλιστική ικανότητα, τόσο οι ίδιοι
όσο και έµµεσα τα προστατευόµενα µέλη της οικογένειάς τους.
Είναι ένα πιλοτικό, επαναλαµβάνω, πρόγραµµα το οποίο είναι σε
εξέλιξη. Εντοπίζονται προβλήµατα, αλλά διορθώνονται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την
κυρία Υφυπουργό. 

Παρακαλώ, κυρία Φωτίου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία
σας.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κυρία Υφυπουργέ, τι µου απαντήσατε ακρι-
βώς; Ότι, ναι, ξέρετε ότι από τους χίλιους εξακόσιους ογδόντα
τρεις, που ήταν οι δικαιούχοι του προγράµµατος, ενεκρίθηκαν
µε τα δικά σας κριτήρια οι χίλιοι εξήντα ένας και µου απαντήσατε
ότι µετά από τόσον καιρό, ναι, ξέρετε ότι οι χίλιοι εξήντα ένας
δεν βρήκαν προσωπικούς βοηθούς, αλλά βρήκαν µόνο οι άνθρω-
ποι οι οποίοι ανέφερα και στην πρωτολογία µου, δηλαδή βρήκαν
µόνο οι τετρακόσιοι εξήντα δύο. Αυτό µου επαναλαµβάνετε; Ότι
ούτε οι µισοί δεν βρήκαν; Και το λέτε πετυχηµένο το πρόγραµµα; 

Δεν σκεφτήκατε µήπως δεν υπάρχουν οι προσωπικοί βοηθοί
που να µπορούν να έρθουν; Δεν σκεφτήκατε ότι µπορεί να µην
έρχονται µε αυτά τα χρήµατα που δίνετε; Δεν σκεφτήκατε ότι
µπορεί αυτοί οι άνθρωποι µε τους όρους που κάνετε το πρό-
γραµµα να µη θέλουν να έρθουν να προσφέρουν τις υπηρεσίες
τους; Δεν σας πέρασε από το µυαλό καν; Και το επεκτείνετε και
δεύτερη χρονιά; Αυτό µου λέτε; Τι δεύτερη, και τρίτη, µέχρι
τέλος του 2025, σε όλη την επικράτεια! 

Και σα να µην έφτανε αυτό, λέτε κιόλας κάτι καταπληκτικό, ότι
όπως ξέρετε, κυρία Υφυπουργέ, εσείς δεν έχετε οικονοµική υπη-
ρεσία, σας σερβίρει το Υπουργείο Εργασίας, σωστά; Ξέρετε ότι
η οικονοµική υπηρεσία τού Υπουργείου Εργασίας, όπου είναι ο
ΕΦΚΑ, δεν µπορεί να λύσει την τεχνική µαθές, το τεχνικό πρό-
βληµα εδώ και έντεκα µήνες -έντεκα µήνες είναι που πήρατε τον
προσωπικό βοηθό- δεν µπορεί να το λύσει το τεχνικό πρόβληµα,
ενώ τους κρατάει το 25% των εισοδηµάτων τους των προσωπικών
βοηθών, δεν εµφανίζετε τα εργόσηµά τους κανονικά στον ΕΦΚΑ;

Και δεν µου λέτε, κυρία Υφυπουργέ, τι είναι αυτό που είπε η
Υπουργός σας, µήπως έκανα λάθος; Είπε η Υπουργός σας να
µην ανησυχούµε γιατί στη δεύτερη φάση του προγράµµατος, δη-
λαδή αυτό τώρα, που ένα αποτυχηµένο πρόγραµµα θα το πάτε
σε όλη την Ελλάδα -και σας εξήγησα γιατί είναι αποτυχηµένο,
πιο αποτυχηµένο δεν γίνεται- λέει, λοιπόν, σε αυτή τη δεύτερη
φάση θα επιλέξουµε χίλια διακόσια πενήντα άτοµα αντί για τα
χίλια που προβλεπόταν, χάρη στην αξιοποίηση διαθέσιµων
πόρων του προγράµµατος. 

Αλήθεια; Τι εννοείτε; Βάλατε έστω και ένα ευρώ από τον κρα-
τικό προϋπολογισµό; Πείτε µου να το ξέρω. Γιατί αν δεν βάλατε
τι εννοείτε; Μήπως εννοείτε ότι έµειναν αδιάθετα ποσά από την
πρώτη φάση, ακριβώς γιατί δεν πέτυχε το πρόγραµµα και θα τα
χρησιµοποιήσετε τη δεύτερη; Αυτό κι αν είναι! Αυτό είναι θα
έλεγα ανεπίτρεπτο αν γίνει.

Τέλος επανέρχοµαι, κυρία Υφυπουργέ, θα το αλλάξετε το πρό-
γραµµα; Δεν υπάρχει χειρότερο πρόγραµµα, όχι γιατί δεν καλύ-
ψατε τις ανάγκες των αναπήρων, αλλά και γι’ αυτούς που
υποσχεθήκατε τους χίλιους δεν καταφέρατε να τους εξυπηρετή-
σετε. Γι’ αυτό, πέρα από τα άλλα, εγώ δεν σας είπα ότι οι ανάγκες
των αναπήρων είναι χιλιάδες άνθρωποι, εγώ σας λέω συγκεκρι-
µένα πράγµατα γι’ αυτό το αποτυχηµένο πρόγραµµα που κάνετε. 

Σας λέω, ωραία, δεν έχει µέχρι στιγµής επιλυθεί το τεχνικό
πρόβληµα του ΕΦΚΑ. Πόσο χρόνο χρειάζεστε για να το επιλύ-

σετε και να πάψετε να παρανοµείτε; Τόσα απλά πράγµατα
ρωτάω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει η
κυρία Υφυπουργός για τη δευτερολογία της.

ΜΑΡΙΑ ΚΕΦΑΛΑ (Υφυπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Κυρία Φωτίου, από ό,τι καταλαβαίνω το πρόβληµά
σας είναι ότι δεν έχουν µπει χρήµατα από τον κρατικό προϋπο-
λογισµό. Σαράντα δύο εκατοµµύρια από το Ταµείο Ανάκαµψης
είναι ακριβώς γι’ αυτό το πρόγραµµα, για ένα πιλοτικό πρό-
γραµµα για να βοηθήσουµε συµπολίτες µας µε αναπηρία. Επα-
ναλαµβάνω, είναι πιλοτικό, δεν τους καλύπτουµε όλους. Το να
ζητάτε από τη θέση σας παραπάνω χρήµατα το καταλαβαίνω,
είναι σεβαστό. Αυτό όµως που έχει µεγαλύτερη αξία είναι τι γί-
νεται στην πράξη. Και επειδή πια δεν είστε το µικρό κόµµα της
Αντιπολίτευσης -µικρό είστε, αλλά έχετε περάσει και από Κυβέρ-
νηση- έχετε κυβερνήσει, θα µπορούσατε να τα είχατε κάνει. Δεν
είστε εδώ µόνο για να κρίνετε. 

Και λέµε, λοιπόν, ότι αυτό που κάνει η Νέα Δηµοκρατία, αυτό
που κάνει η Κυβέρνηση Μητσοτάκη είναι αυτό που λέµε κοινω-
νική πολιτική πράξη. Και αυτό γίνεται και µέσα από τον προσω-
πικό βοηθό. Μέσα από ένα πρόγραµµα πιλοτικό -επαναλαµβάνω-
από το οποίο βρήκαν βοήθεια πολλοί συµπολίτες µας µε αναπη-
ρία. 

Πεντακόσια ογδόντα εννέα συµφωνητικά υπεγράφησαν, κυρία
Φωτίου, το είπαµε. Σας έχω τα στοιχεία, αν θέλετε και µπορώ να
τα καταθέσω στα Πρακτικά για να δείτε και πόσοι προσωπικοί
βοηθοί έχουν κάνει αίτηση και πόσοι συµπολίτες µας µε αναπη-
ρία και πόσα συµφωνητικά έχουν υπογραφεί και πόσες αιτήσεις
βρίσκονται σε εξέλιξη και σε αξιολόγηση. 

Το είπατε και το ξαναείπατε ότι είναι ένα αποτυχηµένο πρό-
γραµµα. Θέλω να σας πω ότι οι άνθρωποι του αναπηρικού κινή-
µατος δεν συµµερίζονται την άποψή σας. Ο κ. Βαρδακαστάνης,
ο Πρόεδρος, έχει αναφερθεί στην προσωπική βοήθεια ως µια
βαθιά ανθρώπινη υπηρεσία που αποτελεί στρατηγικό πυλώνα της
ανεξάρτητης διαβίωσης και ακρογωνιαίο λίθο για το αναπηρικό
κίνηµα και αυτό υλοποιείται -επαναλαµβάνω- από τη δική µας Κυ-
βέρνηση. Μπορείτε τώρα να εξανίστασθε και να λέτε όλα αυτά
για αποτυχίες, όµως δεν τα είχατε κάνει νωρίτερα και έχετε πε-
ράσει από ανάλογη θέση. 

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, και για τους συµπολίτες µας που µας
ακούν, ότι το πρόγραµµα θα αξιολογηθεί µέχρι το τέλος, σε όλη
του τη φάση. Θα βγουν συµπεράσµατα, θα αναδειχθούν τυχόν
προβλήµατα-δυστοκίες και θα βελτιωθούν γιατί είναι ένα πρό-
γραµµα το οποίο πιστεύουµε και είναι ένα πρόγραµµα, το οποίο
θέλουµε να εξελίξουµε και θέλουµε να το πάµε και σε όλα τα
άτοµα µε αναπηρία και σε µια καθολική εφαρµογή. Είναι ένα πι-
λοτικό πρόγραµµα. Θα αξιολογηθεί συνολικά και θέλουµε να
επεκταθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Σας ευχαριστώ,
κυρία Υφυπουργέ.

Προχωράµε τώρα στην όγδοη µε αριθµό 610/22-1-2024 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Α’ Ανατολικής Ατ-
τικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Πλεύση Ελευθερίας» κ.
Ελένης Καραγεωργοπούλου προς τον Υπουργό Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης µε θέµα: «Ιδιότυπο ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ ως
εισιτήριο της Παγκόσµιας Τράπεζας στην ελληνική γη µε την πε-
λατειακή παρέµβαση του κράτους».

Παρακαλώ, κυρία Καραγεωργοπούλου, έχετε τον λόγο. 
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, η ταλαιπωρία των πολιτών στις ατελείωτες

ουρές αναµονής έξω από τα κτηµατολογικά γραφεία συνεχίζεται,
παρά τις διακηρύξεις σας για επιτάχυνση µε τη βοήθεια του ηλε-
κτρονικού φακέλου και την ψηφιοποίηση των αρχείων των υπο-
θηκοφυλακείων. 

Παρατηρείται καθυστέρηση της διαδικασίας καταχώρισης εγ-
γραπτέων πράξεων για πολλούς λόγους, µεταξύ των οποίων η
έλλειψη πρόβλεψης διόρθωσης προδήλων σφαλµάτων, που
οφείλονται σε λάθη του Κτηµατολογίου. Χαρακτηριστικό παρά-
δειγµα απαράδεκτης επισφάλειας, που δηµιουργεί το ηλεκτρο-
νικό σύστηµα είναι η περίπτωση απόρριψης ηλεκτρονικής
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αίτησης καταχώρισης, λόγω εορτασµού πολιούχου αγίου κατά
τόπο. Αυτό συνέβη στο Κτηµατολογικό Γραφείο Περιστερίου την
ηµέρα εορτής του Αγίου Αντωνίου. 

Τα υποθηκοφυλακεία κλείνουν µε εντολή σας. Πλην, όµως, τα
αρχεία τους δεν ψηφιοποιούνται ακόµα αν και η λογική σάρωσης
- σκαναρίσµατος δεν είναι ψηφιοποίηση και σε κάθε περίπτωση,
δεν είναι γνωστό σε ποιο στάδιο βρίσκεται η εν λόγω διαδικασία
και αν αυτή γίνεται για όλο το αρχείο του υποθηκοφυλακείου ή
από ποιο έτος και µετά. Επίσης, δεν είναι γνωστό αν τα αρχεία
τους µεταφέρονται µε ασφάλεια και µε ευθύνη τίνος οργάνου. 

Είναι, επιπλέον, άγνωστη η συνεισφορά της ψηφιοποίησης των
αρχείων των υποθηκοφυλακείων στην κτηµατογράφηση, αφού ο
σκοπός και το νόηµα της κτηµατογράφησης είναι µετά τις αρχι-
κές εγγραφές να έχουµε οριστικές εγγραφές. 

Ερωτάται ο Υπουργός, πόσα πιστοποιητικά έχουν εκδοθεί την
εποµένη µέρα της κατάθεσης στην πλατφόρµα ηλεκτρονικού φα-
κέλου και ποια λύση έχετε δώσει για τα χιλιάδες έγγραφα, τα
οποία έχουν εισαχθεί στα κτηµατολογικά γραφεία και τα οποία
αδυνατεί το Ελληνικό Κτηµατολόγιο να τα ανεβάσει στην πλατ-
φόρµα νοµικού ελέγχου που έχει δηµιουργηθεί επί της Κυβέρ-
νησής σας. 

Πώς εξηγείτε ανακλήσεις έγκρισης δαπανών για υπηρεσίες
που εµπίπτουν στην αρµοδιότητα του Υπουργείου Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης, συνολικού ποσού άνω των 5 εκατοµµυρίων ευρώ,
στις 4-1-2024.

Ποια είναι η συνάφεια αυτών των ανακλήσεων µε την πρόοδο
της ψηφιοποίησης αρχείων; Ποιος αρµόδιος από το Ταµείο Ανά-
καµψης ή και την Παγκόσµια Τράπεζα ελέγχει τη νόµιµη διαχεί-
ριση των χρηµάτων του Ταµείου Ανάκαµψης για τον σκοπό που
έχουν χορηγηθεί; Με µέριµνα του Υπουργείου σας θα έπρεπε ο
πρόεδρος και η γενική διευθύντρια του φορέα του νοµικού προ-
σώπου δηµοσίου δικαίου Ελληνικό Κτηµατολόγιο όπου έχουν το-
ποθετηθεί µεταβατικά, να έχουν αποχωρήσει µέχρι 6 Ιανουαρίου
2024. Γιατί και µε ποια νόµιµη αιτία παραµένουν στις θέσεις τους,
οι οποίες θα έπρεπε να έχουν προκηρυχθεί;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Στην ερώτηση της κ. Καραγεωργοπούλου θα απαντήσει ο

Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης, κ. Κωνσταντίνος Κυρα-
νάκης.

Παρακαλώ, κύριε Υφυπουργέ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατά την πάγια τακτική σας, κυρία Καραγεωργοπούλου, έχετε

αναρίθµητα ερωτήµατα µέσα στην κοινοβουλευτική σας ερώ-
τηση. Θα προσπαθήσω να απαντήσω σε όσα προλαβαίνω, στον
χρόνο που µου δίνει ο Κανονισµός. 

Ξεκινάω από τον τίτλο και τις υπόνοιες που αφήνετε για την
Παγκόσµια Τράπεζα και τις δήθεν υποδείξεις τις οποίες µας
κάνει. Ουδέποτε έχω δεχθεί εγώ προσωπικά και όσο είµαι σε
αυτή τη θέση του Υφυπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης και
ούτε και η διοίκηση του Κτηµατολογίου, καµµία απολύτως υπό-
δειξη από την Παγκόσµια Τράπεζα σε καµµία απολύτως από τις
πολιτικές µας. Σας παρακαλώ να αποσύρετε αυτή την κατηγορία
γιατί την έχετε ξανακάνει. 

Δεύτερον, να απαντήσω για την ταλαιπωρία των πολιτών στις
ατελείωτες ουρές που αναφέρετε. Όποιος δεν θέλει να περιµένει
σε καµµία απολύτως ουρά, µπορεί να χρησιµοποιεί την ψηφιακή
υποβολή όπου είναι διαθέσιµη για όλες τις εγγραπτέες πράξεις
και πλέον µε την πλατφόρµα akinhta.gov,gr δεν απαιτείται καµµία
απολύτως παρουσία και καµµία απολύτως ενέργεια από τον αγο-
ραστή, από τον πολίτη, για να µεταγραφεί το συµβόλαιο του. Το
µόνο που χρειάζεται να πληρώσει ηλεκτρονικά µέσω πιστωτικής
κάρτας είναι τα τέλη Κτηµατολογίου, ώστε να µεταγραφεί η
πράξη του σε µια εργάσιµη µέρα. 

Επίσης αναφέρετε ότι υπάρχει καθυστέρηση στις διαδικασίες
καταχώρησης εγγραπτέων πράξεων. Σωστά, υπάρχει καθυστέ-
ρηση για τις διά ζώσης πράξεις. Έχουµε αποδείξει στην πράξη
εδώ και ένα µήνα, ότι όσοι υποβάλλουν µέσω του φακέλου ψη-
φιακής µεταβίβασης, µεταγράφεται η πράξη τους µέσα σε µια

εργάσιµη ηµέρα. Μάλιστα, οι πρώτες πράξεις που υποβλήθηκαν
µέσω συγκεκριµένης πλατφόρµας µετεγράφηκαν σε λεπτά. Η
πρώτη σε δεκατέσσερα λεπτά. Σήµερα µάλιστα είχαµε µία πράξη
οποία µεταγράφηκε σε εννιά λεπτά. 

Για την έλλειψη πρόβλεψης διόρθωσης προδήλων σφαλµάτων
-µου λέτε- που οφείλονται σε λάθη του Κτηµατολογίου. Σωστά.
Αυτά αφορούν πάρα πολλά λάθη τα οποία έχουν κάνει οι ανάδο-
χοι κτηµατογράφησης και τα οποία σε συνεργασία µε τους προ-
ϊσταµένους και τους υπαλλήλους του Κτηµατολογίου,
προσπαθούµε καθηµερινά να διορθώσουµε και δίνουµε ένα πολύ
µεγάλο αγώνα. 

Σωστή είναι η παρατήρησή σας για το πρόβληµα που δηµιουρ-
γήθηκε στο Περιστέρι µε την αίτηση καταχώρισης λόγω εορτα-
σµού του πολιούχου αγίου κατά τόπο. Προφανώς
αντιλαµβάνεστε ότι είναι αδύνατο να εντάξουµε τις τοπικές εορ-
τές ανά την Ελλάδα σε ένα πληροφοριακό σύστηµα γιατί µπορεί
να είναι περιπτωσιολογική η εφαρµογή τους σαν πληροφοριακό
σύστηµα. Άρα, λοιπόν, αυτό το πρόβληµα το εξετάζουµε µε διά-
φορους τρόπους για να µπορέσουµε να το λύσουµε. 

Τα υποθηκοφυλακεία που λέτε στην παράγραφο β’ δεν κλεί-
νουν µε εντολή µου, κλείνουν βάσει νόµου που έχει ψηφιστεί από
τη Βουλή, άρα δεν πήρα εγώ ξαφνικά την απόφαση ένα πρωί
επειδή έτσι σκέφτηκα να κλείσω τα υποθηκοφυλακεία. Και στα-
µατήστε να δηµιουργείτε µια εντύπωση ότι τα υποθηκοφυλακεία
κλείνουν, σαν να λέµε ότι κλείνει η υπηρεσία. Το αρχείο και οι
αρµοδιότητες ενός υποθηκοφυλακείου βάσει νόµου που έχει ψη-
φίσει η Βουλή εδώ και πάρα πολλά χρόνια, µεταφέρονται σε κτη-
µατολογικά γραφεία είτε σε κεντρικά κτηµατολογικά γραφεία
είτε σε υποκαταστήµατα. 

Βάζω µια άνω τελεία, κύριε Πρόεδρε και θα επανέλθω στη δευ-
τερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει η κ.
Καραγεωργοπούλου για τη δευτερολογία της. 

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Κυρανάκη, αποφεύ-
γετε να πείτε την αλήθεια ή µάλλον θα το πω πιο ειλικρινά, λέτε
ψέµατα επιµελώς και διαρκώς. Λέτε ότι η διαδικασία µιας συναλ-
λαγής αφορά σε λίγα λεπτά. Αυτό αφορά ορισµένου τύπου κοι-
νοπραξίες, τις αγοραπωλησίες που µπορούν να υπαχθούν στο
καθεστώς του ψηφιακού φακέλου, αφορά την περίπτωση που
κάποιος έχει κινητό. Κι έστω ότι για εσάς είναι αυτονόητο, ένα
πολύ µεγάλο µέρος των Ελλήνων πολιτών δεν το διαθέτει αυτό
το κινητό. 

Αφορά όµως οπωσδήποτε την περίπτωση λειτουργούντος κτη-
µατολογίου. Λειτουργούν Κτηµατολόγιο δεν έχουµε σε όλη την
Ελλάδα, ένα 40% έχει καλυφθεί. Άρα δεν αφορά όλες τις άλλες
περιπτώσεις, ενώ µε το νοµοθέτηµα σας θριαµβολογήσατε. Και
στον τίτλο του µιλάτε µε έναν πολύ ατυχή τρόπο και δεν καταλα-
βαίνω γιατί το επιλέξατε για µεταγραφές ακινήτων, που πραγµα-
τικά αποδεικνύει πόσο µακριά είστε από την πραγµατικότητα. Και
ήδη στα τηλεοπτικά πάνελ αναφέρεστε πιο εξελιγµένα σε µετα-
γραφές ψηφιακών φακέλων. 

Πραγµατικά καµµία σχέση δεν έχετε µε το πραγµατικό, µε
αυτό που συµβαίνει, ότι κωλυσιεργούν τα πάντα και όχι για το
άρθρο 26, για το οποίο είστε πολύ υπερήφανοι και θριαµβολο-
γήσατε ως κορυφαία διάταξη. Και ήρθατε µόλις λίγες µέρες µετά
αφού δηµοσιεύθηκε ο νόµος και πριν στεγνώσει καλά-καλά το
µελάνι µε απόφαση του κ. Σακαρέτσιου του Προέδρου του Κτη-
µατολογίου να τολµήσετε να τροποποιήσετε τη διάταξη γιατί κα-
ταλάβατε πόσο πρόχειρη ήταν και πόσα κενά δηµιουργούσε. Και
επιτρέψατε να γίνει και αυτό το ατόπηµα ανάµεσα στα άλλα νο-
µικά ατοπήµατα που είναι ντροπή για τους νοµικούς και τη νοµική
επιστήµη να υπάρχει νοµοθέτηµα που ορίζει το πώς γίνεται η
κτηµατογράφηση και πώς επιταχύνεται µια διαδικασία όταν µι-
λάτε για µεταγραφές ακινήτων.

Πέρα και έξω, όµως, από αυτά, τα πραγµατικά προβλήµατα,
να µην οικειοποιείστε καθόλου την παράνοµη και αντιδεοντολο-
γική συµπεριφορά συναδέλφου εν είδει διαφήµισης, µε τον οποίο
βγήκατε σε δίδυµο να θριαµβολογήσετε για τα δεκατέσσερα
λεπτά, γιατί καθόλου δεν επιλύεται το πραγµατικό πρόβληµα που
σκεπάζετε.

Και ποιο είναι αυτό; Είναι αυτό που δηµιουργείτε µε τα άπειρα
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λάθη που έχουν σηµειώσει οι ανάδοχοι στα βιβλία, µε αποτέλε-
σµα να µη µπορούν να «κουµπώσουν τα ΚΑΕΚ µε τα µεταβιβαζό-
µενα ακίνητα και να δυσχεραίνουν οι συναλλαγές.

Το πρόβληµα της υποστελέχωσης, του κάκιστου οργανογράµ-
µατος, της έλλειψης υποδοµής, αυτά πως τα επιλύετε; Έρχεστε
µε το επιτελικό σας κέντρο, που δεν υπάρχει στον ν.4512, να
αποφασίζετε, ως φορέας, την 21 Δεκεµβρίου µετακίνηση ανειδί-
κευτων υπαλλήλων, την 15 Δεκεµβρίου επίσης για όλη την επι-
κράτεια, ενώ είναι το επιτελικό κέντρο κάτι που δεν προβλέπεται
από τον ν.4512, µε πρόθεση να κλείσετε τα υποκαταστήµατα.

Πώς αυτό µπορεί να γίνει; Πάτε σε κατάργηση των κτηµατο-
λογικών γραφείων; Πώς µπορεί το εξειδικευµένο προσωπικό που
δεν χρησιµοποιείται, να χρησιµοποιηθεί και πώς, επιτέλους, µπο-
ρείτε να λύσετε το πρόβληµα της άµεσης διεκπεραίωσης χιλιά-
δων υποθέσεων που χρονίζουν στα κτηµατολογικά γραφεία;
Υπάρχουν άνθρωποι που θέλουν να πάρουν ένα πιστοποιητικό
καταχώρισης. Μιλάµε για τριακόσιες χιλιάδες ίσως µη καταχω-
ρηµένες πράξεις και δεν αντιµετωπίζεται αυτό το πρόβληµα.
Θριαµβολογείτε για εννιά και δεκατέσσερα λεπτά για την περί-
πτωση µιας υπόθεσης που το ακίνητο δεν έχει κανένα πρόβληµα.

Ένα ακίνητο που δεν έχει πρόβληµα και είναι µέσα στην Επα-
νοµή και είναι µια οριζόντια ιδιοκτησία και είναι όλα νόµιµα, ναι,
µπορεί να γίνει γρήγορα. Το ίδιο θα µπορούσε να γίνει και µε φυ-
σικό φάκελο, αν πήγαινε κάποιος πολίτης στο κτηµατολογικό
γραφείο και κατέθετε το έγγραφό του και το ακίνητό του δεν έχει
πρόβληµα, που βέβαια προϋποθέτει τον νοµικό έλεγχο προηγου-
µένως και όχι αυτόµατα µε κουµπάκια το να καταχωρηθεί. Το
«αυτόµατα, µε κουµπάκια» δεν λέει τίποτα.

Επίσης, διαχέετε διαρκώς στον Τύπο εσφαλµένες πληροφο-
ρίες, παραπλανώντας τους πολίτες και η πολιτειότητα, που επι-
βάλλεται να διαπνέει τη θέση σας και το κύρος σας, αυτό δεν
σας το επιτρέπει. Λέτε στον Τύπο και δηµοσιεύονται άρθρα που
µιλούν για µεταφορά αρχείων υποθηκοφυλακείων, ενώ οι υπο-
θηκοφύλακες είναι ήδη εκεί, στη θέση τους και δεν βλέπουν τον
εαυτό τους σε κάποιον άλλο γαλαξία! Είπατε ότι µεταφέρθηκαν
στο Υποκατάστηµα Καλαµάτας εννιά υποθηκοφυλακεία. Οι άν-
θρωποι αυτοί δεν έχουν φύγει ποτέ από τα γραφεία τους, παρα-
µένουν εκεί. Πώς µεταφέρθηκαν; Τινί τρόπω µεταφέρονται; Πώς
ψηφιοποιείτε τα αρχεία των υποθηκοφυλακείων; Με ποιον τρόπο
έχετε εξασφαλίσει, µε ποια µεθοδολογία ότι θα γίνουν οι ψηφιο-
ποιήσεις; Είναι αναγκαίες αυτές οι ψηφιοποιήσεις και πώς θα µε-
ταφέρεται ο ΚΑΕΚ του συγκεκριµένου ακινήτου του οποίου το
συµβόλαιο µεταφέρεται ψηφιακά ή σαρώνεται, πώς αυτός ο
ΚΑΕΚ θα έρθει να «κουµπώσει» µε τον ΚΑΕΚ των οριστικών εγ-
γράφων; Αυτό µπορείτε να µας το απαντήσετε; Υπάρχει µια πο-
λιτική η οποία να µας καθησυχάσει ότι δεν θα χαθούν τα ακίνητα
του κόσµου, όπως συµβαίνει ήδη µε πάρα πολλές άστοχες ενέρ-
γειες, όπου βλέπουµε σε κατασχέσεις να κατάσχονται άλλα ακί-
νητα αντί άλλων, µε βάση εσφαλµένους αριθµούς ΚΑΕΚ;

Είναι τραγική η κατάσταση και παρουσιάζεται σαν να µη συµ-
βαίνει τίποτα, ενώ αυτό που συµβαίνει είναι ότι υπάρχει τεράστια
επισφάλεια και χωρίς καµµία νοµιµότητα λειτουργεί ένα επιτε-
λικό κέντρο για το οποίο ο φορέας λαµβάνει αποφάσεις να κλεί-
νουν τα περιφερειακά κέντρα και να συγκεντρώνονται όλες οι
εξουσίες εκεί, σαν να θέλετε µέσα από την εξουσία ενός κέντρου
να αποφασίζετε για όλη την επικράτεια και για τα ακίνητα όλων.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο

Υπουργός, ο κ. Κυρανάκης, για τη δευτερολογία του.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Τι να πω;
Νοµίζω ότι δεν έχετε καταλάβει απολύτως τίποτα, κυρία Καρα-

γεωργοπούλου. Λέτε και ξαναλέτε ότι δεν πρέπει να ταλαιπωρεί-
ται ο πολίτης. Φτάσατε σε σηµείο να πείτε ότι ο συµβολαιο-
γράφος που υπέβαλε µέσω του akinhta.gov.gr και το είπε δηµο-
σίως σε µέσο ενηµέρωσης παρανόµησε. Θέλετε ντε και καλά να
ταλαιπωρηθεί ο πολίτης για να κάνετε πολιτική κριτική;

Ε, λοιπόν, εµείς λέµε στον πολίτη ότι, οι συµβολαιογράφοι πρέ-
πει να χρησιµοποιούν το akinhta.gov.gr, που αφορά στα 42% των
κτηµατογραφηµένων ακινήτων της χώρας, αφορά αγοραπωλη-
σίες φυσικών προσώπων -ναι, όσων έχουν κινητό, σωστά- όσων

έχουν κινητό τηλέφωνο. Γιατί; Για να µπορεί να ταυτοποιεί τον
gov.gr ότι αυτός ο άνθρωπος είναι το πρόσωπο το οποίο πρέπει
να ταυτοποιηθεί και δεν είναι κάποιος άλλος και δεν είναι κάποιος
απατεώνας και να υπάρχει ασφάλεια δικαίου. Και υπάρχει η
ασφάλεια δικαίου, διότι κλειδώνει το ακίνητο την ώρα της ψηφια-
κής συναλλαγής, κάτι το οποίο δεν εξασφαλίζει η έγχαρτη δια-
δικασία.

Και ξέρετε πολύ καλά ότι κάποιος µε την έγχαρτη διαδικασία
µπορεί το πρωί να πουλήσει σε εσάς το ακίνητό του, το µεσηµέρι
σε κάποιον άλλον, το απόγευµα κάποιον άλλον. Και όποιος πάει
να µεταγράψει πρώτος την επόµενη µέρα είναι κύριος του ακι-
νήτου. Αυτό θέλετε να διατηρηθεί, το χαρτί, το µόνιµο χαρτί.

Δεν ξέρω τι συµφέροντα εκπροσωπείτε, κυρία Καραγεωργο-
πούλου. Πραγµατικά, δεν ξέρω! Δεν ξέρω σε ποιον κόσµο είναι
λογικό το επιχείρηµα ότι κάποιος ο οποίος χρησιµοποιεί µια ψη-
φιακή πλατφόρµα η οποία προσφέρει µεγαλύτερη ασφάλεια δι-
καίου, δηµιουργεί ταυτοποίηση των συµβαλλοµένων και του
συµβολαιογράφου και οδηγεί σε ταχύτερες µεταγραφές, δεν
είναι κάτι καλό και λογικό.

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Για τα λάθη της πλατφόρµας
να µας πείτε, ποιος ευθύνεται και ποιος είναι ο ανάδοχος!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Κυρία µου, ποιος ανάδοχος; Έργο του Υπουρ-
γείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης είναι, το οποίο παρουσιάστηκε,
λειτουργεί και χρησιµοποιείται κανονικά.

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ιδιωτική πλατφόρµα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Και αποδείξαµε στην πράξη...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, όχι διά-

λογο, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Αποδείξαµε στην πράξη, κύριε Πρόεδρε, ότι µία
απόφαση νοµικού ελέγχου σε µια αγοραπωλησία µπορεί να ολο-
κληρωθεί σε λεπτά αντί για µήνες και εσείς κάνετε κριτική και
λέτε ότι ο συµβολαιογράφος που το χρησιµοποίησε κάνει παρά-
νοµη πράξη.

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Απαντήστε στις ερωτήσεις.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κυρία

Καραγεωργοπούλου.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Πάµε, λοιπόν, να απαντήσουµε στις ερωτήσεις
της προκλητικής συναδέλφου.

Λοιπόν, είναι -λέει η κ. Καραγεωργοπούλου- άγνωστη η συνει-
σφορά της ψηφιοποίησης των αρχείων των υποθηκοφυλακείων.
Δηλαδή, ένας δικηγόρος ο οποίος στήνεται στην ουρά να πάει
σε ένα υποθηκοφυλακείο να κάνει έρευνα τίτλων, τώρα που θα
µπορεί να το κάνει ψηφιακά. Και ανακοινώσαµε ήδη και είναι δια-
θέσιµο στο archive.ktimatologio.gr ήδη η Νέα Σµύρνη και ανεβαί-
νει η Σαλαµίνα και ανεβαίνει ο Βύρωνας και ολοκληρώνουµε
πάρα πολύ γρήγορα τα µεγάλα και µικρά υποθηκοφυλακεία σε
όλη τη χώρα, για να µπορούν οι δικηγόροι και όσοι έχουν δι-
καίωµα έρευνας να το κάνουν ψηφιακά.

Είναι άγνωστη, λέει η κ. Καραγεωργοπούλου, η συνεισφορά.
Δηλαδή, πραγµατικά, τι θέλετε; Να συνεχίσει να πληρώνει ο φο-
ρολογούµενος εκατοµµύρια ευρώ σε κτήρια τα οποία φιλοξε-
νούν και διαχειρίζονται ένα δισεκατοµµύριο σελίδες σε χαρτί;
Αυτό θέλετε; Εκπροσωπείτε συµφέροντα κάποιου ο οποίος πα-
ράγει χαρτί; Εκπροσωπείτε συµφέροντα εταιρειών οι οποίες
εκτυπώνουν;

Δεν µπορώ να καταλάβω, κυρία Καραγεωργοπούλου, πραγµα-
τικά! Δεν µπορώ να συνειδητοποιήσω τη λογική, τη συλλογιστική
πίσω από την ερώτησή σας.

Πάµε, λοιπόν, εδώ, στα πιστοποιητικά. Μας κατηγορείτε ότι
αδυνατεί, λέει, το Ελληνικό Κτηµατολόγιο να ανεβάσει την πλατ-
φόρµα νοµικού ελέγχου που έχει δηµιουργηθεί επί Κυβέρνησής
σας. Ξέρετε ότι πριν από αυτή την πλατφόρµα, δεν υπήρχε κα-
νένας απολύτως τρόπος, παρά µόνο διάφορα excel διάσπαρτα
από εδώ και από εκεί, για να ξέρουµε καθηµερινά πόσες πράξεις
είναι εισερχόµενες και πόσες διεκπεραιώνονται; Το γνωρίζετε;

Γνωρίζετε ότι µε την πλατφόρµα αυτή του νοµικού ελέγχου,
που κατηγορείτε και συκοφαντείτε, έχουµε πλέον στα αστικά κα-
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θηµερινά για το πόσες πράξεις διεκπεραιώνονται, από ποιον και
σε πόσο χρόνο; Μέχρι τώρα έχουν ανέβει σαράντα πέντε χιλιά-
δες και θα ανέβουν όλες οι εκκρεµότητες. Και µε το έργο ψηφιο-
ποίησης θα σαρωθούν και θα ανέβουν εκεί όλες οι εκκρεµότητες
και θα ξέρει ο πολίτης, οι προϊστάµενοι και ο κοινοβουλευτικός
έλεγχος κάθε πότε ολοκληρώνονται.

Πώς εξηγείτε, λέει, τις ανακλήσεις-εγκρίσεις δαπανών για υπη-
ρεσίες που εµπίπτουν στην αρµοδιότητα του Υπουργείου Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης; Κάθε χρόνο, σε κάθε Υπουργείο, όταν
έχουµε ανεκτέλεστες δαπάνες έργων, έχουµε υποχρέωση, για
να µη χαθούν χρήµατα, να κάνουµε ανάκληση, ώστε να µεταφερ-
θούν αυτά τα χρήµατα στο επόµενο λογιστικό έτος. Διότι, αν δεν
το κάνουµε, θα χαθούν χρήµατα από το Ταµείο Ανάκαµψη, από
ευρωπαϊκούς πόρους. Όµως, βρήκατε εσείς ευκαιρία να µας κα-
τηγορήσετε και γι’ αυτό.

Με ρωτάτε εκτός γραπτής ερώτησης µε ποιον νόµο έχουµε,
λέει, το επιτελικό κέντρο, το οποίο διεκπεραιώνει πολύ γρήγορα
ψηφιακές πράξεις. Να το κατηγορήσουµε και αυτό. Στοχοποι-
ήστε και τους ανθρώπους, άµα θέλετε.

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν προβλέπεται.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Προβλέπεται, κυρία Καραγεωργοπούλου, στον
νόµο που ψήφισε η Βουλή τον Νοέµβριο. Εδώ ήσασταν. Ήσα-
σταν και εισηγήτρια του κόµµατός σας.

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν προβλέπεται.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Προβλέπεται κανονικά στα άρθρα που ψήφισε η
Βουλή τον Νοέµβριο.

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Το άρθρο πείτε µου.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Δώσαµε, λοιπόν, υπερτοπική αρµοδιότητα για να
µπορέσουν να υπάρχουν προϊστάµενοι και υπάλληλοι ΠΕ Νοµι-
κής, οι οποίοι θα στελεχώσουν µια δοµή για να κλείνουν γρηγο-
ρότερα ψηφιακές πράξεις, για να µπορούν γρήγορα οι άνθρωποι
που δίνουν τα χρήµατά τους για να αγοράσουν ένα ακίνητο, αντί
να περιµένουν µήνες, όπως γίνεται µε το σύστηµα που υπερα-
σπίζεστε εσείς, να το έχουν σε µία µέρα. Αυτό ακριβώς κάναµε. 

Εµείς, λοιπόν, παρά την κριτική σας, παρά τις συκοφαντίες
σας, παρά την υπεράνθρωπη προσπάθεια που καταβάλλετε να
παραπληροφορήσετε συναδέλφους σας συµβολαιογράφους για
να µη χρησιµοποιήσουν την ψηφιακή πλατφόρµα, θα συνεχί-
σουµε το έργο µας για να µπορέσουµε να εξυπηρετήσουµε τον
πολίτη, όχι εσάς.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Η τέταρτη µε αριθµό 590/17-1-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου

κύκλου του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λαρίσης
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας»
κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Να
µην απολυθούν οι πενήντα οκτώ εργαζόµενοι συµβασιούχοι ορι-
σµένου χρόνου (ΣΟΧ) στην καθαριότητα στο Νοσοκοµείο «Άγιος
Σάββας» και να µετατραπούν οι συµβάσεις σε αορίστου χρόνου
µε πλήρη εργασιακά και µισθολογικά δικαιώµατα», δεν θα συζη-
τηθεί λόγω κωλύµατος του Βουλευτή.

Σε αναµονή του κυρίου Υπουργού, θα προχωρήσουµε σε µια
ολιγόλεπτη διακοπή. 

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.

Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 591/17-1-2024 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Ηρακλείου της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Ελένης
Βατσινά προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Προβλήµατα λει-
τουργίας Παιδοψυχιατρικής και Παιδοχειρουργικής του ΠΑΓΝΗ».

Κυρία Βατσινά, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΝΗ ΒΑΤΣΙΝΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς να πω πως η παρουσία σας σή-

µερα εδώ µε κάνει να πιστεύω πως η αρχή της θητείας σας σάς
βρίσκει ενεργό και µε ιδιαίτερο ενδιαφέρον να ακούσετε τα προ-

βλήµατα της δηµόσιας υγείας για την Κρήτη. 
Δεν το ξέρετε, όµως σίγουρα το φαντάζεστε ότι η σηµερινή

ερώτησή µου δεν έχει σκοπό να βάλουµε στον χώρο της υγείας
µικροπολιτικές αντιλήψεις, αλλά να δεσµευτούµε για τη λύση των
προβληµάτων πολύ άµεσα. Ούτε η συνείδησή µου το επιτρέπει,
ούτε ο χώρος της υγείας είναι χώρος αντιπαράθεσης. Μάλιστα,
εσείς έχετε εµπειρία στον χώρο αυτόν και µπορείτε εύκολα να
αντιληφθείτε τα µεγέθη των προβληµάτων και τις λύσεις τους. 

Η σηµερινή µου ερώτηση έχει την ατυχή συγκυρία να γίνεται
µία µέρα µετά τον θάνατο δύο παιδιών, ενός δεκαοκτάχρονου
στον Πειραιά που απεβίωσε µετά την κατανάλωση αλκοόλ -µε
την έρευνα να βρίσκεται σε εξέλιξη- και ενός δεκαεπτάχρονου
αγοριού στην Κρήτη, του Μάριου Πουλάκη, που οι γιατροί προ-
σπάθησαν να τον κρατήσουν στη ζωή και µάλιστα οι περισσότε-
ροι γιατροί ήρθαν εκτάκτως από τα σπίτια τους, χωρίς να
εφηµερεύουν. Να εκφράσουµε και από εδώ τα συλλυπητήριά
µας στις οικογένειες αυτών των παιδιών. Αλλά και σήµερα το
πρωί, µετά από δυστύχηµα στον ΒΟΑΚ, ένα σοβαρά τραυµατι-
σµένο δίχρονο παιδί οδηγήθηκε στο ΠΑΓΝΗ και νοσηλεύεται σε
κρίσιµη κατάσταση. Δυστυχώς, η επικαιρότητα είναι µεγάλη.

Έρχοµαι, λοιπόν, στο θέµα µας που είναι η νοσηλεία και η πε-
ρίθαλψη των ανηλίκων στην Κρήτη. Η Παιδοχειρουργική Κλινική
του ΠΑΓΝΗ είναι υποστελεχωµένη και µιλάµε για µια κλινική που
καλύπτει το Ηράκλειο Κρήτης, αλλά και περιστατικά του νοτίου
Αιγαίου που αυτή τη στιγµή καλύπτονται από έναν µόνο ιατρό
εφηµερίας, αφού συνολικά έχει δύο γιατρούς.

Από τις αρχές του έτους ο τρίτος γιατρός συνταξιοδοτήθηκε.
Επίσης, η παιδοχειρουργός του νοσοκοµείου Χανίων, που είχε
όµως οργανική θέση στο ΠΑΓΝΗ και πραγµατοποιούσε εφηµε-
ρίες εκεί, παραιτήθηκε για προσωπικούς λόγους. Να σηµειωθεί
ότι η παιδοχειρουργική ειδικότητα ασχολείται µε συγγενείς ανω-
µαλίες της νεογνικής περιόδου, παθήσεις του γαστρεντερικού
και ουροποιητικού συστήµατος των παιδιών, παθήσεις του θώ-
ρακα, του δέρµατος, των συµπαγών όγκων και της κεφαλής των
παιδιών. Μιλάµε, λοιπόν, για εκατοντάδες περιστατικά για ένα
τόσο ευρύ φάσµα ηλικιών. Είναι φύσει αδύνατον µε αυτή την στε-
λέχωση να εξυπηρετηθεί η περιοχή και οι ανάγκες των παιδιών. 

Σε άλλο κοµµάτι η παιδοψυχιατρική κλινική του ΠΑΓΝΗ λει-
τουργεί µόνο ως κέντρο ηµέρας και δεν αναλαµβάνει τη νοση-
λεία ενηλίκων καθώς δεν υπάρχουν παιδοψυχίατροι. Και
δυστυχώς αντιµετωπίζονται σοβαρές δυσκολίες να βρεθεί θέση
σε κλινικές της Αθήνας ακόµα και για ανηλίκους µε σοβαρά ψυ-
χικά νοσήµατα όπως παιδιά µε έξη σε ουσίες µε αλκοόλ, σε νό-
µιµες, όπως λέµε, έξεις, όπως η χρήση διαδικτύου και τα video
games, παιδιά που έχουν κάνει απόπειρα αυτοκτονίας. Θυµίζω -
δεν ήταν στη θητεία σας όµως έγινε πανελλαδικά γνωστό- ότι
πριν δύο µήνες τρία παιδιά στο Ηράκλειο βρέθηκαν λιπόθυµα
λόγω χρήσης ουσιών διακοπής νικοτίνης στον χώρο του σχο-
λείου τους. Είναι, λοιπόν, επιβεβληµένο να υπάρχουν και να λει-
τουργούν αυτές οι δηµόσιες δοµές στο Ηράκλειο Κρήτης.

Με αυτά τα δεδοµένα ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ, αν θα προ-
χωρήσετε και πότε στην πλήρη στελέχωση του τµήµατος παιδο-
ψυχιατρικής του ΠΑΓΝΗ. Θα υπάρξει κάλυψη µόνιµων θέσεων
εργασίας παιδοχειρουργού στο ΠΑΓΝΗ και εντός ποιου χρονο-
διαγράµµατος; 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο

Υπουργός Υγείας, κ. Άδωνις Γεωργιάδης. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):

Κυρία συνάδελφε, κατ’ αρχάς καλορίζικη. Είναι η πρώτη φορά
που απαντώ σε δική σας επίκαιρη ερώτηση. Είµαι στη διάθεσή
σας. Θεωρώ αυτονόητη υποχρέωση κάθε Υπουργού να απαντά
στις ερωτήσεις του κοινοβουλευτικού ελέγχου ο οποίος έχει
αποδειχθεί, κύριε Πρόεδρε -πια έχω αρκετή υπουργική εµπειρία-
ότι ίσως είναι από τα βασικότερα εργαλεία παραγωγής πολιτι-
κής. Πολύ κόσµος δεν ξέρει και νοµίζει αυτό που κάνουµε εδώ
σαν ένα είδος χαµένου χρόνου. Δεν ισχύει. Πάρα πολλοί Υπουρ-
γοί, εγώ πρωτίστως, ενηµερώνοµαι και λαµβάνω αποφάσεις για
να µπορώ να απαντήσω σωστά για να λύσουµε θέµατα. Άρα
πρωτόλεια σας ευχαριστώ για την ερώτηση. Και δεν είναι λαϊκί-
στικη. Είναι πραγµατική ερώτηση. 
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Να πω εισαγωγικά ότι το ΠΑΓΝΗ είναι ένα καταπληκτικό νοσο-
κοµείο. Το ΠΑΓΝΗ είναι ένα από τα καλύτερα νοσοκοµεία της
χώρας. Και το λέω µετά λόγου γνώσεως. Δεν σας κρύβω ότι θα
ήθελα να µπορούσα να κάνω µια ενδελεχή συζήτηση µε όλους
τους συναδέλφους Βουλευτές όλης της Κρήτης και τους παρά-
γοντες της ιατρικής κοινότητας της Κρήτης και των ασθενών για
να βρούµε µια περαιτέρω ενίσχυση του ΠΑΓΝΗ. Ίσως θα άξιζε
τον κόπο µια τέτοια συζήτηση αλλά δεν είναι της παρούσης. 

Ως προς την ερώτηση, «κατόπιν σχετικών εγκριτικών αποφά-
σεων, προκηρύχθηκαν συνολικά εννέα θέσεις ειδικότητας ψυχια-
τρικής παιδιών και εφήβων στα νοσοκοµεία της 7ης ΥΠΕ Κρήτης
για την ενίσχυση των δοµών ψυχικής υγείας και εφήβων, από τις
οποίες οι έξι», δυστυχώς, «απέβησαν άγονες. Πραγµατοποιήθηκε
µόνο ένας διορισµός στο ΠΑΓΝΗ στην παιδοψυχιατρική κλινική.
Μία διαδικασία κρίσης βρίσκεται σε εξέλιξη αλλά θα καταληφθεί
από υφιστάµενο προσωπικό και για µία ακόµη είναι σε εξέλιξη η
διαγωνιστική διαδικασία». Θα σας καταθέσω στα Πρακτικά για
να πάρετε αναλυτικά την εξέλιξη, όπως µου την έχει δώσει η υπη-
ρεσία, των διαγωνισµών, ποιοι έχουν βγει άγονοι και τι πρέπει να
κάνουµε για αυτούς. Αναφορικά µε την εφηµέρευση της παιδο-
ψυχιατρικής κλινικής ΠΑΓΝΗ αυτή ενισχύθηκε µε τη µετακίνηση
γιατρού από την 1η ΥΠΕ. 

«Η κλινική εφηµερεύει καθηµερινά µε ενεργό εφηµερία και
εφηµερία ετοιµότητας αντιµετώπισης παιδοψυχιατρικών υπηρε-
σιών. Επιπλέον, η παιδοψυχιατρική κλινική µε την υπ’ αριθµόν
τάδε απόφαση του 2023 αναγνωρίζεται ως κατάλληλο κέντρο εκ-
παίδευσης ειδικευοµένων γιατρών για την ειδικότητα της ψυχια-
τρικής του παιδιού και εφήβου. Η Περιφέρεια Κρήτης στις 18
Ιανουαρίου 2024, µόλις πριν από λίγες µέρες εξέδωσε πρό-
σκληση για απόκτηση ειδικότητας ψυχιατρικής παιδιού και εφή-
βου για την κάλυψη δύο θέσεων ειδικευοµένων η οποία θα
ενισχύσει το έργο της κλινικής. Το χρονικό διάστηµα υποβολής
αιτήσεων είναι από τις 18 Ιανουαρίου έως το τέλος Ιανουαρίου»,
έως τις 31 Ιανουαρίου. 

«Αναφορικά µε τις παιδοχειρουργικές ΠΑΓΝΗ», γιατί αυτά
ήταν τα παιδοψυχιατρικά, «αλλά και του Γενικού Νοσοκοµείου
Χανίων σας ενηµερώνουµε για τα κάτωθι. Προσλήφθηκε στο
ΠΑΓΝΗ στις 25-04-2018 σε κενή οργανική θέση ειδικότητα παι-
δοχειρουργικής η κ. τάδε», δεν λέµε τα προσωπικά της δεδο-
µένα, «ανέλαβε υπηρεσία στις 22-05-2018. Αλλά στις 11-05-2020
µετακινήθηκε σύµφωνα µε απόφαση της 7ης ΥΠΕ Κρήτης». Προ-
χωράω γιατί θέλετε το ΠΑΓΝΗ εσείς. «Στο ΠΑΓΝΗ λειτουργεί η
παιδοχειρουργική κλινική ως ειδική µονάδα της γενικής χειρουρ-
γικής, η µοναδική οργανωµένη στη νότια Ελλάδα και την Κρήτη
στην οποία πρόσφατα συνταξιοδοτήθηκε ένας ειδικευµένος για-
τρός του ΕΣΥ του οποίου η θέση έχει προκηρυχθεί ήδη και ανα-
µένεται η κάλυψη αυτής της θέσης. Στην εν λόγω κλινική
υπηρετούν δύο ειδικευµένοι γιατροί, διευθυντές ΕΣΥ, ένας επι-
κουρικός γιατρός και δύο ειδικευόµενοι γιατροί. Με την υπ’ αριθ-
µόν 27-12-2023 απόφαση του διοικητή της 7ης ΥΠΕ µετακινείται
η κυρία η οποία ανήκε οργανικά στο ΠΑΓΝΗ και µόνο αυτή, όχι
όµως και ο επικουρικός γιατρός που υπηρετεί στο Γενικό Νοσο-
κοµείο Χανίων, για να πραγµατοποιήσει πέντε µόνο εφηµερίες
λόγω αυξηµένων αναγκών. Κατά το τελευταίο έτος στο ΠΑΓΝΗ
έως τον Νοέµβριο 2023 στην παιδοχειρουργική κλινική πραγµα-
τοποιήθηκαν διακόσιες ογδόντα παιδοχειρουργικές επεµβάσεις
από τις οποίες οι εκατόν σαράντα οκτώ ήταν προγραµµατισµένες
-τακτικά χειρουργεία- και εκατόν τριάντα δύο ήταν έκτακτες».
Άρα, είναι µια παραγωγική κλινική. Λειτουργεί. «Αντίστοιχα στο
Γενικό Νοσοκοµείο Χανίων «ο Άγιος Γεώργιος» στο τµήµα χει-
ρουργικής παίδων κατά το τελευταίο έτος έως τον Νοέµβριο
2023 πραγµατοποιήθηκαν εβδοµήντα επτά παιδοχειρουργικές
επεµβάσεις εκ των οποίων οι σαράντα έξι ήταν προγραµµατισµέ-
νες και οι είκοσι οκτώ ήταν έκτακτες». 

Άρα, συγκεφαλαιώνοντας, για τις κενές θέσεις έχουµε προκη-
ρύξει. Γι’ αυτές που κηρύχθηκαν άγονες προκηρύξαµε σε ορι-
σµένες περιπτώσεις και µε αυξηµένα µπόνους και πάλι βγήκαν
άγονες. Και τώρα µπαίνουµε στη διαδικασία να τις επανακηρύ-
ξουµε για τρίτη φορά. 

Θέλω να θέσω στο Σώµα και σε εσάς, κύριε Πρόεδρε -αφορά
και στον δικό σας νοµό προφανώς- αλλά αφορά όλη την Ελλάδα,

ότι το µεγάλο µας πρόβληµα πια στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας δεν
είναι οι προκηρύξεις θέσεων. Το 2024 έχει το Υπουργείο Υγείας
τον µεγαλύτερο αριθµό εγκεκριµένων προσλήψεων από καταβο-
λής του ΕΣΥ: δέκα χιλιάδες προσλήψεις µόνιµου προσωπικού
µπορούµε να κάνουµε φέτος. Δεν το έχουµε ξανακάνει ποτέ. Το
πρόβληµα είναι ότι δεν βρίσκουµε προσωπικό. Και αυτή είναι η
πολύ µεγάλη συζήτηση που πρέπει να κάνουµε στα σοβαρά -έχω
πει να το κάνουµε και στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων
ίσως µε λίγο περισσότερο χρόνο, γιατί στον κοινοβουλευτικό
έλεγχο αυτό δεν φτάνει-, τι θα έπρεπε να κάνει το κράτος για να
αντιστρέψει αυτή την εικόνα, δηλαδή, µε διαγωνισµούς που κά-
νουµε σε πολλά νοσοκοµεία της χώρας οι οποίοι κηρύσσονται
άγονοι, χωρίς κανέναν ενδιαφερόµενο, δηλαδή, και µετά τους
επαναπροκηρύσσουµε ξανά και ξανά. Αυτό είναι το πραγµατικό
πρόβληµα σήµερα στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υγείας κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γε-

ωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει η κ.
Βατσινά για τη δευτερολογία της. 

ΕΛΕΝΗ ΒΑΤΣΙΝΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα κρατήσω από όσα άκουσα ότι στις προθέ-

σεις του Υπουργείου σας είναι η στελέχωση των δοµών που πε-
ριέγραψα. Χαίροµαι που δεν διαπραγµατευόµαστε αυτό που είναι
δεδοµένο. Δηλαδή, ότι τα προβλήµατα στα νοσοκοµεία του Ηρα-
κλείου είναι πολλά και µεγάλα γιατί θα ξεκινούσαµε σίγουρα από
λάθος βάση. Είναι τόσα τα προβλήµατα που µόνο εγώ υπέβαλα
στον προκάτοχό σας πέντε ερωτήσεις και δύο επίκαιρες ερωτή-
σεις για θέµατα του χώρου της υγείας ο οποίος επισκέφθηκε το
Ηράκλειο τρεις φορές και παρ’ όλα αυτά είχαµε τις παραιτήσεις
διοικητών τη µία µετά την άλλη. Άρα, πρέπει να ξεκινάµε µε δεδο-
µένο ότι χρειάζονται παρεµβάσεις, όπως κι εσείς είπατε. Σας έχω
παρακολουθήσει προσεκτικά. Η υποστελέχωση είναι δεδοµένη. Η
βούληση της Κυβέρνησης για τη στελέχωση είναι δεδοµένη και το
µόνο αµφίβολο είναι αν οι γιατροί και οι νοσηλευτές θα θελήσουν
να έρθουν να εργαστούν στο δηµόσιο νοσοκοµείο γιατί στον ιδιω-
τικό τοµέα παίρνουν περισσότερα χρήµατα. Εδώ επιτρέψτε µου,
Υπουργέ µου, να διαφωνούµε. Δεν φταίει ούτε η ιδιωτική πρωτο-
βουλία ούτε οι κλινικές εξωτερικού ούτε και οι γιατροί και οι νο-
σηλευτές που προτιµούν καλύτερες συνθήκες για να ασκήσουν
το επάγγελµά τους ή θέλουν να αµείβονται για τις υπηρεσίες τους.
Έχουµε γιατρούς ήρωες και νοσηλευτές ήρωες που στήριξαν τη
δηµόσια υγεία και στις δύσκολες εποχές του COVID και µέχρι σή-
µερα. 

Για να επανέλθω στο θέµα µας, λοιπόν, µας τιµά ότι έχουµε
γιατρούς και νοσηλευτές τους οποίους εµπιστευόµαστε τις πιο
δύσκολες στιγµές της ζωής µας. Έχουµε φτιάξει µια κοινωνία
που θα παραδώσουµε στα παιδιά µας. Στα µάτια αυτών των παι-
διών είµαστε υπεύθυνοι. Αυτό που τους προσφέρουµε να είναι
άριστες παροχές ιδίως για τη ζωή τους. Σκεφτείτε µία κοινωνία,
κύριε Υπουργέ, που ένας έφηβος σε µία βλακεία του, σε µία αν-
τιξοότητα ή σε µια αδυναµία της ζωής του να µην έχει τη συµπα-
ράσταση κανενός ή να πρέπει να µετακοµίσει η οικογένειά του
εκτός νησιού για να νοσηλευτεί. Σκεφτείτε µια κοινωνία που για
να χειρουργηθεί ένα παιδί πρέπει οι γονείς του να φύγουν από
την Κρήτη. 

Όσα σας είπα δεν είναι απόψεις του ΠΑΣΟΚ, δεν είναι οι προ-
σωπικές µου απόψεις, είναι όσα οι γιατροί και νοσηλευτές απο-
τύπωσαν στα αιτήµατά τους και θεωρώ ότι τα γνωρίζετε καθώς
πρόκειται να απεργήσουν στις 31 του Γενάρη. Είναι όσα οι γονείς
των µαθητών του Ηρακλείου αποτύπωσαν για να στηρίξουν έµ-
πρακτα την απεργία αυτή κι όσα η περιφέρεια, όπως και εσείς
είπατε πριν, αποφάσισε και σας απέστειλε. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι έχετε στη διάθεσή σας όλα τα στοιχεία και
τον χρόνο, στη θητεία που ξεκινάτε, να προσφέρετε ένα περι-
βάλλον σταθερότητας, απαραίτητο για την πορεία της υγείας
των παιδιών. Και σας προτρέπω -και θα έχετε τη συνδροµή µου
σε αυτό- να έρθετε στο Ηράκλειο και να συναντήσετε αυτά τα
προβλήµατα και να µην µείνετε σε απόψεις που θέτουν κάποιοι
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τα προβλήµατα κάτω από το χαλάκι.
Θα περιµένω, όµως, να ακούσω το συγκεκριµένο χρονοδιά-

γραµµα που πρέπει να αποτυπώσετε και να αρχίσει να λειτουρ-
γεί. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Υγείας κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωρ-

γιάδης για τη δευτερολογία του. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Πα-

ράλειψίς µου να εκφράσω κι εγώ τα συλλυπητήριά µου στις οι-
κογένειες των παιδιών. Συγκλονίστηκε η Ελλάδα και µε τον νέο
αυτόν που σκοτώθηκε στην πίστα του motocross στην Κρήτη,
στην Ιεράπετρα. Να στείλω, όµως, ένα µήνυµα: Δεν πρέπει να
πηγαίνουν σε µη αδειοδοτηµένες πίστες. Πρέπει να προσέξουµε
όλοι µας, και εµείς το κράτος περισσότερο, ώστε να δίνουµε στα
παιδιά που θέλουν να αθλούνται και να συµµετέχουν σε αυτές
τις δραστηριότητες –δεν το υποτιµώ καθόλου αυτό- όσο γίνεται
µεγαλύτερη ασφάλεια. 

Σε κάθε περίπτωση, θέλω να εκφράσω τα συλλυπητήριά µου
στην οικογένεια που βιώνει µία τραγική απώλεια. Και φυσικά στην
οικογένεια του παιδιού στον Πειραιά, για το οποίο περιστατικό
περιµένουµε να δούµε και τα αποτελέσµατα και το γιατί συνέβη
αυτό το τραγικό γεγονός ακριβώς.

Κυρία συνάδελφε, θα κατέβω και εγώ στην Κρήτη. Μέσα στο
Φεβρουάριο θα κατέβω σίγουρα. Όχι µόνο δεν θέλω να σας πω
ότι όλα πάνε καλά και δεν υπάρχει πρόβληµα, αντιθέτως, υπάρ-
χουν προβλήµατα πολλά. Στο ΠΑΓΝΗ λιγότερα, στο Ρέθυµνο πε-
ρισσότερα, στην Ιεράπετρα περισσότερα, στα Χανιά αρκετά.
Επαναλαµβάνω, το Ηράκλειο είναι τυχερό που έχει το ΠΑΓΝΗ.
Το ΠΑΓΝΗ είναι ένα καταπληκτικό νοσοκοµείο. Δεν έχει να ζηλέ-
ψει τίποτα από κανένα από τα µεγάλα νοσοκοµεία των Αθηνών.
Είναι ένα νοσοκοµείο µε εξαιρετικούς γιατρούς, µε πολύ καλές
εγκαταστάσεις, µε καλά µηχανήµατα, µε κλινικές που λειτουρ-
γούν και είναι πάρα πολύ παραγωγικές και είναι ένα από τα νο-
σοκοµεία που θέλω πάρα πολύ να αναδείξω επί θητεία µου και
να το ενισχύσω πολύ. 

Άρα, έχετε τον λόγο µου ότι θα έρθω στην Κρήτη σύντοµα.
Ασφαλώς όλοι οι Βουλευτές όλων των κοµµάτων θα είναι προ-
σκεκληµένοι για να κάνουµε µια συζήτηση του τι πραγµατικά
µπορεί να γίνει σε ρεαλιστικούς χρόνους. Γιατί εµένα δεν µε νοι-
άζει τόσο να λέµε ωραίες κουβέντες, µε νοιάζει στο τέλος τί γί-
νεται. Και επαναλαµβάνω, η µεγαλύτερη συζήτηση που
µπορούµε να κάνουµε στη Βουλή είναι το δοµικό πρόβληµα που
αντιµετωπίζουµε στην έλλειψη ιατρικού και νοσηλευτικού προ-
σωπικού, οι οποίοι δεν έρχονται στις προκηρύξεις. Αυτό είναι το
πραγµατικό µας πρόβληµα σήµερα και δεν υπάρχει εύκολη απά-
ντηση σε αυτό. 

Να φέρω ένα παράδειγµα: Η απόφασή µας για τα απογευµα-
τινά χειρουργεία, παραδείγµατος χάριν, πέραν του ότι έχει το
χαρακτήρα που έχω εξηγήσει, να µπορούµε να αποσυµφορή-
σουµε λίγο την ενιαία λίστα χειρουργείου και κάποιοι που µπο-
ρούν να δώσουν κάποια χρήµατα περισσότερα, να µπορούν να
προχωρήσουν και να ελαφρύνει η λίστα η πρωινή, έχει και τον
χαρακτήρα να δώσουµε µια διέξοδο στους γιατρούς να έχουν
υψηλότερα εισοδήµατα, ευρισκόµενοι εντός του Εθνικού Συστή-
µατος Υγείας και άρα να έχουν ένα επιπλέον κίνητρο για να µεί-
νουν ή για να έρθουν, παρά για να φύγουν, όπως αρκετοί το
κάνουν τώρα γιατί βρίσκουν πολύ υψηλότερες αµοιβές έξω στον
ιδιωτικό τοµέα. 

Εν πάση περιπτώσει, δεν θα λύσουµε το πρόβληµα αυτό εδώ,
τώρα. Θέλω, όµως, να σας πω ότι η αγωνία σας, που είναι πραγ-
µατική, είναι και δική µου αγωνία και της Κυβερνήσεως αγωνία
είναι και δεν έχει εύκολη λύση. Σε κάθε περίπτωση, όλες οι θέ-
σεις που έχουν κηρυχθεί άγονες, θα επαναπροκηρυχθούν άµεσα
εντός των επόµενων ηµερών. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):

Κύριε Πρόεδρε, συγγνώµη, ξέχασα κάτι που ήθελα να πω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, παρα-
καλώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):
Θέλω να καλωσορίσω τον Δηµήτρη Καλογερόπουλο. 

Δηµήτρη, η χαρά που αισθάνοµαι που σε βλέπω Βουλευτή µαζί
µας είναι ανυπέρβλητη. 

Καλώς ήρθες!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΛΟΓΕΡΟΠΟΥΛΟΣ: Καλώς σας βρήκα, κύριε

Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Επιτρέψτε µου να

εκφράσω και εγώ µε τη σειρά µου τα θερµά µου συλλυπητήρια
για το χαµό νέων ανθρώπων και ειδικά της οικογένειας του Γιώρ-
γου του Χουλάκη για το χαµό του µονάκριβου γιου του στην Ιε-
ράπετρα. Και να συµφωνήσω, βέβαια, µε την πρόταση του
Υπουργού Υγείας του κ. Άδωνι Γεωργιάδη, ότι πρέπει να γίνει
επιτέλους µια ουσιαστική συζήτηση στη Βουλή, πέρα και πάνω
από οποιαδήποτε κοµµατική ή πολιτική σκοπιµότητα, για τη δη-
µιουργία δέσµης κινήτρων για την προσέλκυση νέων ιατρών και
νοσηλευτών. 

Προχωρούµε τώρα στην έβδοµη, µε αριθµό 595/20-01-2024,
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Δωδεκανή-
σου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής»
κ. Γεώργιου Νικητιάδη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Ο
Γολγοθάς των καρκινοπαθών στα Δωδεκάνησα δεν µπορεί να συ-
νεχιστεί - επιτακτική η ανάγκη λειτουργίας ακτινοθεραπευτικού
τµήµατος στο Νοσοκοµείο της Ρόδου». 

Παρακαλώ, κύριε Νικητιάδη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, εκλαµβάνω ότι δεν µπορούµε να έχουµε αντι-

παράθεση ιδεολογική και πολιτική σε ένα θέµα όπως είναι το
ακτινοθεραπευτικό. Μιλάµε για τη µάχη που δίνει ο ασθενής, κυ-
ριολεκτικώς, για να µείνει στη ζωή. Άλλωστε, γνωρίζω ότι και
τώρα γίνονται κάποιες προσπάθειες. Και θέλω να υπενθυµίσω
ότι ο αείµνηστος Δηµήτριος Κρεµαστινός είχε ξεκινήσει κάποιες
ενέργειες για την κατασκευή του ακτινοθεραπευτικού στη Ρόδο.
Ο πρώην Δήµαρχος και πρώην Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ, ο κ. Κου-
σουρνάς είναι αυτός που παρέδωσε τη µελέτη στον νυν Περιφε-
ρειάρχη για το ακτινοθεραπευτικό. Δεν φρονώ, λοιπόν, ότι
τουλάχιστον σε αυτό το θέµα θα µπορούσε να υπάρχει ιδεολο-
γική αντιπαράθεση. 

Υποθέτω γνωρίζετε ότι τα τελευταία χρόνια πάνω από επτακό-
σιοι πενήντα ασθενείς έχουν αναγκαστεί να φύγουν από τα νησιά
της Δωδεκανήσου και να ανέβουν στην Αθήνα ή να πάνε στην
Κρήτη, προκειµένου να θεραπευτούν, προκειµένου να καταφέ-
ρουν να αντιµετωπίσουν την επάρατο ασθένεια. 

Ταλαιπωρία απίστευτη, οικονοµική, ψυχική, µακριά από τους
δικούς τους, µακριά από τα σπίτια τους. Την οικονοµική ταλαι-
πωρία, κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω πόσο την έχετε υπολογίσει,
αλλά εγώ έχω στοιχεία -και είναι στη διάθεσή µου να σας τα
δώσω- ενός ασθενούς, για παράδειγµα, που µέχρι τώρα έχει δα-
πανήσει 10.000 ευρώ, δυόµιση µήνες τώρα και συνεχίζει, προ-
κειµένου να αντιµετωπίσει την ασθένειά του. Για ξενοδοχεία,
διατροφές, συνοδούς, PET scan, για όλα αυτά η συνδροµή του
κράτους είναι πολύ µικρή. Αυτό αντιλαµβάνεστε ότι δεν µπορεί
να συνεχιστεί. 

Σήµερα ακτινοθεραπευτικά λειτουργούν, δύο στην Αττική, ένα
στη βόρεια Ελλάδα, ένα στην Κρήτη, ένα στη Θεσσαλία και ένα
στην Πελοπόννησο. Εµείς τι έχουµε; Καταραµένοι είµαστε στα
νησιά και δεν µπορούµε να έχουµε ένα ακτινοθεραπευτικό και
αναγκάζονται οι νησιώτες να εγκαταλείπουν συνέχεια τα νησιά
µας; 

Ο Πρωθυπουργός, γνωρίζετε ότι, εξήγγειλε προεκλογικώς τη
δηµιουργία ενός ακτινοθεραπευτικού κέντρου χιλίων τριακοσίων
τετραγωνικών µέτρων. Εσείς συναντηθήκατε προσφάτως -είχα
υποβάλει την ερώτηση πιο πριν- µε τον περιφερειάρχη και συζη-
τήσατε για το θέµα του ακτινοθεραπευτικού και υπήρχαν διαβε-
βαιώσεις ότι προχωράει. Όµως, ξέρετε πολύ καλά, είναι και
συνταγµατικό µας δικαίωµα η παροχή υγείας από το κράτος. 

Τα ερωτήµατα λοιπόν είναι δύο: Μπορείτε να µας δώσετε σή-
µερα χρονοδιάγραµµα, όχι για το πότε θα γίνει, αλλά για το πότε
θα µπει ο πρώτος ασθενής στο ακτινοθεραπευτικό της Ρόδου;
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Και δεν θέλω να µου πείτε το µίνιµουµ, αλλά το µάξιµουµ. Να µου
πείτε το 2028, το 2030, το 2027. Αν µπορείτε, να το κάνετε αυτό,
για να δώσουµε µια ελπίδα στον κόσµο ότι κάτι µπορεί να αλλά-
ξει. 

Και το δεύτερο ερώτηµα είναι εάν έχετε ασχοληθεί καθόλου
µε τον τρόπο που πρέπει να αποζηµιωθούν οι άνθρωποι αυτοί µε
τα τόσα χρήµατα που ξοδεύουν, καθώς αναγκάζονται διαρκώς
να έρχονται στην Αθήνα ή να πηγαίνουν στην Κρήτη, προκειµέ-
νου να θεραπευτούν. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο τώρα έχει ο Υπουργός Υγείας κ. Σπυρίδων - Άδωνις

Γεωργιάδης.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):

Κύριε συνάδελφε, σας ευχαριστώ πάρα πολύ για την ερώτηση. 
Πρώτον, γιατί µου δίνετε την ευκαιρία να αποτίσω κι εγώ έναν

φόρο τιµής σε έναν συνάδελφό µας στη Βουλή, αείµνηστο για-
τρό, τον Δηµήτρη Κρεµαστινό, µε τον οποίο µε συνέδεε µία πολύ
στενή φιλία και, όπως και πάρα πολλοί Έλληνες, του είχαµε µία
πολύ µεγάλη εκτίµηση. 

Είναι για µένα τύχη αγαθή που στην έναρξη της θητείας µου,
πιστεύω, θα µπορέσω να αποβώ χρήσιµος σε κάτι που ο Δηµή-
τρης Κρεµαστινός το ζητούσε πάρα πολλά χρόνια: Την ίδρυση
του ακτινοθεραπευτικού τµήµατος στο Νοσοκοµείο της Ρόδου. 

Πράγµατι, ο Περιφερειάρχης Νοτίου Αιγαίου, ο κ. Χατζηµάρ-
κος -δεν πρόλαβα, κύριε Πρόεδρε, να κάτσω στην καρέκλα του
Υπουργείου Υγείας, πρέπει να ήταν µέσα στις πρώτες επτά
µέρες που ήµουν Υπουργός- µε επισκέφθηκε και µου έθεσε αυτό
το ζήτηµα, το οποίο έχει µια νοµική πτυχή την οποία δεν γνώριζα. 

Το Νοσοκοµείο της Ρόδου, το οικόπεδο πάνω στο οποίο έχει
χτιστεί το Νοσοκοµείο της Ρόδου έχει κάποιες πολεοδοµικής φύ-
σεως ατασθαλίες. Ξέρετε ότι πάρα πολλά δηµόσια κτίσµατα είναι
σε µια, ας το πούµε, αταξία. Δεν περιποιεί τιµή αυτό για το κρά-
τος µας προφανώς. Όµως, κάπως έτσι οικοδοµήθηκε το κράτος
αυτό στην πάροδο των δεκαετιών.

Άρα, έως έχει δεν µπορεί να γίνει το ακτινοθεραπευτικό. Εγώ
δεν γνώριζα αυτή τη λεπτοµέρεια. Με ενηµέρωσε, όµως, για
αυτήν ο κ. Χατζηµάρκος. Την ίδια µέρα -µπορείτε να τον ρωτή-
σετε, αν τον δείτε, όταν πάτε πίσω στη Ρόδο- ζήτησα από τους
συναρµόδιους, τον κ. Ταγαρά από το Υπουργείο Περιβάλλοντος
και τον Ευθύµη τον Μπακογιάννη, τον Γενικό Γραµµατέα, συµ-
φωνήσαµε διάταξη για να θεραπεύσουµε αυτό το πρόβληµα. Η
ιδέα έχει συµπεριληφθεί στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υγείας,
που καλώς εχόντων των πραγµάτων θα είναι σε δηµόσια διαβού-
λευση σε λίγες µέρες –λέµε την άλλη εβδοµάδα-, ώστε να το
έχουµε ψηφίσει το αργότερο µέχρι το τέλος Φεβρουάριου, όπου
από την ώρα που το ψηφίζουµε και µετά µπορεί να ξεκινήσουν
οι διαδικασίες για την ίδρυση του ακτινοθεραπευτικού. 

Αποδέχοµαι απολύτως την ευθύνη που έχει δηµιουργήσει η
υπόσχεση του Κυριάκου Μητσοτάκη. Δεν είναι υπόσχεση για να
δοθεί προεκλογικά. Είναι δέσµευση για να έχει ολοκληρωθεί
µέχρι τις επόµενες εθνικές εκλογές και να κριθούµε από την υλο-
ποίησή της. 

Χάρη, λοιπόν, στην έγκαιρη ενηµέρωση του κυρίου περιφερει-
άρχη -και ευχαριστώ και εσάς για την ερώτησή σας, που επικου-
ρικά ήρθε και αυτή, είχε κατατεθεί πιο πριν, εγώ έλαβα γνώση
λίγο αργότερα λόγω της κοινοβουλευτικής διαδροµής, αυτό
εννοώ- αναλαµβάνω προσωπικά την ευθύνη να ψηφιστεί η διά-
ταξη αυτή µε το πρώτο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υγείας και,
από εκεί και πέρα, να τρέξουµε τις διαδικασίες µαζί µε την Περι-
φέρεια όσο µπορούµε πιο γρήγορα, γιατί είναι πραγµατικά πολύ
άδικο για τους κατοίκους των Δωδεκανήσων να πρέπει να ταξι-
δεύουν πολύ µακρύτερα για να λάβουν τις θεραπείες τους, ενώ
η περιοχή του νοσοκοµείου µπορεί να υποστηρίξει απολύτως ένα
τέτοιο ακτινοθεραπευτικό τµήµα. 

Άρα, το κέντρο θα γίνει, όπως το υποσχέθηκε ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης, όπως το οραµατίστηκε ο αείµνηστος Δηµήτρης Κρε-
µαστινός και όπως το ζητάτε και εσείς σήµερα µε την επίκαιρη
ερώτησή σας και όλοι οι Βουλευτές προφανώς των Δωδεκανή-
σων και φυσικά ο περιφερειάρχης, ο οποίος -θέλω να το πω

αυτό- προτίθεται να το χρηµατοδοτήσει κιόλας µέσα από τους
πόρους της Περιφέρειας για να µη χάσουµε καθόλου χρόνο. 

Άρα, θα γίνει και θα πάµε µαζί -να µας έχει ο Θεός καλά- την
πρώτη µέρα που θα πάνε οι πρώτοι ασθενείς να βρουν τη θερα-
πεία τους στο ακτινοθεραπευτικό τµήµα της νήσου Ρόδου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο κ.
Νικητιάδης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ και πάλι, κύριε Πρόεδρε.
Αντιλαµβάνοµαι, κύριε Υπουργέ, ότι προχωράτε. Όπως ξέρετε,

έχετε τη φήµη του αποτελεσµατικού Υπουργού. Ελπίζω αυτή η
φήµη να µην τρωθεί µε αφορµή το ακτινοδιαγνωστικό της Ρόδου.
Το ελπίζω πραγµατικά.

Αναφέρατε τις επαφές σας µε τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
αλλά εγώ από τις πληροφορίες που έχω, το οικόπεδο το συγκε-
κριµένο ανήκει στο Υπουργείο Γεωργίας. Άρα, θα πρέπει και η
Υπουργός Γεωργίας να συνυπογράψει αυτή την τροπολογία ή
διάταξη που θα περιληφθεί σε κάποιον νόµο και χαίροµαι πάρα
πολύ και αναµένω, απ’ ότι αντιλαµβάνοµαι, µέσα στον µήνα αυτό
να υπάρξει αυτή η διάταξη σε κάποιο νοµοθέτηµα και χαίροµαι
πραγµατικά. 

Θέλω, όµως, να προσέξετε ακόµη κάποια πράγµατα που τα
θεωρώ πολύ σοβαρά. Από το 2018 έως σήµερα έχουν γίνει στο
Νοσοκοµείο της Ρόδου περίπου δεκαοκτώ χιλιάδες χηµειοθερα-
πείες. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι αυξάνεται και ο αριθµός των
ασθενών που έχουν ανάγκη για ένα ακτινοδιαγνωστικό, γιατί πρέ-
πει να µεταβαίνουν στα νησιά. Σηµειώστε, επίσης, ότι υπάρχουν
µια σειρά από άλλα ζητήµατα. 

Ο χρόνος αναµονής, κύριε Πρόεδρε και κύριε Υπουργέ, όταν
επιδιώκουν να κλείσουν ένα ραντεβού οι ασθενείς είναι τουλάχι-
στον τρεις µήνες για να κλείσουν ένα ραντεβού από τη Ρόδο,
από την Κω, από τη Νίσυρο, από την Πάτµο, από την Αστυπά-
λαια, από οποιοδήποτε νησί για να έρθουν στην Αθήνα.

Πρέπει να έχετε πάντα υπ’ όψιν σας την απουσία σύνδεσης,
ειδικά τους χειµερινούς µήνες, των νησιών µας µε τον κορµό τον
κεντρικό. Πρέπει να έχετε επίσης, υπ’ όψιν σας ότι πολλοί από
αυτούς τους ανθρώπους χρειάζονται έναν συνοδό. Αυτός ο συ-
νοδός αναγκάζεται να παρατήσει την εργασία του. 

Δηµιουργούνται πλείστα όσα προβλήµατα ψυχολογικά στο οι-
κογενειακό περιβάλλον και οι ασθενείς τελικού σταδίου δεν
έχουν τη γνωστή παρηγορική φροντίδα. Αυτό είναι τεράστιο ζή-
τηµα για έναν άνθρωπο που είναι στο τελικό στάδιο να µην µπο-
ρεί να έχει κάποιον να τον εµψυχώσει, να τον κρατήσει, να του
ανεβάσει το ηθικό του. Κάποιες φορές απαιτείται, δηλαδή, και
θεραπεία πέρα από το θέµα της παρηγορικής φροντίδας διπλή
γιατί έχουµε µεν το νοσοκοµείο για τις χηµειοθεραπείες, αλλά
όταν απαιτηθεί να γίνεται ταυτοχρόνως και ακτινοθεραπεία, ο
άλλος φεύγει για να κάνει εδώ και τις χηµειοθεραπείες. 

Εγώ, κύριε Υπουργέ, δεν έχω κανέναν λόγο να µην πιστέψω
τις διαβεβαιώσεις σας, αλλά θα σας στείλω τα Πρακτικά αυτής
της συζήτησης της επίκαιρης ερώτησης στο Υπουργείο έτσι για
να σας το θυµίζουµε όσο πιο συχνά γίνεται. Θέλω, όµως, να ση-
µειώσετε -και γι’ αυτό θα στείλω τα Πρακτικά- ότι πέρα από το
οικόπεδο, έχουµε και µια σειρά από άλλα ζητήµατα, όπως η στε-
λέχωση. Δηλαδή, πρέπει να φροντίσουµε για τη στέλεχωση. Να
µην το κάνουµε σαν τα υπόλοιπα νοσοκοµεία που είναι υποστε-
λεχωµένα και το ξέρετε και δεν είναι το αντικείµενο της παρού-
σας επίκαιρης συζήτησης, αλλά τα νοσοκοµεία µας είναι
υποστελεχωµένα. Το απαντήσατε και πριν στη συνάδελφό µου,
την κ. Βατσινά. 

Γνωρίζετε ότι χρειάζεται αλλαγή του οργανισµού του νοσοκο-
µείου; Για να λειτουργήσει το ακτινοθεραπευτικό στη Ρόδο πρέ-
πει να αλλάξει οργανισµός του νοσοκοµείου και ξέρετε τι
γραφειοκρατία είναι αυτή. Φροντίστε, λοιπόν, από τώρα για αυτό
το ζήτηµα.

Γνωρίζετε ότι θα χρειαστεί µελέτη περιβαλλοντικών όρων για
την εγκατάσταση του ακτινοθεραπευτικού; Απαιτείται. Άρα και
για αυτό εγώ έχω υποχρέωση να σας τσιγκλάω για να µην ξεφύ-
γουν κάποια πράγµατα. 

Υπάρχει και ένα άλλο ζήτηµα. Σύµφωνα µε δικές σας µελέτες,
του Υπουργείου Υγείας, για κάθε εκατόν σαράντα χιλιάδες κα-
τοίκους χρειάζεται ένα ακτινοθεραπευτικό κέντρο. Στα νησιά µας
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έχουµε πάνω από διακόσιους πενήντα χιλιάδες κατοίκους. Άρα,
θα πρέπει να προβλέψετε το ακτινοθεραπευτικό της Ρόδου να
έχει δύο µηχανήµατα λειτουργίας, να παρέχεται από δύο εγκα-
ταστάσεις µέσα στο ίδιο το ακτινοθεραπευτικό η θεραπεία που
απαιτείται.

Θα κλείσω, κύριε Υπουργέ, λέγοντας ότι ο εκπρόσωπος των
καρκινοπαθών στη Ρόδο στέλνοντας µια επιστολή και στον Πρω-
θυπουργό παρακάλεσε να µην θεωρούνται οι άνθρωποι αυτοί
παιδιά ενός κατώτερου θεού. Εγώ νοµίζω ότι ήταν πολύ ταπεινός
και συνεσταλµένος. 

Εγώ, κύριε Υπουργέ, θα σας πω ότι η Δωδεκάνησος προσφέ-
ρει στον κρατικό κορβανά πολύ περισσότερο από όλα τα άλλα
µέρη που έχουν ακτινοθεραπευτικό κέντρο. Απαιτούµε την ίδια
τουλάχιστον µεταχείριση. Δεν µπορεί µε τα λεφτά που παράγον-
ται εκεί να έχουµε – και καλώς έχουµε και καλώς τα διαθέτουµε-
ακτινοθεραπευτικά κέντρα για όλους τους υπόλοιπους Έλληνες
και εµείς που συνεισφέρουµε τόσο πολύ στον κρατικό κορβανά
να µην τα έχουµε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε

τον κ. Νικητιάδη.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός, ο κ. Γεωργιάδης. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κατ’

αρχάς, την ευθύνη για τη δηµιουργία του ακτινοθεραπευτικού
την ανέλαβα εξ ολοκλήρου. Όλα τα άλλα που αναφέρατε -οι πε-
ριβαλλοντικές µελέτες, η αλλαγή του οργανισµού και ούτω κα-
θεξής- είναι παρεπόµενα αυτής της ευθύνης. 

Όµως, για να γίνουν όλα τα άλλα πρέπει πρώτα να έχουµε τη
βάση όπου θα το χτίσουµε. Άρα, πρέπει πρώτα να λύσουµε το
πρόβληµά µας ως προς το έδαφος που θα το χτίσουµε. Επανα-
λαµβάνω ότι δεν θέλω να ανοίξω τώρα κουβέντα γιατί το οικό-
πεδο ανήκει σε άλλο Υπουργείο, γιατί λειτουργεί από άλλο
Υπουργείο, γιατί η περιφέρεια δεν µπορεί να εµπλακεί για νοµι-
κούς λόγους. Δεν θέλω να µπω σε αυτά. Είπα ότι το ελληνικό
κράτος έχει διάφορες αδυναµίες. 

Όταν έγινα, κύριε συνάδελφε, για πρώτη φορά στη ζωή µου
Υπουργός, συγκεκριµένα Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγωνιστι-
κότητας και Ναυτιλίας, µε αρµοδιότητα τη ναυτιλία και την αλιεία
στην κυβέρνηση του Λουκά Παπαδήµου, έµαθα ότι τα περισσό-
τερα λιµάνια που ανήκαν στο κράτος ήταν αυθαίρετα και έπρεπε
να εξηγήσω τότε στην τρόικα γιατί λειτουργούµε λιµάνια που
ήταν αυθαίρετα χωρίς άδεια κατασκευής. Ας το αφήσουµε, λοι-
πόν, αυτό.

Πάµε τώρα να ξανακάνουµε το κράτος σωστά από την αρχή.
Αυτό προσπαθεί να κάνει αυτή η Κυβέρνηση. Θα έρθει τροπολο-
γία στο πρώτο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υγείας, φυσικά θα
υπογράφουν όλοι οι συναρµόδιοι. Θα δοθεί η νοµική βάση για
να µπορεί να χτιστεί, θα προκηρυχθεί ο διαγωνισµός της µελέτης
κατασκευής του, θα συνεργαστούµε µε την περιφέρεια για τη
χρηµατοδότησή του, θα προχωρήσουµε προφανώς στη στελέ-
χωσή του από πριν, ώστε να ετοιµαστεί να βρει γιατρούς και θε-
ραπευτές που χρειάζεται για να λειτουργήσει. Όλη η µελέτη
έγκειται στον πληθυσµό που πρέπει να εξυπηρετεί. Εγώ δεν είµαι
σε θέση να σας πω αν θα έχει ένα ή δύο µηχανήµατα. Αυτά είναι
ζητήµατα της µελέτης που θα κάνει η αρµόδια Υπηρεσία του
Υπουργείου και νοµίζω ότι θα απολαύσουν οι κάτοικοι πολύ πιο
σύντοµα από ό,τι νοµίζουν ένα ακτινοθεραπευτικό, που έπρεπε
να έχουν τα Δωδεκάνησα και κακώς δεν είχαν όλα αυτά τα χρό-
νια.

Δεν θα συµφωνήσω µε το κριτήριο του «τόσα δίνουν τα Δωδε-
κάνησα και πρέπει να πάρουν», να σας πω γιατί δεν θα συµφω-
νήσω: Εάν το κριτήριο ενός κράτους ήταν πόσα λεφτά δίνει µία
περιοχή και πόσα της επιστρέφουµε, η Αθήνα µε την Αττική θα
έπαιρνε τα µισά και όλοι οι άλλοι θα έµεναν χωρίς. Δεν είναι έτσι.
Το κράτος αγαπάει όλα τα παιδιά του, όλα τα νησιά του, όλους
τους κατοίκους του, είτε είναι πλούσιοι είτε φτωχοί είτε δίνουν
στον κορβανά είτε δεν δίνουν και η ευθύνη µας είναι για όλους.
Η Ρόδος και τα Δωδεκάνησα είναι ευλογηµένα, ειδικά η Ρόδος
είναι ευλογηµένο µέρος. Εννοώ ότι έχει πολύ µεγάλη τουριστική
κίνηση και πολύ µεγάλα έσοδα. Η Κως, επίσης, είναι ευλογηµένη.
Άλλα νησιά δεν είναι τόσο ευλογηµένα. Δεν σηµαίνει ότι εµείς θα

πούµε «α, εσύ είσαι µη ευλογηµένο, θα πάρεις λιγότερη υγεία
και άµα είσαι ευλογηµένο, θα πάρεις περισσότερη». Εµείς θέ-
λουµε να φροντίσουµε όλοι οι Έλληνες, ανεξαρτήτως εισοδήµα-
τος δικού τους, ατοµικού, αλλά και τοπικού- να λαµβάνουν τις
υπηρεσίες υγείας που δικαιούνται ως άνθρωποι πρώτα από όλα.
Αναλαµβάνουµε την ευθύνη έναντι των συνανθρώπων µας και,
ναι, στη Ρόδο και στα Δωδεκάνησα έπρεπε να υπάρχει πολύ
καιρό τώρα. Θα γίνει επί Κυριάκου Μητσοτάκη και επί Γιώργου
Χατζηµάρκου περιφερειάρχου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό και κρατάµε τη δέσµευσή σας ότι θα κατεβείτε
στην Κρήτη.

Συνεχίζουµε µε την έβδοµη µε αριθµό 597/21-1-2024 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Ανατολικής Αττικής
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Τάσου Οικονοµόπουλου
προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Ανησυχία για την
παρατεινόµενη έλλειψη επιχειρησιακής διαθεσιµότητας αερο-
σκαφών ναυτικής συνεργασίας στο Πολεµικό µας Ναυτικό».

Ορίστε, κύριε Οικονοµόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΤΑΣΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σύµφωνα µε πρόσφατα στοιχεία της Ελληνι-

κής Αεροπορικής Βιοµηχανίας, σχετικά µε την οικονοµική της πο-
ρεία για την κάλυψη των αναγκών των Ενόπλων Δυνάµεων,
διαβάσαµε ότι εκτελεί το πολύ δύσκολο πρόγραµµα της αναβάθ-
µισης των αεροσκαφών αεροναυτικής επιτήρησης και σήµερα
εκτελούνται δοκιµές εδάφους, προκειµένου να είναι τα αερο-
σκάφη έτοιµα προς παράδοση το 2024.

Εν τούτοις, αυτό είναι το θετικό σενάριο, γιατί η ηγεσία του
Πολεµικού Ναυτικού, σύµφωνα µε τα σχετικά δηµοσιεύµατα, εκ-
φράζει φόβους ότι παρ’ ό,τι από το 2015 έχει ξεκινήσει η σύµ-
βαση και έπρεπε τα δύο να είναι έτοιµα το 2022 και τα άλλα δύο
το 2023, δυστυχώς φτάσαµε να έχουµε ξοδέψει 500 εκατοµµύρια
δολάρια, τα οποία, όπως ξέρετε καλύτερα από εµένα, έχουν πλη-
ρωθεί από το 2015 µέχρι το 2021 σε επτά ισόποσες ετήσιες δό-
σεις και παρά το γεγονός ότι τα έχουµε εξοφλήσει, µόνο ένα
αεροσκάφος και αυτό προβληµατικό της ενδιάµεσης λύσης, το
οποίο, χωρίς να έχει καν τα συστήµατά του ολοκληρωµένα και
δεν προσφέρεται ως εκ τούτου για την εκπαίδευση του προσω-
πικού µας, έχει παραδοθεί. Τα αίτια των καθυστερήσεων είναι
γνωστά, σχετίζονται µε την παλαιότητα αυτού του τύπου, µε το
γεγονός ότι ήταν παροπλισµένα.

Η αγωνία µας, όπως καταλαβαίνετε, γιατί είναι κάποια πράγ-
µατα που δεν πρέπει να συζητούνται σε αυτή την Αίθουσα, έχει
να κάνει, πρώτον, µε τη δυνατότητα του αν κρίνετε, αν είναι εφι-
κτό, έστω και εντός του 2024 να παραδοθεί το αεροπλάνο ανα-
βαθµισµένο και δοκιµασµένο και σε αντίθετη περίπτωση, τι
κάνουµε επιχειρησιακά, διότι αυτή η ιστορία έχει χρονίσει και
ανησυχούµε κυρίως για το επιχειρησιακό κοµµάτι και το πώς σκέ-
φτεστε να το αντιµετωπίσετε. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο Υφυ-

πουργός Εθνικής Άµυνας κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Κύριε συνάδελφε, δεν σας κρύβω ότι αρκετοί από τους
προβληµατισµούς που αναδεικνύετε και στη δική σας ερώτηση
είναι και δικοί µου προβληµατισµοί και, µάλιστα, προβληµατισµοί
από αρκετά παλιά. Θα σας παραπέµψω σε µία ερώτηση που είχα
καταθέσει εγώ τον Απρίλιο του 2015 ως τοµεάρχης άµυνας τότε
προς τον Υπουργό κ. Καµµένο, Υπουργό της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ
και Ανεξαρτήτων Ελλήνων, για το πρόγραµµα αναβάθµισης των
«Papa3». Ρωτούσα µεταξύ άλλων -και νοµίζω έχει σηµασία αυτό
και στην ουσία συµφωνώ σε πάρα πολλούς από τους προβληµα-
τισµούς τους οποίους εκφράσατε- βάσει ποιου επιχειρησιακού
σχεδίου προκρίθηκε η λύση του εκσυγχρονισµού αεροσκαφών
που έχουν παροπλιστεί από το 2009 και µέχρι το 2022 θα έχουν
ηλικία σαράντα δύο ετών. Επίσης, ρωτούσα αν εξετάστηκε από
επιχειρησιακή και οικονοµοτεχνική πλευρά η απόκτηση νέων αε-
ροσκαφών ναυτικής συνεργασίας και αν, ναι, για ποιον λόγο
απορρίφθηκε. Και, µάλιστα, επισήµανα και το εξής: Η λύση η
οποία προκρίθηκε -λόγω της χρονικής συγκυρίας που την περι-
βάλλει, θυµίζω ότι ήµασταν λίγο πριν από το περίφηµο δηµοψή-
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φισµα του 2015 και είχαν περιέλθει σε µία δραµατική κατάσταση
τότε τα κρατικά έσοδα, υπήρχαν και άλλες προτεραιότητες στα
εξοπλιστικά προγράµµατα και σίγουρα όχι αυτή η οποία προκρί-
θηκε τότε από τον Υπουργό κ. Καµµένο- είχε δηµιουργήσει έναν
έντονο προβληµατισµό τόσο για την αποτελεσµατικότητα όσο
και για τον τρόπο µε τον οποίο η τότε κυβέρνηση ιεραρχούσε τις
προτεραιότητές της.

Και, δυστυχώς, πολλοί από τους φόβους, τους οποίους τότε
είχα εκφράσει, επαληθεύτηκαν και αυτό γιατί, κατ’ αρχάς, όπως
πολύ σωστά επισηµάνατε, το πρόγραµµα δεν έχει ολοκληρωθεί
στην ώρα του. Αντί, λοιπόν, για παράδοση του πρώτου αεροσκά-
φους εντός του 2022, αυτή τη στιγµή πάµε για ολοκλήρωση της
παράδοσης και των τεσσάρων αεροσκαφών για αργότερα, ενώ
αρχικά το πρόγραµµα έλεγε για το 2023.

Σύµφωνα, όµως, µε τα στοιχεία τα οποία έχω, θέλω να σας δια-
βεβαιώσω ότι το πρώτο προγραµµατίζεται να παραδοθεί τον Νο-
έµβριο του 2024. Το χρονοδιάγραµµα για το δεύτερο είναι να
παραδοθεί τον Δεκέµβριο του 2024. Όσον αφορά δε το τρίτο,
πάµε για τον Απρίλιο του 2025 και τον Δεκέµβριο του 2025 θα
είναι έτοιµο το τέταρτο.

Και, βεβαίως, ο λόγος για τον οποίο αυτό το πράγµα συµβαί-
νει, σύµφωνα πάντα µε την ΕΑΒ, είναι ότι ανέκυψαν σοβαρά τε-
χνικά προβλήµατα από την έναρξη υλοποίησης, µάλιστα, αυτού
του προγράµµατος, τα οποία οφείλονται κυρίως σε εκτενείς δια-
βρώσεις, οι οποίες οφείλονται προφανώς στο γεγονός ότι το αε-
ροσκάφος για πάρα πολλά χρόνια ήταν παροπλισµένο, ήταν
καθηλωµένο στην ουσία και µάλιστα, προσθέτει η ΕΑΒ ότι οι ιδι-
αίτερα απαιτητικές τεχνικά εργασίες αναβάθµισης του δεύτερου
αεροσκάφους, το οποίο συνιστά και το πρωτότυπο, υλοποιήθη-
καν για πρώτη φορά και χωρίς να υπάρχει προηγούµενη τεχνική
εµπειρία. Εποµένως, καταλαβαίνετε για ποιον λόγο οι χρόνοι
υλοποίησης του προγράµµατος και των κύριων εργασιών της δο-
µικής αναβάθµισης αυτού του συστήµατος έχουν, δυστυχώς,
υπερβεί τους σηµαντικά προβλεπόµενους.

Νοµίζω, κύριε συνάδελφε, θα έχετε πλέον µια καλή εικόνα και
πιστεύω ότι αυτό το πρόγραµµα έχει καθυστερήσει σηµαντικά
να ολοκληρωθεί και, βεβαίως, η απάντηση δεν είναι άλλη από το
γεγονός ότι αυτό το πρόγραµµα, δυστυχώς, σχεδιάστηκε πρό-
χειρα από την τότε κυβέρνηση µε λανθασµένες παραδοχές από
την αρχή.

Και θα επανέλθω στη δευτερολογία µου, βεβαίως, κύριε Πρό-
εδρε, µε περισσότερες διευκρινίσεις, αν χρειαστεί.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο κ.

Οικονοµόπουλος για τη δευτερολογία του.
ΤΑΣΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, συµµερίζοµαι

την αγωνία σας και είναι σαφές ότι συµφωνούµε, διότι όταν πρό-
κειται για τα εθνικά συµφέροντα, θα πρέπει να ενεργούµε από
κοινού και όχι να έχουµε διαφωνίες. Όµως, κανένας αρµόδιος τα
τελευταία οκτώ χρόνια δεν έχει απαντήσει µε σιγουριά για το
πότε θα µπορέσει αυτό το πρόγραµµα του µισού δισεκατοµµυ-
ρίου να παραδοθεί εκσυγχρονισµένο και διαθέσιµο επιχειρη-
σιακά. Ευχόµαστε, βεβαίως, να τηρηθεί το χρονοδιάγραµµα που
ανακοινώθηκε, αλλά φαίνεται ότι ακόµα έχουµε πολύ δρόµο.

Συγκεκριµένα, εκτός από την πλήρη εγκατάσταση των ηλε-
κτρονικών συστηµάτων, έχουµε, για να ολοκληρωθεί το πρό-
γραµµα, και την ανάγκη δοκιµαστικών πτήσεων, την πιστοποίηση
λειτουργίας και η διαδικασία είναι χρονοβόρα, σύνθετη και όσον
αφορά, µάλιστα, τις πιθανές αναγκαίες βελτιώσεις στο λογι-
σµικό, µπορεί να προκύψουν και άλλα προβλήµατα εκ των υστέ-
ρων.

Θα πρέπει, επίσης, να ληφθεί υπ’ όψιν ότι ακόµα και αν παρα-
δοθεί το αναβαθµισµένο BRP στη διοίκηση της Αεροπορίας του
Ναυτικού, δεν αναµένεται να είναι επιχειρησιακά διαθέσιµο πριν
το 2025, γιατί θα πρέπει να ακολουθήσει και η εκπαίδευση των
πληρωµάτων από τους Αµερικανούς.

Επιπρόσθετα, να σηµειωθεί ότι το αεροσκάφος ενδιάµεσης
λύσης που έχει επανέλθει σε ενέργεια χωρίς αναβάθµιση, ιδιαί-
τερα στα ηλεκτρονικά του, βρίσκεται εκτός ενέργειας εδώ και
µήνες.

Μέχρι πότε θα συνεχίζεται αυτό το καθεστώς της απόλυτης

έλλειψης λογοδοσίας για την πορεία και τις επιδόσεις της κάθε
κρατικοδίαιτης εταιρείας, αλλά και η αφαίµαξη των φορολογου-
µένων µέσω της συνεχούς χρηµατοδότησης για έργα που δεν
έχουν παραδοθεί ποτέ ή τα χρονοδιαγράµµατα παράδοσης των
οποίων έχουν εκτροχιαστεί;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ) 

Θα ήθελα χαρακτηριστικά, κύριε Υπουργέ, να αναφέρω ότι η
κυβέρνηση της Πορτογαλίας προτίθεται να αγοράσει έξι µετα-
χειρισµένα αεροσκάφη ναυτικών επιχειρήσεων πολύ πιο εξελιγ-
µένης τεχνολογίας και συγκεκριµένα τα «P-3C ORION» από το
γερµανικό ναυτικό, καταβάλλοντας 45 έως 51 εκατοµµύρια
ευρώ, όταν τα δικά µας τα "σαπάκια" κοστίζουν 80, µαζί µε έξι
αεροσκάφη που θα µεταβιβαστούν, ανταλλακτικά, εξοπλισµό
υποστήριξη, προσοµοιωτές πτήσης και άλλα. Εφόσον η συµφω-
νία ολοκληρωθεί, η αποπληρωµή θα αρχίσει φέτος και θα τελει-
ώσει το 2027. Η Γερµανία αντικαθιστά τα «PR ORION» µε το
ικανότερο µοντέλο «P-8 Poseidon». Και ρωτώ, κύριε Υπουργέ, τα
εξής: Σκέφτεστε να κάνετε κάτι; Θα µένουν πάντα ατιµώρητοι
όλοι σε αυτή τη χώρα, όταν ξοδεύουν 500 εκατοµµύρια δολάρια
από τα διαθέσιµα του ελληνικού λαού; Δεν πρέπει κάποιος να λο-
γοδοτήσει γι’ αυτή την ιστορία;

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Οικονοµόπουλο. 
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Κεφαλογιάν-

νης για τη δευτερολογία του. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Κύριε συνάδελφε, όπως σας είπα και στην πρωτολογία
µου, παραλάβαµε ένα πρόγραµµα το οποίο ήταν εξαρχής προ-
βληµατικό. Μάλιστα, επαναλαµβάνω, αυτό είναι κάτι που είχα
αναδείξει σε αυτή εδώ την Αίθουσα ακριβώς εννέα χρόνια πριν.
Ήταν ένα πρόγραµµα το οποίο ανατέθηκε στην ΕΑΒ, η οποία δεν
διέθετε ούτε την τεχνογνωσία ούτε, βεβαίως, είχε και το κατάλ-
ληλα εκπαιδευµένο προσωπικό, προκειµένου να αναλάβει αυτό
το πρόγραµµα. 

Από τη στιγµή, όµως, που λέµε ότι η ΕΑΒ έχει πάρει πλέον όλο
αυτό το πρόγραµµα, αλλά από την άλλη δεν έχει την επάρκεια
σε κρίσιµες ειδικότητες, όπως είναι για παράδειγµα, οι τεχνικοί
δοµής αεροσκαφών, έχουµε την υποχρέωση να τη στηρίξουµε,
παρ’ ό,τι, αν µε ρωτάτε εµένα προσωπικά, κανονικά αυτό το πρό-
γραµµα µε τα δεδοµένα που υπήρχαν τότε δεν θα έπρεπε να
προχωρήσει. Παρ’ όλα αυτά, είναι χρέος της πολιτικής ηγεσίας
-σε αυτό νοµίζω ότι θα συµφωνήσετε κι εσείς και για εθνικούς
λόγους- αυτό το πρόγραµµα να ολοκληρωθεί.

Βεβαίως, από την άλλη, θα πρέπει -κάτι που έχει εξαγγείλει και
ο Υπουργός κ. Δένδιας- να κάνουµε τα αδύνατα δυνατά, προκει-
µένου η ΕΑΒ να πάει σε µία νέα εποχή. Έχουµε ανάγκη την εγ-
χώρια αµυντική βιοµηχανία. Υπάρχει ένα πολύ συγκεκριµένο
πρόγραµµα, τις βασικές αρχές του οποίου έχει πει και ο Υπουρ-
γός, αλλά θα έχουµε και τη δυνατότητα να συζητήσουµε τις λε-
πτοµέρειές του όχι βεβαίως σε µια ανοιχτή αλλά σε µια κλειστή
συνεδρίαση, ίσως της Επιτροπής Εξοπλιστικών ή της Επιτροπής
Εξωτερικών και Άµυνας. Σίγουρα, όµως, η εγχώρια αµυντική βιο-
µηχανία πρέπει να στηριχθεί.

Επίσης, είναι χρέος τόσο της πολιτικής όσο και της στρατιω-
τικής ηγεσίας του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας αυτά τα αερο-
σκάφη να αποδοθούν στο Πολεµικό Ναυτικό το συντοµότερο
δυνατόν, ένα παραπάνω, όπως πολύ σωστά αναφέρατε, όταν
έχουν ήδη πληρωθεί περίπου 500 εκατοµµύρια ευρώ.

Εποµένως παρακολουθούµε την εξέλιξη του προγράµµατος.
Τα χρονοδιαγράµµατα τα οποία σας περιέγραψα είναι ρεαλι-
στικά, µε βάση τις εργασίες που έχουν ήδη γίνει, και έστω και το
2025 θα έχουµε και τα τέσσερα αυτά αεροσκάφη στη δύναµη
του Πολεµικού µας Ναυτικού. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κεφαλογιάννη. 
Θα συνεχίσουµε µε την όγδοη µε αριθµό 606/22-1-2024 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνα-
νίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα
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Ελλάδας» κ. Νικόλαου Παπαναστάση προς τον Υπουργό Εθνικής
Άµυνας, µε θέµα: «Λήψη µέτρων για να µην επαναληφθούν οι
απαράδεκτες συνθήκες διαβίωσης στα Κέντρα Εκπαίδευσης Νε-
οσύλλεκτων (ΚΕΝ) Οπλιτών». 

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Ιωάννης Κε-
φαλογιάννης. 

Παρακαλώ πολύ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο
λεπτά για την πρωτολογία σας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, για µία ακόµα φορά υπήρξε πληθώρα διαµαρ-

τυριών και καταγγελιών στρατευµένων από διάφορα κέντρα εκ-
παίδευσης νεοσύλλεκτων (ΚΕΝ). Αναφέροµαι στην περίοδο της
περασµένης, της τελευταίας ΕΣΣΟ, σειράς δηλαδή, που κατα-
τάχθηκε. Αυτά τα κέντρα, από τα οποία προέρχονται οι καταγγε-
λίες, είναι το Κέντρο Εκπαίδευσης Ειδικών Δυνάµεων στη Νέα
Πέραµο, το Κέντρο του Πυροβολικού στη Θήβα, το Κέντρο Εκ-
παίδευσης Τεθωρακισµένων στον Αυλώνα και το «239» στο Με-
σολόγγι, σχετικά µε προβλήµατα που αντιµετώπισαν στη σίτιση
και γενικότερα στις συνθήκες διαβίωσης.

Οι στρατιώτες, και όχι µόνο των προαναφερόµενων κέντρων,
επανειληµµένα καταγγέλλουν ότι οι µερίδες του φαγητού που
τους χορηγούνται δεν φτάνουν για όλους. Στα µαγειρεία και στα
εστιατόρια δεν τηρούνται βασικές συνθήκες υγιεινής και καθα-
ριότητας, µε αποτέλεσµα να υπάρχουν τροφικές δηλητηριάσεις.
Σε πολλά κέντρα νεοσυλλέκτων το νερό του δικτύου δεν είναι
πόσιµο και αναγκάζονται να το αγοράζουν από τα στρατιωτικά
κυλικεία, τα λεγόµενα ΚΨΜ. Το ΚΨΜ τούς το πουλάει, αλλά µε
κέρδος. Από τη µία δεν τους δίνει η υπηρεσία πόσιµο νερό και
από την άλλη τούς το πουλάει µε κέρδος. Νοµίζω ότι συµφωνείτε
κι εσείς ότι αυτό είναι πραγµατικά ντροπή. 

Το ίδιο συµβαίνει και µε υλικά που καλύπτουν υπηρεσιακές
απαιτήσεις, όπως στιλβωτικά για τα άρβυλά τους -σας αναφέρω
κάποια παραδείγµατα-, υλικά ατοµικής υγιεινής, ακόµη και στρα-
τιωτικά ρούχα, πέραν του ότι σε πολλές περιπτώσεις εξαναγκά-
ζονται να οδεύουν προς τα ΚΨΜ για να συµπληρώνουν ακόµη
και τις µειωµένες µερίδες φαγητού. Είναι ανησυχητικές οι ανα-
φορές για τη µη παρουσία απαραίτητου ιατρικού προσωπικού
για όλο το εικοσιτετράωρο. Δεκάδες, εκατοντάδες νεοσύλλεκτοι
ζουν σε µια ιδιαίτερη στιγµή της ζωής τους µέσα σε αυτούς τους
χώρους. Ακόµα, δεν υπάρχουν ασθενοφόρα οχήµατα.

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας στο πρόσφατο παρελθόν
έχει αναδείξει πολλές φορές όλα αυτά τα θέµατα µε τις κοινο-
βουλευτικές ερωτήσεις που καταθέτει. Γνωρίζετε πολύ καλά τις
διαµαρτυρίες των στρατευµένων. Δυστυχώς, όµως, δεν αντιµε-
τωπίστηκαν, αλλά αναπαράγονται κατά τον ίδιο τρόπο.

Και σας ρωτάµε, κύριε Υπουργέ, τα εξής: Τι µέτρα προτίθεστε
να πάρετε εσείς ως Υπουργείο και η Κυβέρνηση, προκειµένου να
µην επαναληφθούν στις επόµενες ΕΣΣΟ τα ίδια επικίνδυνα και
απαράδεκτα φαινόµενα στις συνθήκες σίτισης, υγιεινής και
ασφάλειας στα κέντρα νεοσυλλέκτων; Δεύτερον, τι θα κάνετε
ώστε να εξασφαλιστεί το απαραίτητο υγειονοµικό προσωπικό
όλο το εικοσιτετράωρο; Τρίτον, τι θα κάνετε για να καλυφθούν
οι ελλείψεις σε φάρµακα, ιατρικό εξοπλισµό και ασθενοφόρα σε
σχέση µε τους οπλίτες που παρουσιάζονται και να υπάρχουν
επαρκείς ποσότητες δωρεάν φαγητού και νερού στα γεύµατα;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παπαναστάση. 
Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τρία λεπτά για την πρωτολο-

γία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Κύριε συνάδελφε, σας ευχαριστώ για την ερώτησή σας,
γιατί πράγµατι έχετε αναδείξει αρκετές φορές σε κοινοβουλευ-
τικό επίπεδο το ζήτηµα των συνθηκών διαβίωσης των στρατευ-
σίµων στα κέντρα νεοσυλλέκτων και ορθά το πράττετε, καθώς
µε αυτόν τον τρόπο τόσο η πολιτική όσο και η στρατιωτική ηγε-
σία λαµβάνει υπ’ όψιν της κάποια ζητήµατα τα οποία τίθενται και
στον κοινοβουλευτικό διάλογο για µια σηµαντική παράµετρο του
θεσµού της θητείας, από την οποία κρίνεται, µεταξύ άλλων, σε
πολύ µεγάλο βαθµό η ποιότητα και η αποτελεσµατικότητά της.

Επιτρέψτε µου, όµως, να θέσω υπ’ όψιν σας ότι έτσι όπως ανα-

πτύχθηκε η επιχειρηµατολογία σας -άκουσα την πρωτολογία
σας- µεταφέρετε µία εικόνα για τα κέντρο νεοσυλλέκτων η οποία,
κατά τη γνώµη µου, απέχει από την πραγµατικότητα σε αρκετά
µεγάλο βαθµό. Και θα εξηγήσω τι εννοώ. Λέω ότι είναι µια εικόνα
που απέχει από την πραγµατικότητα, γιατί φαίνεται ότι αυτός
είναι ο κανόνας και όχι, όπως θα πω εγώ, η εξαίρεση ή κάποια
µεµονωµένα περιστατικά. Και το λέω αυτό, διότι και επαρκείς πο-
σότητες φαγητού και νερού υπάρχουν για την κάλυψη των νο-
σηλευτών -και αλίµονο αν δεν υπήρχε αυτό το πράγµα- και,
βεβαίως, οι κανόνες υγιεινής εφαρµόζονται σε χιλιάδες στρατεύ-
σιµους οι οποίοι µπαίνουν ανά ΕΣΣΟ, ανά δίµηνο περίπου. Βε-
βαίως, µπορεί να υπάρχουν αυτά τα µεµονωµένα περιστατικά.
Είµαι ο τελευταίος που θα σας πει ότι όλα έχουν καλώς και ότι
υπάρχει µία µαγική εικόνα. Όµως, από την άλλη, απέχει παρα-
σάγγας το να πούµε ότι όλα είναι καταστροφικά και ότι οι νέοι
µας µπαίνουν -σε εισαγωγικά θα το πω, είναι δική µου η ορολο-
γία- σε «κολαστήριο», για να υπηρετήσουν τη θητεία τους. 

Υπάρχουν, µάλιστα, πιστοποιηµένα συνεργεία απολύµανσης
τα οποία ανά τακτά χρονικά διαστήµατα προβαίνουν τόσο σε
εκτεταµένες απεντοµώσεις όσο και σε µυοκτονίες για προληπτι-
κούς λόγους και µάλιστα εφαρµόζονται όλα τα ισχυρά µέτρα υγι-
εινής των στρατοπέδων. 

Επίσης, θα ήθελα να σας θυµίσω ότι η επαγρύπνηση όλων σε
αυτό το ζήτηµα πρέπει να είναι διαρκής. Μάλιστα, ως πολιτική
ηγεσία εκδώσαµε µία διαταγή στις 3 Οκτωβρίου για 2023 προς
όλα τα γενικά επιτελεία, προκειµένου να υπάρχουν και έκτακτοι
υγειονοµικοί έλεγχοι, ύστερα από αυτές τις καταγγελίες που
είχαν γίνει εκείνη την περίοδο. Μάλιστα, τα αποτελέσµατα όλων
αυτών των ελέγχων στα κέντρα εκπαίδευσης ανέδειξαν ότι τόσο
το εµπλεκόµενο προσωπικό όσο και οι διοικήσεις των κέντρων
εκπαίδευσης τηρούν και κάνουν ό,τι είναι δυνατόν για την περαι-
τέρω αναβάθµιση του υψηλού επιπέδου υγιεινής και ασφάλειας
του αεροδροµίου, όπου αυτό απαιτείται.

Όµως, θα επαναλάβω για άλλη µία φορά ότι προφανώς και
υπάρχουν µεµονωµένα προβλήµατα, όπως προφανώς µπορεί να
υπάρχουν και στιγµιαία προβλήµατα. Βεβαίως, επειδή ο εχθρός
του καλού είναι πάντα το καλύτερο, θα σας πω ότι η απόσταση
µεταξύ της παρουσίασης όλης αυτής της αποκαρδιωτικής εικό-
νας που πολλές φορές γίνεται ίσως και µέσα στον αντιπολιτευ-
τικό, θα έλεγα, ζήλο και της πραγµατικότητας νοµίζω ότι είναι
τεράστια.

Αν χρειαστεί, κύριε Πρόεδρε, θα επανέλθω στη δευτερολογία
µου για περισσότερες διευκρινίσεις προς τον κύριο συνάδελφο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό.
Παρακαλώ πολύ, κύριε Παπαναστάση, έχετε τον λόγο για τρία

λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα πολύ προσεκτικά. Μακριά από

εµάς οι ατεκµηρίωτες γενικεύσεις ή, αν θέλετε, ο µηδενισµός
µιας κατάστασης η οποία υπάρχει. Εµείς πραγµατικά µελετάµε
και διασταυρώνουµε πολύ προσεκτικά κάθε πληροφορία ή κα-
ταγγελία, την οποία πραγµατικά την αναδεικνύουµε όπως έχουµε
υποχρέωση. Και για να µη θεωρητικολογούµε και επειδή η νέα
σειρά νεοσυλλέκτων κατατάχθηκε πρόσφατα από τις 22 µέχρι
τις 26 του Ιανουαρίου, θα σας αναφέρω απ’ αυτό ένα µόνο γε-
γονός. Στο Κέντρο Εκπαίδευσης Ειδικών Δυνάµεων στο Μεγάλο
Πεύκο, πριν την κατάταξη της πρόσφατης σειράς υπήρχαν κα-
ταγγελίες ότι το φαγητό δεν επαρκεί για όλους τους στρατιώτες,
που σε συνδυασµό µε τη χαµηλή ποιότητά του υπήρξαν κρού-
σµατα τροφικής δηλητηρίασης και γαστρεντερίτιδας. 

Υποθέτουµε ότι το γνωρίζετε. Δεν είναι κάτι που το ξέρουµε
µόνο εµείς. Υποθέτω, επίσης, ότι γνωρίζετε πως σύµφωνα µε το
στρατιωτικό λογιστικό σύστηµα το κέρδος των κυλικείων -συν-
δέεται το ένα µε το άλλο- από τις σχεδόν αναγκαστικές αγορές
που πολλές φορές οδηγούνται να κάνουν οι στρατευµένοι, προ-
ορίζεται για την κάλυψη αναγκών συντήρησης των υποδοµών
των στρατοπέδων. 

Αυτό το νόηµα έχει το κέρδος από τα στρατιωτικά κυλικεία.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΗ’ - 29 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2024 9589



Και λυπάµαι που το λέω, αλλά στρατιώτες που αµείβονται µε το
υπέρογκο ποσό των 8,7 ευρώ καλούνται σχεδόν αναγκαστικά να
συµµετέχουν οικονοµικά και στη συντήρηση των στρατοπέδων
που υπηρετούν. Νοµίζω ότι είναι κατανοητός ο συνειρµός.
Ωθούνται οι στρατιώτες στα εξής: λίγο φαγητό, φαγητό στο
ΚΨΜ. Λίγα είδη, αγορές στο ΚΨΜ. Παίρνουν 8,7 ευρώ τον µήνα.

Είναι πραγµατικά απίστευτο, όµως είναι αληθινό αυτό το γεγο-
νός. Και όλα αυτά συµβαίνουν τη στιγµή που η Κυβέρνηση διαθέ-
τει µε προθυµία και µε τη σύµφωνη γνώµη, αν θέλετε, και των
υπόλοιπων κοµµάτων της Βουλής, αστρονοµικά ποσά για τις ανάγ-
κες του ΝΑΤΟ, ξεπερνώντας ακόµη και αυτά που το ίδιο το ΝΑΤΟ
ζητάει. Επειδή δε αποκαλυπτικό είναι αυτό το γεγονός το οποίο
θα σας αναφέρω, στο ΚΕΤΘ στον Αυλώνα τον Νοέµβρη του 2022
εγκαινιάστηκαν και λειτουργούν οι νέες εγκαταστάσεις του Κέν-
τρου Εκπαίδευσης των Ενόπλων Δυνάµεων των Ηνωµένων Αρα-
βικών Εµιράτων. Γιατί το αναφέρω αυτό που φαινοµενικά είναι
άσχετο; Έγιναν υπερσύγχρονες εγκαταστάσεις από τη Μονάδα
Μελετών και Κατασκευών του ΓΕΕΘΑ φιλοξενίας εννιακοσίων ατό-
µων που σηµαίνει ότι υπάρχει η υποδοµή και η τεχνογνωσία αυτά
τα κέντρα νεοσυλλέκτων που είναι ηλικίας εκατό και περισσότε-
ρων χρόνων, πραγµατικά να εκσυγχρονιστούν. 

Αυτό δείχνει στην πράξη ότι υπάρχουν όλες οι δυνατότητες να
καλυφθούν οι ανάγκες των παιδιών του λαού, αλλά φαίνεται ότι
άλλες είναι οι προτεραιότητες. Κατόπιν αυτών, µόνο ως ειρωνεία
µπορεί να εκληφθεί η διαβεβαίωση του Υπουργού Άµυνας κ. Δέν-
δια σε σχετικά πρόσφατη έκδοση του ΕΒΕΑ -ήταν τον περασµένο
Νοέµβριο, αν δεν κάνω λάθος- ότι από τις προτεραιότητες του
Υπουργείου είναι τάχα η αναβάθµιση των συνθηκών διαβίωσης
του προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Δεν αλλάζει τίποτε. Και σε αυτήν την ΕΣΣΟ τώρα, σε αυτή τη
σειρά, πάλι υπάρχουν κρούσµατα. Επιτέλους, αντιµετωπίστε τα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παπαναστάση.
Παρακαλώ πολύ, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τρία λεπτά για τη

δευτερολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Κύριε συνάδελφε, το είπα και προηγουµένως. Δεν είµαι
από εκείνους οι οποίοι ωραιοποιούν καταστάσεις. Προφανώς
υπάρχουν και προβλήµατα και δυσλειτουργίες. Νοµίζω ότι θα
συµφωνήσουµε ότι όταν πρέπει να συντονίσεις χιλιάδες οπλίτες,
χιλιάδες νέους ανά ΕΣΣΟ, είναι βέβαιο ότι θα υπάρξουν και αυτά
τα προβλήµατα και οι δυσλειτουργίες. Αυτό, όµως, το οποίο σας
καλώ να αναγνωρίσετε είναι ότι όταν µιλάµε για υγειονοµικού εν-
διαφέροντος ζητήµατα, όπως για παράδειγµα στοµαχικές διατα-
ραχές, αυτά αποτελούν κάποιες µεµονωµένες περιπτώσεις. Δεν
είναι ο κανόνας. Αυτό νοµίζω ότι είναι, αν θέλετε, ο πυρήνας της
διαφωνίας µας εδώ πέρα. Προφανώς, και µία περίπτωση να ήταν,
είναι σηµαντική. Όµως δεν θέλω να πάµε στο άλλο άκρο, δηλαδή
να εµφανιστεί ξαφνικά όπως είπα προηγουµένως –επαναλαµ-
βάνω, πάλι δική µου ορολογία- ότι οι νέοι µας µπαίνουν σε «κο-
λαστήρια» -εντός εισαγωγικών- τα οποία δεν τηρούν τους
κανόνες υγιεινής. Επίσης, όπου κρίνεται προηγουµένως σκόπιµο
και κρίσιµο, οι διευθύνσεις υγειονοµικού στέλνουν, µάλιστα,
προς ενίσχυση και ειδικούς γιατρούς. Έχουν πάρει ρητή εντολή
τα επιτελεία να προχωρήσουν σε αυτές τις ενέργειες. 

Πολλές φορές, πράγµατι, υπάρχουν και προβλήµατα υδροδό-
τησης, για τα οποία όµως πολλές φορές επίσης δεν ευθύνεται
το ίδιο στρατόπεδο. Είναι ζητήµατα και της τοπικής αυτοδιοίκη-
σης, για τα οποία πολλές φορές πρέπει να είµαστε σε µία συνεν-
νόηση και συνεργασία για να επιλυθούν. 

Επιπλέον, ξέρετε πολύ καλά ότι υπάρχει ένας προληπτικός ια-
τρικός έλεγχος σε όλους τους νέους οι οποίοι έρχονται στα κέν-
τρα κατάταξης και µάλιστα η παρουσία του ιατρικού προσωπικού
είναι εικοσιτετράωρη, ενώ υπάρχει µάλιστα και µέριµνα να υπάρ-
χει επάρκεια σε υγειονοµικό υλικό εντός στρατοπέδου σε κάθε
κέντρο νεοσυλλέκτων. Μάλιστα, στην περίπτωση των έκτακτων
περιστάσεων των ιατρικών περιστατικών υπάρχουν διαθέσιµα και
ασθενοφόρα για τη µεταφορά τόσο του προσωπικού, όσο και
των οπλιτών, είτε σε πολιτικά, είτε σε στρατιωτικά νοσοκοµεία
κατά περίπτωση. 

Βεβαίως, πραγµατικά, αν υπάρχει στη γνώση σας κάποιο
στρατόπεδο, κυρίως κέντρο νεοσυλλέκτων, το οποίο δεν διαθέτει
ασθενοφόρο ή γιατρό ή ιατρική κάλυψη, παρακαλώ να µας το
αναφέρετε γιατί σίγουρα θα είναι χρήσιµο και για µας. Δεν έχω
υπ’ όψιν µου, ειδικά στο κοµµάτι αυτό, κάπου να υπάρχει έλ-
λειψη. 

Θέλω να πω, επίσης, κλείνοντας ότι έχουµε εξαγγείλει µε τον
κύριο Υπουργό ένα πρόγραµµα πράγµατι αναβάθµισης της θη-
τείας πάνω σε ένα άλλο θέµα το οποίο θα έχουµε την ευκαιρία
να το συζητήσουµε και σε νοµοθετικό επίπεδο. Αναφέροµαι στο
πρόγραµµα «Θητεία - Ευκαιρία». Είναι µια δυνατότητα στους
νέους µας οι οποίοι δεν είχαν τη δυνατότητα κάτι να σπουδάσουν
ή ενδεχοµένως να παρακολουθήσουν, να πάρουν ένα πιστοποι-
ητικό για την απόκτηση δεξιοτήτων, το οποίο θα τους είναι χρή-
σιµο την επαύριον για τον επαγγελµατικό τους βίο.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι σίγουρα υπάρχουν πάρα πολλά περιθώρια,
πέρα από αυτό το οποίο σας περιγράφω, να προχωρήσουµε και
στην αναβάθµιση και των συνθηκών διαβίωσης. Σίγουρα, όπου
υπάρχουν δυσλειτουργίες στιγµιαίες ή, αν θέλετε, προβληµατι-
κές εκείνη την περίοδο, να µπορούµε και να τις διορθώνουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κεφαλογιάννη.
Θα συνεχίσουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 612/22-1-2024 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνα-
νίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία» κ. Μιλτιάδη Ζαµπάρα προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Αναίτια και αδικαιολόγητη
µεταβολή όρων προγράµµατος «LEADER»».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων κ. Διονύσιος Σταµενίτης. 

Παρακαλώ πολύ, κύριε συνάδελφε, έχετε δύο λεπτά για την
πρωτολογία σας. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, το Επιµελητήριο Αιτωλοακαρνανίας µε επι-
στολή του καταγγέλλει τη µεταβολή των όρων του προγράµµα-
τος «LEADER» των υποµέτρων 19.2 και 19.4. Ο Γενικός
Γραµµατέας Ενωσιακών Πόρων και Υποδοµών του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων απέστειλε προς τις Οµάδες
Τοπικής Δράσης της χώρας επιστολή στις 24 Οκτωβρίου 2023
και ακολούθως µία κοινοποίηση της επιστολής, µε τις οποίες –
και αυτό είναι το σηµαντικό- µεταβάλλεται µονοµερώς το θεσµικό
πλαίσιο µε το οποίο είναι ενταγµένα και υλοποιούνται οριστικά
και αµετάκλητα τα επενδυτικά σχέδια ιδιωτικών επιχειρήσεων και
επιχειρήσεων του δηµοσίου τοµέα. 

Συγκεκριµένα προβλέφθηκε η οριστική απένταξη των επιχει-
ρήσεων από τα ήδη εγκεκριµένα επενδυτικά τους σχέδια, εάν
εντός είκοσι πέντε εργάσιµων ηµερών, ήτοι µέχρι τις 30 Νοεµ-
βρίου 2023, δεν έχουν υποβάλει αίτηµα πληρωµής του έργου
τους για το αυθαίρετα καθορισµένο ποσοστό 10%. 

Στο παρελθόν, όµως, ο νοµοθέτης είχε καταργήσει αυτό ακρι-
βώς το πράγµα, αναγνωρίζοντας την αντικειµενική αδυναµία για
την εκπλήρωσή του. Μετά από έντονες αντιδράσεις, το µόνο που
άλλαξε είναι η προθεσµία από είκοσι πέντε εργάσιµες ηµέρες σε
εξήντα πέντε. 

Η συγκεκριµένη προθεσµία, όπως παράνοµα και καταχρηστικά
τίθεται για πρώτη φορά µε την ως άνω επιστολή σε µία προσπά-
θεια µονοµερούς µεταβολής των όρων του προγράµµατος «LE-
ADER» και παράνοµης απένταξης των επιχειρήσεων από τα
τοπικά προγράµµατα, εγείρει πάρα πολλά ζητήµατα σε σχέση µε
µία οµαλή διαδικασία ένταξης αυτών των ανθρώπων στο πρό-
γραµµα.

Άρα, λοιπόν, ο παράνοµος και καταχρηστικός χαρακτήρας
προκύπτει από τα κάτωθι, µε την απόφαση του Υπουργού Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων που δηµοσιεύτηκε το 2021. Ανα-
γνωρίζονται οι τεράστιες δυσκολίες που αντιµετωπίζουν οι
µικρές επιχειρήσεις στην υλοποίηση των επενδυτικών τους σχε-
δίων.

Άρα, συνέπεια αυτής της αναγνώρισης, είναι στην ουσία η κα-
τάργηση αυτού που φέρατε, εκ των υστέρων, µε µία λογική απέν-
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ταξης ήδη ενταγµένων προγραµµάτων την τελευταία στιγµή. Επι-
πλέον, µε το άρθρο 15, που αφορά το χρονοδιάγραµµα υλοποί-
ησης των πράξεων, έχουµε δύο πολύ σηµαντικές ηµεροµηνίες,
κύριε Υπουργέ, 30 Ιουνίου 2023, µε αποτέλεσµα ο δικαιούχος να
οφείλει σήµερα να ολοκληρώσει το επενδυτικό του έργο, στο
οποίο δόθηκε παράταση µέχρι τις 30 Ιουνίου 2025, όπου επί της
ουσίας µπορεί να παραταθεί για άλλα δύο έτη.

Μάλιστα, αναγνωρίζοντας η Κυβέρνηση τα προβλήµατα που
δηµιουργούνται στις επιχειρήσεις εξαιτίας της καθυστέρησης
των δηµοσίων υπηρεσιών, αλλά και για λόγους ανωτέρας βίας,
µπορούσε αυτή η προθεσµία να παραταθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε. Έχετε περάσει τον χρόνο κατά ένα
λεπτό.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ένα λεπτό, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι ένα λεπτό, ούτε
µισό, έχετε ήδη πάρει ένα λεπτό παραπάνω.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε, µη µε διακόπτετε. Είµαι στο τέλος, σας παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
εγώ σας παρακαλώ! Τι τρόπος είναι αυτός; 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Η προθεσµία, λοιπόν,
µπορεί να παραταθεί πέρα από τις 30 Ιουνίου 2025.

Με λίγα λόγια, κύριε Υπουργέ, ενώ µέχρι πρόσφατα υπήρχε
µία κατανόηση στις ασφυκτικές ηµεροµηνίες, όπου υπήρξαν πε-
ριπτώσεις που υπήρχε διαστολή των ηµεροµηνιών, τώρα εντε-
λώς ξαφνικά και αναίτια, υπάρχει το αντίθετο  µε κίνδυνο
απένταξης πολλών επιχειρήσεων. Το γεγονός απλά της µη υλο-
ποίησης του 10% του έργου µέχρι τις 28 Φεβρουαρίου 2024, δεν
αποτελεί σε καµµία περίπτωση σαφή και εµπεριστατωµένη τεκ-
µηρίωση και δεν µπορεί σε καµµία περίπτωση να οδηγήσει σε
απένταξη. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ζαµπάρα. 
Τον λόγο έχει τώρα ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων κ. Σταµενίτης, για τρία λεπτά για να πρωτολογήσει. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, µια µικρή εισαγωγή για το τι είναι το Μέτρο

19, για όποιον ενδεχοµένως µας ακούει και δεν γνωρίζει. Το
Μέτρο 19 είναι ευρύτερα γνωστό ως «LEADER» και είναι µια µέ-
θοδος σχεδιασµού και υλοποίησης τοπικών ολοκληρωµένων
αναπτυξιακών στρατηγικών µε τη συµµετοχή εταίρων σε τοπικό
επίπεδο, προκειµένου να αντιµετωπιστούν αποτελεσµατικά οι οι-
κονοµικές, κοινωνικές, περιβαλλοντικές και δηµογραφικές προ-
κλήσεις που αντιµετωπίζουν οι αγροτικές περιοχές. Με άλλα
λόγια, είναι ένα ιδιαίτερα ισχυρό εργαλείο, προκειµένου οι τοπι-
κές κοινότητες και οι αγροτικές περιοχές να πετύχουν βιώσιµη
ανάπτυξη, καινοτοµία και κοινωνική συνοχή. Περιλαµβάνει δε,
παρεµβάσεις δηµοσίου και ιδιωτικού χαρακτήρα.

Τώρα, στο προκείµενο της ερώτησής σας. Αντιλαµβάνοµαι
από την τοποθέτησή σας, ότι µας προσάπτετε ότι επί Κυβερνή-
σεώς µας η δηµόσια διοίκηση λειτουργεί καταχρηστικά και µάλι-
στα τιµωρητικά έναντι των επενδυτών. Θα είχε ενδιαφέρον να
µας λέγατε και τον λόγο. Γιατί θα το κάναµε κάτι τέτοιο;

Το λέω αυτό, γιατί, ναι µεν, η έκκληση των οµάδων τοπικής
δράσης έλαβε χώρα προς το τέλος του 2016, η διαδικασία των
εντάξεων, όµως, ολοκληρώθηκε στα µέσα του 2020, δηλαδή επί
Κυβερνήσεως Νέας Δηµοκρατίας. Εντάξαµε πενήντα δύο τοπικά
προγράµµατα, για να τα απεντάξουµε µετά αυθαίρετα και χωρίς
λόγο; Οι εντάξεις και για τα τρία υποµέτρα ανέρχονται στα
585.460.678 ευρώ. Ο αρχικός προϋπολογισµός της δηµόσιας δι-
οίκησης ήταν 331.700.000 ευρώ και προβήκαµε  σε µια πρόσθετη
κατανοµή 116.136.000 ευρώ, ανεβάζοντας τον προϋπολογισµό
της δηµόσιας διοίκησης στα 447.836.000 ευρώ. Μια αύξηση, δη-
λαδή, κατά 35%. Επιπλέον αυτού, κάναµε πρόσφατα υπερδέ-
σµευση της τάξεως των  80.000.000, τη µέγιστη δυνατή εντός
των ορίων που δίνει το Υπουργείο Οικονοµικών και κατά πολύ µε-
γαλύτερη από τα περισσότερα άλλα µέτρα. Τι σηµαίνει αυτό;

Μήπως ότι θεωρούµε το µέτρο πολύ σηµαντικό για την ελληνική
περιφέρεια και τον αγροτικό χώρο; Μήπως ότι επενδύουµε σε
αυτούς που επενδύουν και οραµατίζονται ή ότι πιστεύουµε σε
ένα ολιστικό στρατηγικό σχέδιο ανάπτυξης της υπαίθρου του
πρωτογενούς τοµέα; Προφανώς, όλα τα παραπάνω. Άλλωστε,
αποτελεί σταθερή στρατηγική µας, από την αρχή της διακυβέρ-
νησης της Νέας Δηµοκρατίας, η ενίσχυση και η ανανέωση των
αγροτικών περιοχών τόσο σε υποδοµές όσο και σε πληθυσµό. 

Σας θυµίζω, ενδεικτικά, ότι µε την πρόσκληση του 2021 για το
µέτρο των νέων γεωργών, διπλασιάσαµε το ποσό ενίσχυσης των
ενταγµένων αλλά και τον χρόνο υποχρεωτικής τους παραµονής
στο επάγγελµα, µε σκοπό να δηµιουργήσουµε πραγµατικές και
βιώσιµες εκµεταλλεύσεις, να µείνουν και να επιχειρήσουν οι νέοι
στον πρωτογενή τοµέα.

Πώς θα επιτευχθεί αυτό, αν δεν ενισχύσουµε παράλληλα τα
έργα και τις επιχειρηµατικές δράσεις, όπως κάνουµε µε το
Μέτρο 19; Είναι κρίκοι της ίδιας αλυσίδας που θα µας οδηγήσει
στην ανάπτυξη του αγροτικού χώρου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Σταµενίτη. 

Ο κ. Ζαµπάρας, έχει  τον λόγο για τρία λεπτά για να δευτερο-
λογήσει. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν µου
απαντήσατε σε απολύτως τίποτα, σε σχέση µε την ερώτηση.
Υπάρχει έγγραφο του Επιµελητηρίου Αιτωλοακαρνανίας που λέει
αδικαιολόγητη -και θα το καταθέσω στα Πρακτικά- για τη συµ-
βατική µονοµερής µεταβολή του ρόλου του των όρων του προ-
γράµµατος  «LEADER». Αυτό σας ρωτάω και σε αυτό θέλω µια
απάντηση, γιατί µεταβάλατε τους όρους ενός προγράµµατος,
ενώ δεν υπήρχε εξαρχής, µε µία συγκεκριµένη νοµοθετική ρύθ-
µιση -που θα ήθελα να µου πείτε που εδράζεται αυτό, σε ποιο
νόµο εδράζεται, σε ποιο νοµοθετικό πλαίσιο εδράζεται;- µε απο-
τέλεσµα να υπάρχει ο κίνδυνος απένταξης έργων. Αυτό σας
ρωτάω. 

Λέει, λοιπόν, το Επιµελητήριο Αιτωλοακαρνανίας: «Οι συγκε-
κριµένες επιστολές του Γενικού Γραµµατέα Ενωσιακών Πόρων
κ. Παπαγιαννίδη αποτελούν προσπάθεια µονοµερούς µεταβολής
των όρων του προγράµµατος  «LEADER» και των σχετικών συµ-
βάσεων που έχουν υπογραφεί, µεταξύ των επιχειρήσεων και των
οµάδων τοπικής δράσης και για τους λόγους αυτούς θα πρέπει
να ανακληθούν».

Αν λάβουµε υπ’ όψιν, κύριε Υπουργέ, το ξέσπασµα της πανδη-
µίας σε σχέση µε την ένταξη αυτών των προγραµµάτων, τον πό-
λεµο της Ουκρανίας, το ενεργειακό κόστος που έχει αυξηθεί, τον
χάλυβα που αποτελεί το βασικό υλικό για την κατασκευή µηχα-
νηµάτων και εξοπλισµών για όλα αυτά τα επενδυτικά σχέδια που
έχουν κατατεθεί και τρέχουν, δεν υπάρχει -αυτό σας λέω- πρα-
κτική δυνατότητα να υποβληθεί µερικό αίτηµα για υλοποίηση σε
ποσοστό 10% του προϋπολογισµού. Αυτό θα έχει σαν αποτέλε-
σµα η υλοποίηση αρκετών επενδυτικών έργων που έχει καθυστε-
ρήσει εξαιτίας της µεγάλης καθυστέρησης των δηµοσίων
υπηρεσιών να πάει πιο πέρα και να απενταχθεί.

Τέλος, κύριε Υπουργέ, είναι πολύ σηµαντικό και το σήµα που
στέλνουµε, γιατί σε µια τέτοια περίπτωση καµµία επιχείρηση στο
µέλλον δεν θα επιθυµεί να συµµετέχει σε προγράµµατα που υλο-
ποιούνται µέσω των αναπτυξιακών εταιρειών. Είναι ένα οξύ ζή-
τηµα, ένα σοβαρό ζήτηµα, περιµένω την απάντησή σας, γιατί µε
τον τρόπο αυτό δηµιουργείται ένα ανασφαλές περιβάλλον για τις
επιχειρήσεις, αφού δεν θα γνωρίζουν από δω και πέρα, πότε εσείς
θα παίζετε και θα αλλάζετε τους όρους ενός προγράµµατος.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ζαµπάρα.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευ-

τερολογία σας. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Κατ’ αρχάς, οι ερωτήσεις είναι δύο και οι
απαντήσεις είναι δύο. Άρα, λοιπόν, ο Υπουργός έχει δικαίωµα να
απαντήσει στις δύο αυτές ερωτήσεις και είναι απαραίτητο -επα-
ναλαµβάνω γι’ αυτούς που µας ακούνε- να αναλύσουµε τι ήταν
το Μέτρο 19.
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Επανέρχοµαι στο θέµα των επιστολών της Γενικής Γραµµα-
τείας του Υπουργείου µας. Κατ’ αρχάς, δεν υπάρχει καµµία κα-
ταχρηστική και µονοµερής µεταβολή των όρων του
προγράµµατος. Αντίθετα, όπως σαφώς ορίζεται στην παρά-
γραφο 2 του άρθρου 13 της υπ’ αριθµόν 3083/28-4-2021 ΥΑ,
καθώς και στο άρθρο 12 της σύµβασης µεταξύ των οργανισµών
και των δικαιούχων, όπου κατά τη διαδικασία παρακολούθησης
ελέγχου της πορείας υλοποίησης της πράξης διαπιστώνονται σο-
βαρές αποκλίσεις ή εµπλοκές σε σχέση µε την πραγµατοποι-
θείσα πρόοδο ή τους όρους ένταξης, θα απαιτείται η ανάκληση
της απόφασης ένταξης της εν λόγω πράξης. 

Οι δικαιούχοι είχαν αρχικά υποχρέωση ολοκλήρωσης των πρά-
ξεων µέχρι 30 Ιουνίου 2023. Στο πλαίσιο αυτό, είχαν τη συµβατική
υποχρέωση να τηρήσουν το χρονοδιάγραµµα των επιµέρους στα-
δίων υλοποίησης της επένδυσής τους, όπως αυτοί το είχαν δηλώ-
σει µέσω της αίτησης στήριξης που είχαν υποβάλει στην αρχή. Το
εν λόγω χρονοδιάγραµµα υλοποίησης αποτελεί ένα από τα στοι-
χεία της σύµβασης µε τις αρµόδιες τοπικές οµάδες δράσης. Μετά
από τροποποίηση της  περιόδου και µε την προσθήκη δύο επι-
πλέον ετών, δόθηκε η δυνατότητα παράτασης έως τις 30 Ιουνίου
2025. Η τροποποίηση των χρονοδιαγραµµάτων των πράξεων θα
έπρεπε να ακολουθήσει τα αναγραφόµενα στα άρθρα 14, 15, 33
και 43 της υπ’ αριθµόν 1337/4-5-2022 Υπουργικής Απόφασης που
αντικατέστησε την προαναφερθείσα 3083/2021. 

Η αρµόδια ειδική υπηρεσία παρεµβάσεων του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης όφειλε να ελέγξει την πρόοδο υλοποίησης
των έργων, µε σκοπό την εξυγίανση του προγράµµατος. Η εξυ-
γίανση του προγράµµατος επιτυγχάνεται µε την απένταξη πρά-
ξεων που είναι ανενεργές και δεν έχουν πραγµατοποιήσει καµµία
εργασία για περισσότερο από τρία χρόνια από την ηµεροµηνία
από την οποία εντάχθηκαν στο πρόγραµµα. Διότι οι ανενεργές
πράξεις δεσµεύουν ενωσιακούς πόρους οι οποίοι µπορούν να
χρησιµοποιηθούν στην ενίσχυση λοιπών πράξεων του προγράµ-
µατος αγροτικής ανάπτυξης. Εναλλακτικά, αυτοί οι πόροι αν πα-
ραµείνουν δεσµευµένοι και αδιάθετοι, θα επιστραφούν στην
Ευρωπαϊκή Ένωση και στόχος µας είναι η µέγιστη δυνατή απορ-
ρόφηση κονδυλίων προς όφελος της οικονοµίας και της κοινω-
νίας. 

Επιπλέον, µε τη µη απορρόφηση πόρων υπάρχει ο κίνδυνος
να µην επιτευχθεί το ορόσηµο της κατεύθυνσης του 5% του προ-
ϋπολογισµού στο συγκεκριµένο µέτρο, ορόσηµο που αποτελεί
κανονιστική απαίτηση. Σηµειώνεται ότι το εν λόγω µέτρο και συγ-
κεκριµένα το υποµέτρο 19.2 παρουσιάζει σηµαντική υστέρηση
απορρόφησης πόρων, καθώς έως τον Ιούνιο του 2025, δηλαδή
σε λιγότερο από ενάµιση χρόνο, θα πρέπει να έχουν γίνει επι-
πλέον απορροφήσεις ύψους τουλάχιστον 206 εκατοµµυρίων
ευρώ, ενώ από την αρχή υλοποίησης του υποµέτρου έως σή-
µερα, σε διάστηµα τεσσάρων ετών δηλαδή, έχουν γίνει απορρο-
φήσεις ύψους 246 εκατοµµυρίων ευρώ, ποσοστό 54%. Στο
γεγονός αυτό συµβάλλουν οι συγκεκριµένες ανενεργές πράξεις,
οι οποίες έχουν δεσµεύσει πόρους. 

Εξάλλου µε τις επιστολές της Γενικής Γραµµατείας δίνεται η
δυνατότητα στους δικαιούχους που επιθυµούν να υλοποιήσουν
την επένδυσή τους, αλλά δεν είχαν προβεί σε καµµία ενέργεια,
να πραγµατοποιήσουν εργασίες και να καταθέσουν αίτηµα πλη-
ρωµής ίσο µε το 10% του προϋπολογισµού του έργου έως 28
Φεβρουαρίου του 2024, ώστε να µην κριθεί ως ανενεργό. Πάρα
πολλές εταιρείες έχουν προβεί σε αυτές τις πράξεις.

Εναλλακτικά οι δικαιούχοι που δεν επιθυµούν να απενταχθούν
και σκοπεύουν να υλοποιήσουν την ενταγµένη πράξη τους, αλλά
για διάφορους λόγους δεν θα µπορούν να επιτύχουν τον στόχο
του 10% στο προκαθορισµένο διάστηµα µπορούν να αιτηθούν
προκαταβολής ίσης µε το 10% του προϋπολογισµού του έργου
τους. Συνεπώς, δόθηκε στους συγκεκριµένους δικαιούχους πε-
ριθώριο περίπου τεσσάρων µηνών από την αποστολή των παρα-
πάνω εγγράφων από την υπηρεσία µας, ώστε να προχωρήσουν
σε εργασίες και δαπάνες ή λοιπές ενέργειες προκειµένου να µην
απενταχθούν οι πράξεις τους. 

Κλείνοντας, να αναφέρω ότι η αποστολή των συγκεκριµένων
εγγράφων δεν συνάντησε αντιδράσεις και βρήκε ανταπόκριση
από το σύνολο σχεδόν των οµάδων τοπικής δράσης και των δι-

καιούχων, οι οποίες είτε έστειλαν αίτηµα πληρωµής ή προκατα-
βολής, είτε δήλωσαν ότι επιθυµούν να απενταχθούν, απο- δε-
σµεύοντας πόρους οι οποίοι θα κατευθυνθούν για να καλύψουν
την υπερδέσµευση για τα ενταγµένα.

Τέλος, τα έγγραφα της Γενικής Γραµµατείας είναι σύµφωνα
µε το ισχύον θεσµικό πλαίσιο, ήταν σε συγκεκριµένη λογική, δεν
απέκλεισαν κανέναν δικαιούχο, που θέλει να υλοποιήσει το έργο
για το οποίο εντάχθηκε και κινητοποίησαν όσους είχαν καθυστε-
ρήσει και αποδέσµευσαν πόρους που θα χάνονταν άδικα.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον  κύριο Υπουργό.
Παρακαλώ µόνο να τηρείται ο χρόνος.
Θα συνεχίσουµε µε την ένατη µε αριθµό 599/21-1-2024 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Φραγ-
κίσκου Παρασύρη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, µε θέµα: «Αποζηµιώσεις αµπελουργών Ηρακλείου των
οποίων η παραγωγή καταστράφηκε από τον περονόσπορο». Θα
απαντήσει ο κ. Διονύσιος Σταµενίτης.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε το έντονα αρνητικό περιβάλλον στο

οποίο κινήθηκε η αµπελοοινική περίοδος του 2023, τις σοβαρές
ζηµιές οι οποίες προκλήθηκαν λόγω του περονόσπορου και του
καύσωνα. Παρά τις όποιες προσπάθειες και παρεµβάσεις επιχεί-
ρησαν να κάνουν οι αµπελουργοί, τελικά από ό,τι διεφάνη δεν
µπόρεσαν να αντιµετωπίσουν αυτά τα φαινόµενα. 

Σύµφωνα και µε τις ανακοινώσεις του ΚΕΟΣΟΕ, αλλά και µε
τα πορίσµατα που έχει η Ένωση Αγροτικών Συνεταιρισµών, η
περσινή παραγωγή έπεσε στους χίλιους πεντακόσιους τόνους
σταφυλιών από τους πέντε χιλιάδες τόνους, που ήταν τα προ-
ηγούµενα χρόνια και µάλιστα µε πολύ χαµηλότερης ποιότητας
σταφύλια. 

Σε επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή Αχαΐας εσείς είχατε πει ότι
πράγµατι αυτές οι φυτοπαθολογικές προσβολές δεν αποζηµιώ-
νονται από τον ΕΛΓΑ. Είναι γνωστό αυτό. Δεσµευτήκατε ωστόσο
από το Βήµα της Βουλής ότι στο τέλος της περιόδου θα αξιολο-
γήσετε την κατάσταση, θα εκτιµήσετε τις ζηµιές και οσονούπω
θα αποζηµιώνατε και τους δικαιούχους. Επειδή από τότε έχει πε-
ράσει πάρα πολύ µεγάλο διάστηµα -την 1η Δεκεµβρίου σας κα-
τέθεσα και εγώ µια ερώτηση σχετικά και δεν απαντήθηκε- σας
ερωτώ: Τι σκοπεύει τελικά να κάνει το Υπουργείο σχετικά µε τον
περονόσπορο και τους αµπελουργούς; Είναι στις προθέσεις του
να αποζηµιώσει την παραγωγή που καταστράφηκε λόγω του πε-
ρονόσπορου και σε περίπτωση θετικής απάντησης, σε ποιο στά-
διο είναι η διαδικασία; Με δεδοµένο ότι ο ΕΛΓΑ δεν µπορεί να
αποζηµιώσει, από πού θα βγουν αυτά τα χρήµατα;

Το δεύτερο, που είναι πάρα πολύ σηµαντικό, αφορά στην ανα-
διάρθρωση και στην αναθεώρηση του ΕΛΓΑ. Ακούγονται πάρα
πολλά σχετικά µε τον κανονισµό του ΕΛΓΑ. Επειδή έχετε πει και
εσείς, έχει πει και η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου ότι ο ΕΛΓΑ
είναι στη φάση της αναθεώρησης, θα ήθελα να µας πείτε σε ποια
φάση είναι, αν οι ασθένειες αυτού του τύπου οι οποίες τα τελευ-
ταία χρόνια µας ταλαιπωρούν θα ενταχθούν, έτσι ώστε να φτιά-
ξουµε έναν ΕΛΓΑ αναθεωρηµένο ο οποίος θα µπορεί να
διασφαλίζει και σιγουριά και ασφάλεια µέσα στις νέες κλιµατο-
λογικές συνθήκες που βιώνει η χώρα µας, που βιώνει η αγροτική
µας παραγωγή, η αγροτική µας οικονοµία, έτσι ώστε να µπορέ-
σουν να αντεπεξέλθουν και να µην έχουµε ένα ΕΛΓΑ ο οποίος θα
αποζηµιώνει µόνο τις χαλαζοπτώσεις.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παρασύρη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για την πρωτο-

λογία σας.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, στην ερώτησή σας ανα-
φέρεστε στη µειωµένη παραγωγή των αµπελιών λόγω καύσωνα
και περονόσπορου. Οπότε θα αναφερθώ ξεχωριστά στους δύο
αυτούς παράγοντες. 

9592 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κατ’ αρχάς ο καύσωνας είναι ασφαλιστικά καλυπτόµενη ζηµιο-
γόνος αιτία. Εποµένως οι ζηµιές που προκαλεί, αποζηµιώνονται
από τον ΕΛΓΑ. Εν προκειµένω σύµφωνα µε τα στοιχεία του αρ-
µόδιου υποκαταστήµατος του ΕΛΓΑ στην Περιφερειακή Ενότητα
Ηρακλείου για τις ζηµιές που προκλήθηκαν στα αµπέλια από διά-
φορα ασφαλιστικά καλυπτόµενα ζηµιογόνα αίτια, αλλά κατά
κύριο λόγο από τον καύσωνα του Ιουλίου του 2023, έγιναν τε-
τρακόσιες αναγγελίες και υποβλήθηκαν έξι χιλιάδες τετρακόσιες
δηλώσεις ζηµιάς. Το έργο των εκτιµήσεων ολοκληρώθηκε εγκαί-
ρως και ήδη έχουν κοινοποιηθεί το 50% των πορισµάτων. Το επό-
µενο χρονικό διάστηµα αναµένεται να ολοκληρωθεί η κοινο-
ποίησή τους. 

Ο ΕΛΓΑ προγραµµατίζει την καταβολή αποζηµιώσεων στους
δικαιούχους παραγωγούς για διάφορα αίτια, µεταξύ των οποίων
και ο καύσωνας στο αµέσως επόµενο χρονικό διάστηµα. Το Δι-
οικητικό Συµβούλιο του ΕΛΓΑ µάλιστα συνεδριάζει την Τετάρτη
31 Ιανουαρίου και αποφασίζει για τις πληρωµές των παραγωγών
σε ολόκληρη τη χώρα και φυσικά πάντοτε στο 100% του ποσού
που προβλέπεται στο πόρισµα και σε µια εφάπαξ πληρωµή. Ως
εκ τούτου διαψεύδονται για πολλοστή φορά οι Κασσάνδρες που
ήθελαν τον οργανισµό αυτήν τη φορά είτε να αφήνει απλήρω-
τους τους παραγωγούς είτε να πληρώνει τους παραγωγούς σε
δόσεις και χαµηλότερα απ’ ό,τι προβλέπει το πόρισµα. 

Σας λέω, λοιπόν, µε βεβαιότητα ότι ούτε το ένα θα συµβεί ούτε
το άλλο. Εµείς άλλωστε είµαστε αυτοί που την προηγούµενη τε-
τραετία δώσαµε 400 εκατοµµύρια ευρώ στον ΕΛΓΑ για την ενί-
σχυση της ρευστότητάς του, ενεργοποιώντας για πρώτη φορά
το άρθρο 7 του ν.3877/2010. Έτσι εξορθολογίσαµε τη λειτουργία
του οργανισµού, επαναφέραµε το καθεστώς αποζηµιώσεων σε
εφάπαξ πληρωµή εντός δώδεκα µηνών από την ολοκλήρωση της
ζηµιάς, σε αντίθεση µε την πρακτική του ΣΥΡΙΖΑ που κατέβαλε
την αποζηµίωση σε τρεις δόσεις -70%, 20% και 10%- και εξο-
φλούσε τον παραγωγό έως και δεκαοκτώ µήνες µετά από την εκ-
δήλωση της ζηµιάς.

Ας δούµε τώρα τι συµβαίνει µε τον περονόσπορο. Όπως ορθά
αναφέρατε, έχω πράγµατι απαντήσει από αυτό εδώ το Βήµα
ξανά για το θέµα του περονόσπορου στα αµπέλια σε ερώτηση
άλλου συναδέλφου και –όπως, επίσης, ορθά αναφέρετε- είχα
αναφέρει ότι πρόκειται για µη καλυπτόµενο ασφαλιστικό ζηµιο-
γόνο αίτιο, διότι σύµφωνα µε την ισχύουσα νοµοθεσία αποζηµιώ-
νονται µόνο οι άµεσες ζηµιές στην παραγωγή που οφείλονται σε
ασφαλιστικά καλυπτόµενα αίτια. Δεν αποζηµιώνονται οι δευτε-
ρεύουσες ή αυτές που οφείλονται σε µη ασφαλιστικά καλυπτό-
µενα αίτια. Ως εκ τούτου, φυτοπαθολογικές προσβολές, όπως ο
περονόσπορος, δεν καλύπτονται ασφαλιστικά. Σηµειώνω ότι η
ισχύουσα νοµοθεσία είναι ο ν.3877/2010 και ο Κανονισµός Ασφά-
λισης Φυτικής Παραγωγής, δηλαδή νόµος που έφερε το ΠΑΣΟΚ.
Επίσης, όµως, είναι αληθές ότι υπάρχει ευρύ πρόβληµα από τον
περονόσπορο στα αµπέλια λόγω του συνδυασµού καιρικών συν-
θηκών σε διάφορες περιοχές της χώρας. 

Και το γνωρίζουµε αυτό τόσο από τις αρµόδιες υπηρεσίες όσο
και από τους αγροτικούς φορείς που έχουν κατά καιρούς συναν-
τηθεί µε όλη την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου µας και έχουν
αποτυπώσει την εικόνα και έχουν καταθέσει την ανησυχία τους,
ανησυχία που σαφώς συµµεριζόµαστε. 

Το αµπέλι είναι µια σηµαντική καλλιέργεια στη χώρα µας που
επηρεάζει αναλόγως το σύνολο της αγροτικής οικονοµίας, αλλά
και τις τοπικές οικονοµίες. Δεν είναι άλλωστε τυχαίο ότι, κατά
την περίοδο διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, για τις αµ-
πελοκαλλιέργειες έχουν δοθεί έκτακτες κρατικές ενισχύσεις συ-
νολικού ύψους 34.431.000 ευρώ. Εξ αυτών στην Περιφερειακή
Ενότητα Ηρακλείου, συγκεκριµένα, έχει κατευθυνθεί 1,5 εκατοµ-
µύριο ευρώ. 

Αυτό ως δείγµα γραφής της Κυβέρνησής µας και της πολιτικής
της για τη στήριξη των πληττώµενων κλάδων του πρωτογενούς
τοµέα. 

Στη δευτερολογία θα επιστρέψω στο παρόν θέµα του περονό-
σπορου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό.

Κύριε Παρασύρη, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.

ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Κύριε Υπουργέ, εγώ σας έκανα
µια ερώτηση για τον περονόσπορο, βέβαια. Εσείς µου απαντή-
σατε επί όλων των άλλων. Πρέπει να γνωρίζουµε σε ποιο πολιτικό
περιβάλλον βρισκόµαστε κάθε φορά και σε ποια κοινωνική συν-
θήκη απαντάµε αυτά που απαντάµε. Γιατί το λέω αυτό; 

Διότι φέτος στην Κρήτη έχουµε ακαρπία ελιάς -και σε όλη την
Ελλάδα-, καύσωνα στα αµπέλια, περονόσπορο, περικοπή επιδο-
τήσεων -επειδή είναι µεταβατική χρονιά-, αύξηση του κόστους
παραγωγής και εξαιρετικά µεγάλη αύξηση του κόστους ζωής.
Αυτό καταλαβαίνετε ότι επιβαρύνει εξαιρετικά τους ανθρώπους
οι οποίοι κατοικούν στην ύπαιθρο και ασχολούνται µε την αγρο-
τική οικονοµία. Συνεπώς, οι ερωτήσεις, όταν γίνονται, θα πρέπει
να απαντώνται και πολύ πιο συγκεκριµένα. 

Άρα, µας λέτε ότι ο περονόσπορος δεν θα αποζηµιωθεί. Γιατί;
Γιατί στην περιφέρεια, σε συνδυασµό µε τον τοπικό ΕΛΓΑ, φτιά-
χτηκαν επιτροπές για να γίνει µια εκτίµηση, να γίνει µια αποτύ-
πωση του φαινοµένου και είχαµε όλοι µια αίσθηση -και νοµίζω
ότι αυτή ήταν και η αίσθηση των αµπελουργών- ότι όλος αυτός
ο φάκελος έχει µε κάποιον τρόπο δροµολογηθεί; 

Θα µου πείτε εσείς, αλλά 15,7 εκατοµµύρια απελευθέρωσε,
ξεκλείδωσε η Κοµισιόν και σε συνδυασµό µε την προσαύξηση
200% από εθνικούς πόρους, θα µπορούσε να φτάσει τα 47 εκα-
τοµµύρια -έτσι ώστε να µην τεθούν ζητήµατα εξάντλησης των
ορίων του De minimis- και από εκεί θα µπορούσε να δοθεί, σε
ύψος 47 εκατοµµυρίων ευρώ, να καλυφθούν κάποιες από τις
αποζηµιώσεις που αφορούσαν στον περονόσπορο, έκτακτες δη-
λαδή, αποζηµιώσεις σε αµπελουργούς, οι οποίοι υπέστησαν
αυτή την έκτακτη εισβολή του περονόσπορου. 

Θέλω να σας πω κατ’ αρχάς, γιατί βάλατε πολλά ζητήµατα σε
σχέση µε τον ΕΛΓΑ και εκθειάσατε τις πολιτικές σας, ότι δεν
είστε µια Κυβέρνηση λίγων µηνών, είστε µια Κυβέρνηση πέντε
ετών. Το θέµα το γνωρίζετε κι εµείς το έχουµε αναδείξει µε κάθε
τρόπο και σε κάθε στιγµή. Δώσατε, στις 25 Ιανουαρίου, 4,7 εκα-
τοµµύρια αποζηµιώσεις για το 2022. 

Σας βγάλαµε µια ανακοίνωση -ο συνάδελφος Μανόλης Χνάρης
ως τοµεάρχης αγροτικής ανάπτυξης του ΠΑΣΟΚ- για οριζόντια
περικοπή ποσοστού κατά 35%, στις πληµµύρες του Σεπτέµβρη,
για τις αποζηµιώσεις του ΕΛΓΑ. Για το πρόγραµµα «ΑΜΑΛΘΕΙΑ»
-δεν είχα στόχο να τα πω, αλλά µιας και εκθειάσατε το έργο σας,
θα σας πω τι µένει-, µε ερώτηση που σας έχουµε καταθέσει και
µας είπατε, µε αυτοµατοποιηµένο ηλεκτρονικό µήνυµα: «Οι δι-
καιούχοι θα λάβουν τις απαντήσεις», ακόµη δεν έχουµε λάβει
καµµία απάντηση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Προφανώς το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης δεν είναι ένα
Υπουργείο επιδοτήσεων. Γι’ αυτό σας κάνω και την ερώτηση πώς
σκέφτεστε και σε τι στάδιο είναι η διαβούλευση για την αναθεώ-
ρηση του ΕΛΓΑ, του κανονισµού του από τη µια και από την άλλη,
αφού δεν µπορείτε να καλύψετε τις ανάγκες του αγροτικού
τοµέα σε σχέση µε τις αποζηµιώσεις, δώστε έναν δρόµο, έναν
προσανατολισµό σε αυτό, στον κόσµο ο οποίος αγωνιά για το τι
θα φυτέψει, πώς θα το φυτέψει, µε συµβουλευτική υποστήριξη
και µε υποστήριξη από έναν οργανισµό, ο οποίος θα είναι δίπλα
του και όχι ο ΕΛΓΑ, ο οποίος αποζηµιώνει µόνο επιµέρους ζητή-
µατα τα οποία είναι ξεπερασµένα από τις κλιµατολογικές συνθή-
κες σήµερα. 

Ναι, πράγµατι, δεν πρέπει να είστε ένα Υπουργείο επιδοτή-
σεων, πρέπει να είστε ένα Υπουργείο φάρος, οδηγός για την
αγροτική ανάπτυξη της χώρας κι εµείς αυτό θα θέλαµε, αλλά
αποδείξτε το.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Παρασύρη.

Παρακαλώ πολύ, κύριε Υφυπουργέ, τρία λεπτά για τη δευτε-
ρολογία σας.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Αν θεωρείτε ελάχιστα τα 400 εκατοµµύρια
ευρώ, που πρώτη φορά πήγαν από τον κρατικό προϋπολογισµό
στον ΕΛΓΑ, αυτό θα πρέπει να το πείτε στους παραγωγούς. Για
πρώτη φορά 400 εκατοµµύρια ευρώ πήγαν στον ΕΛΓΑ από τον
κρατικό προϋπολογισµό και αλλάξαµε τον τρόπο πληρωµής. 
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Λοιπόν, στην ερώτησή σας αναφέρει και καύσωνα και περονό-
σπορο και απαντώ συγκεκριµένα. Όπως είχα πει πάλι εδώ, για
να είµαστε ακριβείς στο τι λέµε και στο τι διαβάζετε από τις απαν-
τήσεις, ο ΕΛΓΑ παρακολουθεί την εξέλιξη της καλλιέργειας σε
όλες τις περιοχές όπου υπήρχε πρόβληµα και συνέλεξε στοιχεία.
Σε επίπεδο χώρας, τα µέχρι στιγµής δεδοµένα, οι ζηµιές κυµαί-
νονται από 50% µέχρι 70% για τις συµβατικές καλλιέργειες, ενώ
για τις βιολογικές φθάνουν στο 90% µε 100%. 

Σε συνδυασµό µε τα στοιχεία και άλλων υπηρεσιών, όπως των
ΔΑΟΚ, θα έχουµε τη δυνατότητα ακριβέστερης αποτύπωσης της
κατάστασης ανά περιοχή και εξεύρεσης του βέλτιστου δυνατού
χρηµατοδοτικού εργαλείου, µελετώντας για κάθε ένα τις προ-
ϋποθέσεις ένταξης, αλλά και το οικονοµικό όφελος, πάντοτε
εντός των ορίων του δηµοσιονοµικού και νοµικού πλαισίου του
εθνικού και ενωσιακού. Αυτό ακριβώς απάντησα, αυτό ακριβώς
απαντώ και σε εσάς.

Και µάλιστα, σε αυτή τη λογική του κοινού πλαισίου εθνικών
και ευρωπαϊκών δυνατοτήτων και επιλογών, µε πρωτοβουλία του
Έλληνα Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Αυγε-
νάκη, συγκλήθηκε την περασµένη Τετάρτη 24 Ιανουαρίου συνε-
δρίαση των Υπουργών Γεωργίας και Αλιείας των εννέα χωρών
του ευρωπαϊκού νότου. Η οµάδα συγκλήθηκε για πρώτη φορά
για την αντιµετώπιση ζητηµάτων του πρωτογενούς τοµέα, ζητη-
µάτων που είναι απόρροια της κλιµατικής αλλαγής. 

Σκοπός της συνάντησης είναι οι συµµετέχουσες χώρες να συν-
τονίσουν τα βήµατά τους και να αναλάβουν κοινές πρωτοβουλίες
και συνεργασίες µε στόχο τις συνέργειες που θα φέρουν αποτε-
λεσµατικότερες και µακροπρόθεσµες λύσεις. 

Στην ελληνική ατζέντα πρωτεύουσα θέση είχε το θέµα του πε-
ρονόσπορου στο αµπέλι και της ακαρπίας στην ελιά. Οι ελληνι-
κές θέσεις αγκαλιάστηκαν από το σύνολο των χωρών για
οικονοµική στήριξη των αγροτών, των οποίων το εισόδηµα συρ-
ρικνώνεται σηµαντικά, για συνεργασία των ερευνητικών ινστιτού-
των και φορέων για τη βελτίωση της ανθεκτικότητας των
ποικιλιών και για αξιοποίηση του ποσοστού 2% από την ΚΑΠ για
ανακούφιση των ζηµιωθέντων από την κλιµατική κρίση. Συµφω-
νήθηκε, µάλιστα, η δηµιουργία ενός νέου µηχανισµού που θα
απαντά σε τέτοια φαινόµενα άµεσα και χωρίς καθυστερήσεις.
Τον Φεβρουάριο η συνάντηση θα επαναληφθεί για να προχω-
ράµε µε κοινό µέτωπο και αλληλεγγύη. 

Παράλληλα, σε εθνικό επίπεδο δροµολογήσαµε µια διαρθρω-
τική αναµόρφωση του γεωργοασφαλιστικού συστήµατος και τη
νοµοθέτηση ενός νέου, εκσυγχρονισµένου και βελτιωµένου κα-
νονισµού του ΕΛΓΑ. Οι δύο µελέτες που έγιναν για τον σκοπό
αυτό περιλαµβάνουν την αξιολόγηση νέων κινδύνων, νέων µορ-
φών ασφάλισης και τις δυνατότητες αξιοποίησης των διαθεσίµων
από τη νέα ΚΑΠ εργαλείων διαχείρισης κινδύνου. 

Σε αυτή τη βάση σχεδιάζουµε το ανανεωµένο, εκσυγχρονι-
σµένο σύστηµα γεωργικών ασφαλίσεων ευέλικτο, αξιόπιστο και
οικονοµικά βιώσιµο που θα ανταποκρίνεται περισσότερο στις
σύγχρονες ανάγκες και απαιτήσεις των γεωργών και των κτηνο-
τρόφων.

Όπως έχει ανακοινώσει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, εντός των επόµενων µηνών θα κατατεθεί το σχετικό
νοµοσχέδιο προς ψήφιση στη Βουλή. Εποµένως, πού καταλή-
γουµε; Όχι µόνο γνωρίζουµε και αναγνωρίζουµε το πρόβληµα,
αλλά το βγάζουµε από τα σύνορά µας και το καθιστούµε πρό-
βληµα κοινό µε τους εταίρους µας. 

Άραγε, αν θέλαµε να το αγνοήσουµε ή αν θέλαµε να προσπε-
ράσουµε το πρόβληµα, θα το κοινοποιούσαµε, θα του δίναµε τέ-
τοια διάσταση; Η απάντηση είναι προφανής και είναι όχι.
Αντίθετα, το αναδεικνύουµε για να το αντιµετωπίσουµε. Εκµεταλ-
λευόµαστε την ισχύ της αλληλεγγύης και εξαντλούµε όλες τις
εθνικές και ενωσιακές επιλογές, για να καταλήξουµε στην πιο
ωφέλιµη λύση για τους Έλληνες αµπελουργούς.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

στον κ. Σταµενίτη.
Θα συνεχίσουµε µε την τρίτη µε αριθµό 584/16-1-2024 επί-

καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Δωδεκανήσου της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Γεώρ-

γιου Νικητιάδη προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη µε
θέµα: «ΕΔΕ κατά αστυνοµικών στην Κω που έκλεισαν λακκούβα».

Παρακαλώ πολύ, κύριε συνάδελφε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η Κως έχει σαράντα χιλιάδες µόνιµους κατοί-

κους και εκατόν είκοσι χιλιάδες επισκέπτες επί επτά µήνες, δη-
λαδή επί επτά µήνες διακινούνται στο οδικό δίκτυο της Κω
εκατόν εξήντα χιλιάδες άνθρωποι. 

Το περιφερειακό οδικό δίκτυο της Κω βρίσκεται σε τραγική κα-
τάσταση. Θα σας πω µόνο τούτο: Προχθές ήµουν στην Κω και
σε µια συζήτηση που είχα µε έναν σεβάσµιο ιερέα ήρθε η κου-
βέντα για το οδικό δίκτυο και το περίφηµο πρόβληµα µε τις λακ-
κούβες. Μου είπε ότι ο ίδιος µέτρησε από το σπίτι του µέχρι την
εκκλησία που πηγαίνει, σε µια απόσταση οκτώ χιλιοµέτρων, εκα-
τόν δεκατρείς λακκούβες, άλλες µεγαλύτερες, άλλες µικρότε-
ρες. Τα στοιχεία στη διάθεσή σας. 

Στην περιοχή Μεσαριά της Κω, για την οποία µιλάµε, υπήρχε
πρόβληµα, για έναν περίπου µήνα, µε µια µεγάλη λακκούβα. Ει-
δοποιούσαν συνέχεια την αστυνοµία, έπεφταν αυτοκίνητα, µηχα-
νάκια, σπάγανε λάστιχα, σπάγανε σασί. Υπήρχε διαρκώς ένας
κίνδυνος. Στις 7 Ιανουαρίου γίνεται εκ νέου κλήση στο «100» και
µεταβαίνουν εκεί δύο αστυνοµικοί. Με παρότρυνση των κατοί-
κων, µε τη βοήθεια των κατοίκων αναλαµβάνουν εθελοντικώς
αυτοί οι άνθρωποι να κλείσουν τη συγκεκριµένη λακκούβα στην
περιοχή Μεσαριά, που είναι στην αρµοδιότητα του περιφερει-
ακού δικτύου. 

Τι ακολουθεί; Η πολιτεία, διά του κυρίου περιφερειάρχη, προ-
βαίνει σε ανακοίνωση, όπου λίγο πολύ ζητάει την παραποµπή
αυτών των ανθρώπων, τους κατηγορεί για αυτοδικία. Αφήνω τη
λέξη «αυτοδικία». Προφανώς δεν έχει σχέση µε τη νοµική επι-
στήµη ο περιφερειάρχης και ανέφερε «αυτοδικία». 

Εσείς σε αυτή την περίπτωση, ενώ περιµέναµε µια αντίδραση
θετική, διατάσσετε προφορική διοικητική εξέταση, όχι ΕΔΕ που
γράφω στην επίκαιρη ερώτησή µου, γιατί αυτή ήταν η αρχική µου
πληροφόρηση, αλλά ούτως ή άλλως αυτοί οι αστυνοµικοί εγκα-
λούνται και πρέπει να δώσουν µια προφορική απάντηση για το τι
έγινε. 

Το ερώτηµά µου, λοιπόν, είναι: Θεωρείτε εσείς, ότι διέπραξαν
αυτοδικία οι συγκεκριµένοι αστυνοµικοί; Συµφωνείτε ότι αντί να
εγκαλούµε τους αστυνοµικούς θα πρέπει να κυνηγήσουµε αυ-
τούς που πραγµατικά είναι υπαίτιοι για τη δηµιουργία ενός τέ-
τοιου οδικού δικτύου επικίνδυνου, εν δυνάµει, για τους
ανθρώπους; 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ τον κ. Νι-

κητιάδη.
Παρακαλώ πολύ, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τρία λεπτά για την

πρωτολογία σας. Σηµαντικό θέµα οι λακκούβες.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Νικητιάδη, αντιλαµβάνοµαι τους προβληµατισµούς και

τις ανησυχίες για την κατάσταση του περιφερειακού οδικού δι-
κτύου της Κω, αλλά δεν είµαι σε θέση ούτε να σας απαντήσω για
τα έργα τα οποία έχει σε εξέλιξη η περιφέρεια ούτε µπορώ να
ασκήσω οποιαδήποτε κριτική πάνω σε αυτό το σηµείο. Με ενδια-
φέρει, όµως, και πρέπει να σας απαντήσω κατά το σκέλος που
αφορά στη συµπεριφορά των αστυνοµικών που έκαναν αυτή την
παρέµβαση την οποία εσείς περιγράψατε. 

Πρέπει να σας πω, λοιπόν, ότι το ένστολο προσωπικό της Ελ-
ληνικής Αστυνοµίας έχει αυξηµένο καθήκον υπακοής και νοµιµο-
φροσύνης και το υπηρεσιακό αυτό καθήκον επεκτείνεται και
εκτός διατεταγµένης υπηρεσίας, επιβάλλοντας την τήρηση του
Συντάγµατος, των νόµων, των διαταγών της υπηρεσίας και κάθε
άλλης χρηστής συµπεριφοράς που πρέπει να τηρεί ο αστυνοµι-
κός, λόγω της ιδιότητάς του. 

Πρέπει να ελέγχεται κάθε παράνοµη, αντικοινωνική, απρεπής
συµπεριφορά και δική µας υποχρέωση είναι να παρακολουθούµε
συνεχώς όλα τα ανά την επικράτεια περιστατικά και να διερευ-
νούµε κάθε καταγγελία ή κάθε πληροφορία. 

Προσοχή, εγώ δεν µπορώ να υιοθετήσω εκ των προτέρων αν
εδώ πέρα υπάρχει οποιαδήποτε παράνοµη πράξη ή ακόµα και

9594 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



κάποιο πειθαρχικό παράπτωµα. Όµως, για την προάσπιση του
κύρους και των θεσµών, η Ελληνική Αστυνοµία πρέπει να κάνει
διερεύνηση κάθε υπόνοιας παραβατικής συµπεριφοράς εκ µέ-
ρους του προσωπικού της και πρέπει να διερευνώνται όλες οι αι-
τιάσεις, όλα τα καταγγελλόµενα και πιθανές επίµεµπτες πράξεις
αστυνοµικών. 

Τι έγινε στην προκειµένη περίπτωση; Εδώ δεν µιλάµε για κα-
ταγγελία περιφερειάρχη. Στις 8-1-2024 αναρτήθηκε ένα άρθρο
στην ηλεκτρονική εφηµερίδα «Το βήµα της Κω», που έχει τον
τίτλο: «Αστυνοµικοί σταµάτησαν µπετονιέρα για να κλείσουν λακ-
κούβες στη Μεσαριά». Θα το δώσω και για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ.
Ανδρέας Νικολακόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Όπως αντιλαµβάνεστε εδώ, η καταγγελία δεν αφορά µόνο στο
γεγονός ότι κάποιοι αστυνοµικοί έκλεισαν µια λακκούβα. Η κα-
ταγγελία λέει ότι οι αστυνοµικοί σταµάτησαν µπετονιέρα για να
κλείσουν τη λακκούβα. Εγώ επαναλαµβάνω και πάλι ότι δεν
µπορώ να υιοθετήσω τίποτα από όλα αυτά και δεν υιοθετούµε
τίποτα από όλα αυτά. 

Τι πρέπει να κάνουµε, όµως, σε αυτή την περίπτωση; Προφα-
νώς και το αντιληφθήκατε ότι δεν κάναµε πειθαρχική δίωξη και
ΕΔΕ. Άρα, η απάντηση είναι ναι, δεν κάναµε τέτοιο πράγµα.
Έπρεπε, όµως, να διερευνήσουµε, να µην αφήσουµε καµµία σκιά
στη συγκεκριµένη υπόθεση. 

Δόθηκε, λοιπόν, στις 11 Ιανουαρίου του 2024 διαταγή της Γε-
νικής Περιφερειακής Αστυνοµικής Διεύθυνσης Νοτίου Αιγαίου
και διατάχθηκε από τη Β’ Διεύθυνση Αστυνοµίας Δωδεκανήσου
η διενέργεια προκαταρκτικής διοικητικής εξέτασης προς διερεύ-
νηση της εν λόγω υπόθεσης, σύµφωνα µε τα άρθρα 21, 22, 24
παράγραφος 1 εδάφιο Α του προεδρικού διατάγµατος 120 του
2008. 

Τι διερευνάται σε αυτή την περίπτωση σύµφωνα µε τον νόµο;
Σε περίπτωση που πιθανολογείται ή δεν υπάρχουν σαφείς ενδεί-
ξεις, να δούµε δηλαδή, αν πρέπει να ασκηθεί κάποια πειθαρχική
δίωξη ή αν πρέπει να διαταχθεί ΕΔΕ στη συγκεκριµένη περί-
πτωση. 

Άρα, λοιπόν, νοµίζω ότι αυτό που κάναµε είναι να µην αφή-
σουµε καµµία σκιά, να διερευνήσουµε αυτό που λέει ένα site εκεί
και να έχουµε πλήρη διαλεύκανση αυτής της υπόθεσης. 

Στην ερώτηση, λοιπόν, αυτή -παίρνω και λίγο χρόνο από τη
δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε- δεν υπάρχει ΕΔΕ, υπάρχει
διερεύνηση σε προκαταρκτικό στάδιο, άρα καµµία πειθαρχική
δίωξη προς το παρόν. Στο δεύτερο ερώτηµα, αν πρέπει να διώ-
κονται αυτοί που θέτουν σε κίνδυνο την ασφάλεια των οδηγών,
προφανώς, όταν υπάρχει µια τέτοια καταγγελία και όταν διαπι-
στώνουµε κάτι τέτοιο, προφανώς, η ελληνική αστυνοµία θα διώ-
κει όποιον θέτει σε κίνδυνο την ασφάλεια των οδηγών και
προφανώς, στο δεύτερο σκέλος -γιατί βάζετε και δεύτερο σκέ-
λος- του ερωτήµατος, αν πρέπει να τιµωρούµε όσους προσπα-
θούν εθελοντικά, ο εθελοντισµός είναι κάτι το οποίο είναι
γενικότερα αποδεκτό και εµείς αποδεχόµαστε. Αλλά η καταγγε-
λία εδώ πέρα δεν αφορούσε µόνο εθελοντισµό και αυτό έπρεπε
να διερευνήσουµε. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό.
Παρακαλώ πολύ, κύριε Νικητιάδη, έχετε τρία λεπτά για τη δευ-

τερολογία σας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αντιλαµβάνοµαι ότι το πνεύµα του Υπουργείου, από τα συµ-

φραζόµενά σας, είναι ότι ακόµα και στις συνταγµατικές υποχρε-
ώσεις των αστυνοµικών οργάνων συµπεριλαµβάνεται η
προστασία του δηµόσιου αγαθού, ακόµα και αν δεν περιγράφε-
ται στενά στις αρµοδιότητές του και χαίροµαι γι’ αυτό. 

Θέλω, όµως, να σας θυµίσω αντίστοιχες περιπτώσεις: αστυ-
νοµικοί συγκεντρώνουν χρήµατα για να ζευγάρι που έπεσε θύµα
απάτης και ληστείας και προβαίνουν σε µια πράξη αγαθοεργίας.
Τι κάνει το Υπουργείο σας; Τους βραβεύει µε Υπουργό τον κ. Θε-

οδωρικάκο. Ξανά αστυνοµικοί σε άλλη περίπτωση συγκεντρώ-
νουν πάλι χρήµατα για ένα ζευγάρι ανθρώπων που δεν είχαν καν
παπούτσια να φορέσουν. Και πάλι το Υπουργείο σας, προς τιµήν
του, βραβεύει τους συγκεκριµένους αστυνοµικούς. 

Στην περίπτωσή µας, η κοινή γνώµη στην Κω, στο νησί του Ιπ-
ποκράτη, µόνο µπράβο και επαίνους έχει για τους δύο αστυνο-
µικούς. Ήρωες τους θεωρούνε αυτούς τους ανθρώπους που
ανέλαβαν την πρωτοβουλία να κλείσουν τη γνωστή λακκούβα. 

Εγώ θέλω να δω που βρίσκεται αυτή η εξέταση. Εικάζω ότι λο-
γικώς πρέπει να πάει στο αρχείο. Εύχοµαι να είναι έτσι τα πράγ-
µατα. Εύχοµαι πραγµατικά οι αστυνοµικοί, που ειδικά στις
νησιωτικές περιοχές, όπως η Κως και η Ρόδος, ασκούνε επιπλέον
καθήκοντα χωρίς να επαρκεί ο αριθµός τους -γιατί δεν έχουν
µόνο την ανεύρεση των εγκληµάτων, τη δίωξη των εγκληµάτων,
αλλά έχουν και το µεταναστευτικό, και αυτοί οι άνθρωποι κάνουν
διπλή δουλειά, είναι, λοιπόν, ήρωες και υπολείπεται το προσω-
πικό κατά πολύ αυτών που απαιτούνται για να µπορέσουν να κα-
λύψουν τόσες αρµοδιότητες- εγώ εύχοµαι το Υπουργείο πολύ
γρήγορα να θέσει αυτή την υπόθεση στο αρχείο για να µην υπάρ-
χουν και υπόνοιες ότι κάποιος περιφερειάρχης βγαίνει και δίνει
γραµµή για το τι πρέπει να κάνει το Υπουργείο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Νικητιάδη.
Παρακαλώ πολύ, κύριε Υφυπουργέ, τρία λεπτά για τη δευτε-

ρολογία σας.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, κύριε Νικητιάδη, νοµίζω σας απάντησα ότι δεν είχε

να κάνει µε οποιαδήποτε καταγγελία το φαινόµενο του περιφε-
ρειάρχη. Εδώ ήταν ένα συγκεκριµένο δηµοσίευµα που εκκίνησε
τη διαδικασία από την πλευρά της Ελληνικής Αστυνοµίας. 

Θέσατε και κάποια παραδείγµατα τα οποία αφορούν στην Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Βλέπετε στο παρελθόν η Ελλη-
νική Αστυνοµία έπραξε αυτό που σας είπα και πριν. Δεν είµαστε
αντίθετοι σε πράξεις αλληλεγγύης, σε εθελοντισµό από την
πλευρά των αστυνοµικών, υπό τον όρο ότι δεν προσβάλουν το
κύρος και τον θεσµό της Ελληνικής Αστυνοµίας. Άρα, λοιπόν,
βλέπετε ότι όταν υπάρχουν τέτοιες συµπεριφορές, ναι τις επι-
βραβεύουµε. 

Όµως, εδώ διερευνάται κάτι το οποίο είναι διαφορετικό. Είναι
εντελώς διαφορετική η καταγγελία. Άρα, λοιπόν, καταλαβαίνω
την ευχή την οποία κάνετε σήµερα, όµως, θα πρέπει να σας πω
ότι η προκαταρκτική διοικητική εξέταση σε κάθε τέτοια διαδικα-
σία είναι µυστική, σύµφωνα µε τον νόµο, διερευνάται ανεξάρ-
τητα, χωρίς να µπορούµε να έχουµε εικόνα ή έλεγχο. Αυτή τη
στιγµή, λοιπόν, είναι σε εξέλιξη µια διαδικασία. Δεν µπορώ ούτε
να προδικάσω -αυτή τη στιγµή- το αποτέλεσµα ούτε να κάνω
οποιαδήποτε ευχή. Άρα αυτό που µένει είναι να διερευνηθούν,
όπως πρέπει όλα τα πραγµατικά περιστατικά, να δούµε κι αν
αυτή η καταγγελία µε τις φωτογραφίες έχει κάποια βάση κι από
εκεί και πέρα θα υπάρξει απόφαση του αρµόδιου οργάνου και
εφόσον -όπως λέτε- διαπιστωθεί ότι δεν έχει τελεστεί οποιαδή-
ποτε πειθαρχική ή παράνοµη πράξη, θα τεθεί στο αρχείο. Σε δια-
φορετική περίπτωση θα ασκηθεί πειθαρχική διαδικασία. 

Ας αναµένουµε το αποτέλεσµα, µε βάση την αρχή της µυστι-
κότητας, όπως σας είπα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Νικολακόπουλο.
Σειρά έχει η τέταρτη µε αριθµό 586/16-1-2024 επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Έβρου της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ. Παράσχου Παπαδάκη προς
τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη µε θέµα: «Ανάκληση απο-
σπάσεων αστυνοµικών που υπηρετούν στον Έβρο στο πλαίσιο
της επιχείρησης ΑΣΠΙΔΑ».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για την πρω-
τολογία σας. 

ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, έχει µειωθεί ο πληθυσµός του Έβρου την

τελευταία δεκαετία κατά δεκαεπτά χιλιάδες. Αυτό σηµαίνει πλη-
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θυσµιακά έχει φύγει από τον Έβρο µια Σαµοθράκη και ένα Σου-
φλί. 

Επίσης, πρέπει να γνωρίζετε ότι µε την τελευταία µελέτη του
Πανεπιστηµίου Θεσσαλίας, έχουµε µια γέννηση ανά δεκαοκτώ-
µισι θανάτους στο Δήµο Τριγώνου. Ο Δήµος Τριγώνου απαρτί-
ζεται από δεκαεπτά χωριά στον Έβρο. Στη Δηµοτική Ενότητα
Μεταξάδων έχουµε µία γέννηση ανά δώδεκα θανάτους. Στον Κυ-
πρίνο έχουµε µία γέννηση ανά εννέα θανάτους, στη Βύσσα µία
γέννηση µε έξι θανάτους, στο Δήµο Ορφέα µία γέννηση µε τέσ-
σερις θανάτους, στο Τυχερό µία µε 3,6, να µην αναφερθώ λεπτο-
µερώς περισσότερο και κουράσω. Στην καλύτερη περίπτωση
είναι η Αλεξανδρούπολη µε µία γέννηση ανά έναν θάνατο και η
Ορεστιάδα µε µία γέννηση ανά 1,25 θανάτους. 

Αυτό σηµαίνει ότι ο Έβρος µατώνει. Εργοστάσια δεν υπάρ-
χουν, οι µεταποιητικές εταιρείες είναι πάρα πολύ λίγες και δεν
υπάρχουν. Δεν κάθεται κανένας στον Έβρο πλέον. Τουναντίον η
Τουρκία στην Αδριανούπολη απέναντι φτάνει σχεδόν στο µισό
εκατοµµύριο. 

Αυτό που µας έχει αποµείνει είναι ο Στρατός και η Αστυνοµία
που κατά την επιχείρηση «ΑΣΠΙΔΑ» το 2012, αποσπάστηκαν στον
Έβρο για την πάταξη της λαθροµετανάστευσης περίπου τριακό-
σιοι αστυνοµικοί. Οι περισσότεροι κατάγονταν από τον Έβρο.
Σιγά σιγά άρχισαν να µειώνονται και να µειώνονται και φτάσαµε
σήµερα στους εκατόν δέκα. Κι ενώ δεν έχει εξαλειφθεί το πρό-
βληµα του µεταναστευτικού -µε µια έκθεση καινούργια η FRON-
TEX αναφέρει ότι το 2023 έχει αυξηθεί η λαθροµετανάστευση
στην Ευρωπαϊκή Ένωση κατά 17% και πιάσαµε τα επίπεδα του
2016- αίφνης µε την αλλαγή του Υπουργού, ανακαλούνται οι απο-
σπάσεις αυτών των αστυνοµικών που ασκούν προανακριτικά κα-
θήκοντα -είναι βαθµοφόροι, έχουν µπει από σχολές και
σχηµατίζουν δικογραφίες- ενώ είναι στα συνοριακά τµήµατα
άλλοι αστυνοµικοί που είναι από προκηρύξεις συνοριοφύλακες
που δεν µπορούν, γιατί δεν έχουν τον ανάλογο βαθµό σύµφωνα
µε το άρθρο 31 του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας. Έχουν φτιάξει
τη ζωή τους, έχουν φτιάξει τις οικογένειές τους, έχουν πάρει τα
σπίτια τους, έχουν κάνει την οικογένειά τους και αίφνης, ενώ το
πρόβληµα δεν έχει εξαλειφθεί, ανακαλούνται οι αποσπάσεις. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να µάθω για ποιον λόγο ανακαλούνται οι
αποσπάσεις, εφόσον δεν έχει εξαλειφθεί το πρόβληµα της λα-
θροµετανάστευσης, ίσα ίσα έχει αυξηθεί; Και αν προτίθεστε να
µας πείτε, εκτός του λόγου, για ποια Σώµατα µιλάµε, για ποιες
υπηρεσίες. Γιατί µιλάµε για τη «ΔΙΑΣ» νοµίζω και για την Άµεση
Δράση. Αν κάνω λάθος, διορθώστε µε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παπαδάκη.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Παπαδάκη, αντιλαµβάνοµαι ότι η ερώτησή σας έχει ως

πυρήνα το θέµα της προστασίας των συνόρων, τη στήριξη των
παραµεθόριων περιοχών και βέβαια της ενίσχυσης της δύναµης
της Ελληνικής Αστυνοµίας, που διατίθεται για την προστασία των
συνόρων. 

Αν αντιλαµβάνοµαι καλά, το ερώτηµα δεν αφορά αυτές καθαυ-
τές τις µεταθέσεις των συγκεκριµένων προσώπων ατοµικά, αλλά
είναι ένα γενικότερο θέµα για το αν ενισχύουµε ή όχι ή αποδυ-
ναµώνουµε τις υπηρεσίες στον Έβρο. 

Πρέπει να σας πω, λοιπόν, ότι αυτό το οποίο µας ενδιαφέρει
είναι η αναβάθµιση της ποιότητας όλων των αστυνοµικών όλων
των περιοχών, και αυτό γίνεται µε έναν συνολικό συστηµατικό
και υπεύθυνο σχεδιασµό της οργανωτικής δοµής των αστυνοµι-
κών υπηρεσιών µε µια ορθολογική και αποδοτική διαχείριση του
ανθρώπινου δυναµικού. Το Αρχηγείο µεριµνά για την επαρκή
στελέχωση όλων των περιφερειακών αστυνοµικών υπηρεσιών και
για την ορθολογική κατανοµή της συνολικής δύναµης του Σώµα-
τος, σε συνάρτηση µε τις ειδικές προβλέψεις του κανονισµού
που διέπει τις µεταθέσεις και γενικότερα τις µετακινήσεις του έν-
στολου προσωπικού. Γνώµονας είναι η διασφάλιση της αξιοκρα-
τίας, της διαφάνειας, της προστασίας των δικαιωµάτων του
προσωπικού και της εύρυθµης λειτουργίας των υπηρεσιών. 

Στην προκειµένη περίπτωση, αναφέρεστε, πράγµατι, σε κά-
ποιες µετακινήσεις, οι οποίες αφορούν τέσσερις αστυνοµικούς
από υπηρεσίες της Αστυνοµικής Διεύθυνσης Αλεξανδρούπολης
και τρεις αστυνοµικούς της Διεύθυνσης Αστυνοµίας Αλεξαν-
δρούπολης και ενός της υπηρεσίας της Ορεστιάδας, των οποίων
όµως οι οργανικές θέσεις ήταν σε υπηρεσίες Άµεσης Δράσης
της Αττικής. Νοµίζω ότι και αυτό σας ενδιαφέρει. Δεν νοµίζω ότι
δεν σας ενδιαφέρει και η καταπολέµηση της εγκληµατικότητας
και η ενίσχυση των υπηρεσιών πρώτης γραµµής για την αντιµε-
τώπιση της εγκληµατικότητας στην Αττική, όπου υπάρχει και εκεί
πρόβληµα που πρέπει να αντιµετωπίσουµε.

Άρα, λοιπόν, είναι συγκεκριµένος και περιορισµένος ο αριθ-
µός. Έγιναν, γιατί, ακριβώς, το Υπουργείο και το Αρχηγείο εκτιµά
τις αυξηµένες ανάγκες πρώτης γραµµής που έχει η Ελληνική
Αστυνοµία και στην Αττική. Γι’ αυτόν τον λόγο δώσαµε µια γενι-
κότερη κατεύθυνση, ότι όλοι οι αστυνοµικοί που υπηρετούν σε
υπηρεσίες πρώτης γραµµής επιστρέφουν στη θέση τους. 

Το ερώτηµα, όµως, το κρίσιµο είναι: Αποδυναµώθηκε ή όχι η
συνολική δύναµη της Αστυνοµίας στον Έβρο; Η απάντηση είναι
ξεκάθαρα όχι. Και αντιλαµβάνεστε ότι δεν µπορώ να σας δώσω
αυτή τη στιγµή τον συνολικό αριθµό των αστυνοµικών που υπη-
ρετούν. Θα σας πω µόνο, όµως, δύο στοιχεία -πολύ συγκεκρι-
µένα- τα οποία δείχνουν ότι ενισχύθηκε µε πολύ µεγαλύτερο
αριθµό από αυτόν στον οποίον αναφέρεστε. 

Να σας πω, λοιπόν, ότι για την αντιµετώπιση της παράνοµης
µετανάστευσης και τη διαχείριση των µεταναστευτικών ροών, οι
αστυνοµικοί της επιχείρησης «ΑΣΠΙΔΑ», της Διεύθυνσης Αλεξαν-
δρούπολης και Ορεστιάδας, ενισχύονται µε εκατόν τρεις και έξι
αστυνοµικούς, αντίστοιχα. 

Θα πρέπει να σας πω, επίσης, ότι το 2023 µε τις ετήσιες τακτι-
κές συµπληρωµατικές µεταθέσεις, η Αστυνοµική Διεύθυνση Αλε-
ξανδρούπολης ενισχύθηκε µε έντεκα θέσεις αστυνοµικού
προσωπικού και µια θέση ειδικού φρουρού. Επίσης, η Αστυνο-
µική Διεύθυνση Ορεστιάδας ενισχύθηκε µε δεκαεπτά θέσεις
αστυνοµικού προσωπικού. Όλες αυτές καλύφθηκαν. Μόνο τρεις
από αυτές δεν καλύφθηκαν στην Αστυνοµική Διεύθυνση Ορε-
στιάδας και αυτές θα καλυφθούν. 

Βλέπετε, λοιπόν, ότι εδώ πέρα έχουµε έναν συνολικό αριθµό
πολύ µεγαλύτερο και µόνο µε αυτά τα στοιχεία που σας δίνω. 

Πέραν αυτού, όµως, επειδή αντιλαµβάνοµαι ότι θέτετε -και
πάλι θα πάρω λίγο χρόνο από την δευτερολογία µου, κύριε Πρό-
εδρε- και κάποια προσωπικά θέµατα σε σχέση µε την προσωπική
κατάσταση των συγκεκριµένων αστυνοµικών, θα πρέπει να σας
πω ότι κάθε διαδικασία µεταθέσεων προβλέπεται σύµφωνα µε
τους κανονισµούς της Αστυνοµίας. Αυτό πραγµατοποιείται µετά
από αίτηση του ενδιαφεροµένου, εφόσον έχει προσωπικούς λό-
γους να µεταφερθεί η οργανική του θέση. Και αυτό γίνεται µε
απόλυτη αξιοκρατία και διαφάνεια, βάσει αντικειµενικών κριτη-
ρίων.

Μπορεί, λοιπόν, ο οποιοσδήποτε το επιθυµεί, να υποβάλει την
αίτηση για τη µετακίνηση της οργανικής του θέσης εκεί και θα
αντιµετωπιστεί σύµφωνα µε τον νόµο. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Νικολακόπουλο. 
Παρακαλώ πολύ, κύριε Παπαδάκη, έχετε τον λόγο για την δευ-

τερολογία σας, για τρία λεπτά.
ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Άρα, κύριε Υφυπουργέ, από ό,τι

καταλαβαίνω προτάσσουµε την Αττική από τον Έβρο, διότι τα
οκτώ άτοµα θα φύγουν από τον Έβρο. Ναι, και η Αθήνα χρειάζε-
ται προστασία, δεν το συζητάµε αυτό, όλη η Ελλάδα χρειάζεται,
αλλά όταν δεν έχει εξαλειφθεί το πρόβληµα για το οποίο απο-
σπάστηκαν οι συγκεκριµένοι αστυνοµικοί, για ποιον λόγο να φύ-
γουν; 

Τους αποσπάσαµε εκεί για να τηρήσουν τη νοµιµότητα στα σύ-
νορα και να πατάξουν την παράνοµη µετανάστευση.

Και κρατήστε αυτό που σας λέω ότι ασκούν και προανακριτικά
καθήκοντα, και υπάρχει µεγάλη έλλειψη αστυνοµικών που συν-
τάσσουν δικογραφίες και έχουν προανακριτικά καθήκοντα και θα
υπάρχει µεγάλο πρόβληµα σε αυτό.

Εσείς µου λέτε τώρα ότι είναι οκτώ τα άτοµα. Θα ήθελα να
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ξέρω αν συνεχιστεί, αν εκτός από τα οκτώ θα έχουµε και κάτι πα-
ραπάνω ή αν µιλάµε µόνο για «ΔΙΑΣ» και Άµεση Δράση. Παρα-
καλώ πολύ να µου απαντήσετε και σε αυτό.

Όµως, εδώ γεννάται το ερώτηµα, από τη στιγµή που το πρό-
βληµα υφίσταται, το πρόβληµα έχει φτάσει ταβάνι, η FRONTEX
µας αναφέρει ότι είµαστε στα ίδια επίπεδα του 2016. Πρόσφατα
το καλοκαίρι λαθροδιακινητές κινούµενοι στην Εγνατία σκότω-
σαν δύο συντοπίτες µου Εβρίτες οικογενειάρχες. Μια οικογένεια
τεσσάρων ατόµων, µε δύο παιδιά, µε τρία παιδιά πήγε στο νοσο-
κοµείο, γιατί λαθροδιακινητές έπεσαν πάνω τους.

Θέλω να πω ότι παίζουµε το ποντίκι µε τη γάτα στον Έβρο, κυ-
ριολεκτικά, µε κίνδυνο ζωής. Δεν µπορούσαν οι άνθρωποι και
εµείς, πραγµατικά, που ζούµε το πρόβληµα και δραστηριοποιού-
µαστε και ζούµε στον Έβρο, να περπατήσουµε, να οδηγήσουµε
το αµάξι µας στην Εγνατία για να πάµε στην Εγνατία ή να πάµε
στη Θεσσαλονίκη ή στην Αθήνα. Υπάρχει σοβαρό πρόβληµα.

Και ενώ υφίσταται το συγκεκριµένο πρόβληµα, έρχεται ο
Υπουργός και λέει «θα τους πάρω τους οκτώ, θα τους πάω στην
Αττική, γιατί λύσαµε το πρόβληµα µε τους οκτώ που θα πάρουµε,
που τους χρειαζόµαστε στον Έβρο, για να τους πάµε στην Ατ-
τική».

Πρόσφατα, προχθές, µε πήρε τηλέφωνο ένας από αυτούς
τους αστυνοµικούς ο οποίος µου λέει: «Κύριε Βουλευτά, έφτιαξα
µια οικογένεια. Το πρόβληµα δεν έχει λυθεί. Πήραµε σπίτι, αγο-
ράσαµε σπίτι εδώ πέρα. Η γυναίκα µου ήταν αποσπασµένη, ήταν
αναπληρώτρια καθηγήτρια και πλέον µονιµοποιήθηκε. Αν φύγω
εγώ από εδώ θα πρέπει να νοικιάσω. Θα πρέπει να πληρώνουµε
το δάνειο. Δεν µπορώ να την πάρω µαζί µου διότι πρέπει να κά-
τσει δύο χρόνια, σίγουρα, ως µόνιµη και δηµιουργείται πάρα
πολύ µεγάλο πρόβληµα».

Άρα, δεν µπορώ να καταλάβω τη λογική του Υπουργείου,
πραγµατικά, σε ένα θέµα που ταλανίζει ακόµα τον Έβρο και µα-
στίζει το δηµογραφικό.

Και ένας που θα φύγει -πίστεψέ µε, κύριε Υφυπουργέ- είναι
πρόβληµα, γιατί αυτός ο ένας που θα φύγει «ακουµπάει» -να το
πούµε λαϊκιστί- «τα χρήµατά του», αγοράζει σπίτι, συµβάλλει
στην τοπική οικονοµία και απέναντι ο Τούρκος -το ξαναλέω- έχει
φτάσει η Αδριανούπολη στο µισό εκατοµµύριο, και εµάς τα τε-
λευταία δέκα χρόνια έχει µειωθεί ο πληθυσµός στις δεκαεπτά χι-
λιάδες.

Πρέπει να µείνουν οι Έλληνες αστυνοµικοί -που οι περισσότε-
ροι κατάγονται από τον Έβρο- και οι οκτώ αυτοί άνθρωποι να µη
φύγουν από τα σύνορα αλλά να καλυφθούν από κάπου αλλού,
γιατί παίζουν ουσιαστικό σηµαντικό ρόλο και επιχειρησιακά αλλά
και στα ανακριτικά τους καθήκοντα, που -πραγµατικά σας το
λέω- αν µιλήσετε µε το Σωµατείο Συνοριοφυλάκων Έβρου, θα
σας πω ότι έχουν πρόβληµα στα προανακριτικά και επιχειρη-
σιακά καθήκοντα. Διότι, όντως, κάνατε κάποιες προσλήψεις αλλά
πιστέψτε µε -αν µιλήσετε µαζί τους- δεν φτάνουν, εκτός αν πούµε
ότι νοµιµοποιούµε τους παράνοµους µετανάστες όπως κάνατε,
και άρα δεν υπάρχει κανένας λόγος να υπάρχει κανείς εκεί και
να σηκωθούν να φύγουν όλοι, να γυρίσουν πίσω στις οργανικές
τους θέσεις.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παπαδάκη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτερο-

λογία σας.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Κύριε Παπαδάκη, απευθύνετε την ερώτηση και εκ-
φράζετε τις ανησυχίες για την προστασία των συνόρων σε µια
Κυβέρνηση η οποία ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι έχει προστατέψει
τα σύνορα στο παρελθόν µε µεγάλη επιτυχία, αποτελεσµατικό-
τητα και αποφασιστικότητα που έχει και συνεχίζει και επεκτείνει
τον φράχτη στον Έβρο, που έχει ενισχύσει τη δύναµη στον
Έβρο, που έχει διεκδικήσει χρηµατοδοτικά κονδύλια, που έχει
προσλάβει συνοριοφύλακες και νοµίζω ότι έχει καταφέρει να µει-
ωθούν κατά πολύ οι ροές.

Αν σας αναφέρω δε και τα στοιχεία της αποτελεσµατικότητας
της δύναµης του Έβρου, τότε θα αντιληφθείτε ότι το 2023 έγιναν
επτά χιλιάδες σαράντα επτά συλλήψεις για παράνοµη είσοδο. Σε

σχέση µε το 2022 υπάρχει µεγάλη αύξηση, γιατί το 2022 ήταν έξι
χιλιάδες τριακόσια ενενήντα τέσσερα και το 2021 ήταν τέσσερις
χιλιάδες επτακόσια εξήντα επτά.

Βλέπετε, λοιπόν, πόσο ενισχύεται η αποτελεσµατικότητα της
δύναµης του Έβρου. Αν θέλετε δε να σας δώσω και τα στοιχεία
των συλλήψεων των διακινητών πάλι είναι εντυπωσιακά, γιατί το
2022 είχαµε επτακόσιες δεκαοκτώ και το 2023 εξακόσιες
ογδόντα εννιά από τετρακόσιες εξήντα το 2021 και τριακόσιες
ογδόντα έξι το 2020.

Βλέπετε, λοιπόν, ότι οι αριθµοί µιλούν για αποτελεσµατικό-
τητα. Θέλουµε, όµως, η ίδια αποτελεσµατικότητα να υπάρχει
παντού και η εγκληµατικότητα να καταπολεµάται και να αντιµε-
τωπίζεται και στην Αττική. Από τα στοιχεία τα οποία σας έδωσα
και τους αριθµούς ήταν απολύτως ξεκάθαρο ότι όχι µόνο δεν µει-
ώνεται η δύναµη του Έβρου αλλά µεγαλώνει η δύναµη. Σας ανέ-
φερα µεταθέσεις πολύ µεγαλύτερες σε αριθµό από αυτές τις
οκτώ τις οποίες αναφέρετε και οι οποίες αντιλαµβάνεστε ότι έγι-
ναν για τους λόγους που σας εξήγησα.

Και επειδή µε ρωτάτε σε ποιες υπηρεσίες, σας είπαµε ότι όλοι
οι αστυνοµικοί που υπηρετούν σε υπηρεσίες πρώτης γραµµής -
τµήµατα ασφαλείας, τµήµατα τροχαίας, Άµεση Δράση, «ΔΙΑΣ»-
επιστρέφουν στις οργανικές τους θέσεις. Αυτό δεν σηµαίνει ότι
δεν πηγαίνουν άλλοι να ενισχύσουν τη φύλαξη των συνόρων. Και
αυτό κάνουν.

Άρα, λοιπόν, οι συγκεκριµένοι τέσσερις -επειδή µε ρωτήσατε-
από την Αστυνοµική Διεύθυνση Αλεξανδρούπολης επιστρέφουν
στη Διεύθυνση Άµεσης Δράσης Αττικής. Και αυτό σας ενδιαφέ-
ρει. Και στην Αττική έχουµε προβλήµατα και στον Έβρο τα αντι-
µετωπίζουµε. Και οι υπόλοιποι τρεις στους οποίους αναφερθή-
κατε στις υπηρεσίες της Γενικής Αστυνοµικής Διεύθυνσης Αθη-
νών, Διεύθυνση Άµεσης Δράσης Αττικής, Υποδιεύθυνση Ειδικών
Επιχειρησιακών Δράσεων. Όπως βλέπετε και αυτές είναι υπηρε-
σίες αιχµής, είναι υπηρεσίες πρώτης γραµµής.

Άρα, λοιπόν, σε γενικές γραµµές βλέπετε ότι εµείς ενισχύουµε
τις δυνάµεις στον Έβρο. Οπωσδήποτε κατανοώ τα προσωπικά
προβλήµατα που θέσατε. Καταλαβαίνω ότι κάποιοι από αυτούς
έχουν αφεθεί και εµείς αντιµετωπίζουµε µε κατανόηση όλα τα αι-
τήµατα. Όµως, για κάθε µεταφορά-µετάθεση οργανικής θέσης
αστυνοµικού υπάρχει µια συγκεκριµένη αξιοκρατική διαδικασία
µε αντικειµενικά κριτήρια η οποία πρέπει να τηρείται, και να µην
έχουµε διακρίσεις του ενός σε βάρος του άλλου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Νικολακόπουλο.
Θα συνεχίσουµε µε τη συζήτηση της έκτης µε αριθµό 600/22-

1-2024 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου της Βουλευτού Φλω-
ρίνης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ.
Θεοπίστης Πέρκα προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, µε θέµα: «Πολύχρωµη εξαπάτηση των καταναλωτών ρεύ-
µατος µε ευθύνη της Κυβέρνησης».

Παρακαλώ πολύ, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο
λεπτά για την πρωτολογία σας.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αν κάτι έδειξε η εβδοµάδα που µεσολάβησε

από την κατάθεση της ερώτησης για το χάος µε τα τιµολόγια
ρεύµατος, είναι ακριβώς η επιβεβαίωση του χάους.

Χαρακτηριστικό παράδειγµα αυτού του χάους και της αντί-
στοιχης σύγχυσης που έχει προκαλέσει στους καταναλωτές
αυτή η µεταρρύθµιση µε τα πολύχρωµα τιµολόγια, είναι ότι το
τιµολόγιο που λανσάρει ως σταθερό -ενώ δεν ανήκει στην κατη-
γορία «µπλε σήµανση», αφού δεν είναι δωδεκάµηνης, αλλά οκτά-
µηνης διάρκειας- µια εταιρεία στην οποία, µάλιστα, έχει
πλειοψηφικό πακέτο-ποσοστό το ελληνικό δηµόσιο. Υπάρχει δια-
φήµιση στα µέσα µαζικής επικοινωνίας.

Και µάλιστα, υπάρχει ιστοσελίδα η οποία ασχολείται µε την
αγορά ενέργειας και συγκρίνει τα διάφορα τιµολόγια και έχει
φτάσει µόνη της η ιστοσελίδα να λέει ότι κατατάσσω µόνη µου
το εν λόγω τιµολόγιο στα σταθερά µε τη µπλε σήµανση. Και µά-
λιστα, αναφέρεται σε σύγχυση που προκαλείται µεταξύ του
Υπουργείου και ΡΑΑΕΥ.

Και τι µας δείχνει αυτό το περιστατικό; Ότι τόσο στη χονδρική
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όσο και στη λιανική αγορά δεν υπάρχει κανένας έλεγχος και το
µοναδικό µήνυµα που περνάει η Κυβέρνηση είναι ότι επιτρέπει
οτιδήποτε αυξάνει την κερδοφορία των µετόχων, αλλά επιβαρύ-
νει διαρκώς τους καταναλωτές, ότι δεν υπάρχει δηλαδή έλεγχος
και δεν µπαίνουν και κανόνες στην αγορά ηλεκτρικής ενέργειας
και ο κάθε πάροχος µπορεί τελικά να κάνει ό,τι θέλει.

Άλλωστε, κύριε Υπουργέ, έχετε αποδεχτεί σε δήλωσή σας ότι
η ιστορία µε τα πολύχρωµα τιµολόγια έχει κόστος για τους κα-
ταναλωτές, αλλά και ότι ο καταναλωτής θα διαφυλάξει ο ίδιος τα
συµφέροντά του.

Οφείλουµε, όµως, να σας θυµίσουµε ότι εκ του ρόλου και της
θέσης σας, ως Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας, εσείς
είστε υποχρεωµένος να διαφυλάττετε τα συµφέροντα των κατα-
ναλωτών έναντι των συµφερόντων των προµηθευτών, πράγµα
που, δυστυχώς, έχει φανεί ότι κάνει τα τελευταία τεσσεράµισι
χρόνια η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

Ένα άλλο πολύ σηµαντικό θέµα είναι η αύξηση της πάγιας
χρέωσης στα τιµολόγια η οποία είναι εκρηκτική. Η ΔΕΗ τον Ιού-
λιο του 2022 αύξησε το πάγιό της από 1,69 ευρώ το τετράµηνο
σε 3,5 ευρώ το µήνα, δηλαδή 728,4% πάνω, και αντίστοιχες αυ-
ξήσεις έχουν εφαρµόσει και οι υπόλοιποι πάροχοι. Η δε παρά-
γραφος 3 του άρθρου 2 της υπουργικής σας απόφασης
αναφέρει πως το ειδικό τιµολόγιο δύναται να εµπεριέχει και
πάγια χρέωση προµήθειας ίση µε 5 ευρώ ανά µήνα, κατά µέγι-
στο. Το άνω αυτό όριο δεν ισχύει όµως για τα τιµολόγια µε τις
υπόλοιπες χρωµατιστές σηµάνσεις.

Εποµένως, σας ρωτάµε σε ποιες παρεµβάσεις θα προχωρή-
σετε ως το αρµόδιο Υπουργείο µαζί µε τη Ρυθµιστική Αρχή Απο-
βλήτων Ενέργειας και Υδάτων για να προστατεύσετε τους
καταναλωτές. Θα τεθεί ανώτατο όριο και θα αναθεωρηθεί η
πάγια χρέωση των τιµολογίων; Ποια είναι η εισήγηση της ΡΑΑΕΥ
για όλα τα παραπάνω και ειδικότερα για την εκρηκτική αυτή αύ-
ξηση της πάγιας χρέωσης προµήθειας, και πώς δικαιολογείται
και ποια είναι η γνώµη της ΡΑΑΕΥ γι’ αυτή;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Πέρκα.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για την πρωτο-

λογία σας.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµη κυρία συνάδελφε, δεν ξέρω αν έχετε συνειδητοποι-

ήσει τι συνέβη, αλλά εξαιτίας των παρεµβάσεων που κάναµε
στην αγορά της ενέργειας, είχαµε µια πολύ σοβαρή ένταση του
ανταγωνισµού και χαµηλότερες τιµές. Αυτό το κατάλαβαν οι πά-
ροχοι. Κάποιοι από αυτούς διαµαρτυρήθηκαν έντονα σε διάφο-
ρες φάσεις. Προφανώς δεν το καταλάβατε εσείς. Και για να
έχετε µια αίσθηση τού τι σηµαίνει αυτή η ένταση του ανταγωνι-
σµού, µεταξύ του φθηνότερου και του ακριβότερου παρόχου στο
«πράσινο» τιµολόγιο στην περίπτωση του Ιανουαρίου, που ξέ-
ρουµε τις τιµές, είχαµε µια διαφορά από 13,6 µέχρι 17 κόµµα
κάτι σεντς, που είναι µια διαφορά περίπου 3 µε 3,5 σεντς στο τι-
µολόγιο από τον φθηνότερο στον ακριβότερο. Αυτά µε µια µέση
κατανάλωση –κάνω τον λογαριασµό µε τα 500, η µέση κατανά-
λωση είναι κατά τι µικρότερη- σηµαίνουν µια τάξη µεγέθους
πάνω από 150 ευρώ διαφορά µεταξύ του φθηνότερου και του
ακριβότερου στα τιµολόγια που είναι αντικείµενο του ανταγωνι-
σµού. Θα έχουµε τον Φεβρουάριο καλύτερες τιµές από αυτό.
Μας βοηθάει το ότι έπεσε η dap, αλλά το σίγουρο είναι ότι για
πρώτη φορά οι καταναλωτές µε το σύστηµα που έχουµε, έµαθαν
ποιος είναι ο ακριβότερος και ποιος είναι o φθηνότερος και µπό-
ρεσαν και µπορούν να λάβουν αποφάσεις προς το συµφέρον
τους, διότι ο καταναλωτής δεν µπορούσε να αντιδράσει όσο δεν
ήξερε ποιος είναι ο ακριβός και ποιος είναι ο φθηνός. 

Το πάγιο αυτό, το άνω όριο που βάλαµε των 5 ευρώ, δεδοµέ-
νου ότι το 95% πήγε στο «πράσινο», βοηθάει τους καταναλωτές
και από αυτήν την άποψη, αλλά σε κάθε περίπτωση ο καταναλω-
τής θα πρέπει να λάβει υπ’ όψιν του τον συνδυασµό παγίου και
τελικής τιµής για να βγάλει το συµπέρασµά του. Ένα ευρώ στο
πάγιο για δώδεκα µήνες, η διαφορά είναι 12 ευρώ. Διαφορά 3,5
σεντς για δώδεκα µήνες είναι πάνω από 150 ευρώ. Συνεπώς, να

µην κοιτάµε το δέντρο και να χάνουµε το δάσος.
Σε σχέση µε το τιµολόγιο που είπατε, για να ολοκληρώσω λίγο

στον χρόνο µου, γι’ αυτό κάνουµε µια παρέµβαση. Υπήρχε µια
ερµηνεία της ΡΑΑΕΥ για το αν αυτό είναι «µπλε» ή δεν είναι. Είναι
λίγο πιο σύνθετο το θέµα, διότι ο κώδικας αναφέρεται σε ετήσια
διάρκεια των συµβάσεων, όλων των συµβάσεων, µε εξαίρεση
όµως τις περιπτώσεις που υπάρχει συναίνεση του καταναλωτή
οπότε µπορεί να πέφτει στους έξι µήνες. Επειδή εδώ είχαµε µια
ερµηνεία της ΡΑΑΕΥ συγκεκριµένη και για να διευκολύνουµε τον
καταναλωτή να έχει πρόσβαση σε φθηνότερα τιµολόγια, υπογρά-
φεται µια παρέµβαση που επιτρέπουµε και διευκρινίζουµε και τη
δυνατότητα µικτών τιµολογίων, θα τα έλεγα, που δεν µπορούν
εύκολα να κατηγοριοποιηθούν σ’ αυτές τις υφιστάµενες χρωµα-
τικές κατατάξεις.

Το συµπέρασµα όµως, για να µη σας ταλαιπωρώ, είναι ότι ο
ανταγωνισµός λειτουργεί προς όφελος του καταναλωτή χάρη σε
αυτήν την παρέµβαση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Σκυλακάκη, αν και πιστεύω ότι ποσοστιαία θα ήταν πιο κα-
θαρές οι διάφορες.

Παρακαλώ πολύ, κυρία Πέρκα, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, να

πούµε ότι ο ανταγωνισµός δεν λειτούργησε. Μάλλον οι τιµές πέ-
φτουν γιατί είναι γεµάτες οι αποθήκες της ΕΕ -έχω κάνει τη σχε-
τική δήλωση προσφάτως-, υπάρχει ήπιος χειµώνας κ.λπ., και σε
κάθε περίπτωση παραµένουν οι τιµές πολύ ψηλά, αλλά αυτό δεν
είναι απάντηση στο ερώτηµα πώς µπορεί ένας πάροχος να ξε-
φύγει από τις πολύχρωµες σηµάνσεις, τα τέσσερα χρώµατα, µε
οκτάµηνη διάρκεια αντί για δωδεκάµηνη. Τι λέει η ΡΑΑΕΥ γι’
αυτό; Δεν το έχουµε συνηθίσει.

Με αυτό που είπατε για τους καταναλωτές επιβεβαιώνετε αυτό
που είπα να διαφυλάξουν µόνοι τους τον εαυτό τους, εγώ θα
έλεγα να µάθουν καλύτερα µαθηµατικά για να λύνουν τον γρίφο
µε τη ρήτρα και τον µηχανισµό προσαρµογής και να συµπληρώ-
νουν στη συνθήκη αυτή και το πάγιο. Θα επιµείνω και για το
πάγιο. Πραγµατικά δεν µου απαντήσατε για το πάγιο για το αν
θα µπουν ανώτατα όρια. Γενικώς, δηλαδή, το 70% των κατανα-
λωτών έχουν διαλέξει το ειδικό, γιατί δεν µπορούν στην ουσία να
επιλέξουν –να το λέµε κι αυτό-, άρα σύγχυση αντί για διαφάνεια.

Διαρρέετε ότι θα επιτρέψετε τη διάθεση τιµολογίων µε σταθε-
ρές χρεώσεις για λιγότερο από δωδεκάµηνο. Δηλαδή θα τροπο-
ποιήσετε την υπουργική απόφαση; Δεν ξέρω αν ισχύει. Ρωτάω.
Αυτό είναι ένα πρόβληµα, γιατί, πραγµατικά, πάει να νοµιµοποι-
ηθεί εκ των υστέρων η πρακτική µιας εταιρείας που παραβιάζει
τους όρους που εσείς θέσατε µε την υπουργική σας απόφαση. 

Τώρα εδώ έχουµε και το θέµα µε τη ΡΑΑΕΥ, ότι στην παρά-
γραφο 5 της σχετικής υπουργικής αναφέρεται ότι η ΡΑΑΕΥ έχει
την υποχρέωση να διαπιστώνει την ορθή εφαρµογή της διαδικα-
σίας και στην περίπτωση που αυτή δεν τηρείται να επιβάλει πρό-
στιµο. Εγώ θέλω να σηµειώσω ότι διαβάζουµε ότι η ΡΑΑΕΥ έχει
γνωµοδοτήσει ότι το προϊόν, πραγµατικά, παραβιάζει την ταξινό-
µηση των τιµολογίων στα τέσσερα χρώµατα και προκαλεί σύγ-
χυση στους καταναλωτές, και η αρχή εκτιµά ότι πρέπει να
ληφθούν µέτρα, γιατί αλλιώς και άλλοι προµηθευτές θα µπορούν
µε τον ίδιο τρόπο να παραβιάζουν αυτές τις κατηγορίες.

Θέλω τώρα πραγµατικά να µου πείτε: Θα ξανακάνετε αυτό που
έγινε σε προηγούµενο νοµοσχέδιο, τότε που ήταν η συναλλαγή
της πώλησης της ΔΕΠΑ Υποδοµών στην «ITALGAS», όπου αφαι-
ρέσατε αρµοδιότητα από τη ρυθµιστική αρχή γιατί δεν σας βό-
λευαν οι όροι που έθετε η ΡΑΕ για να προχωρήσει στην
πιστοποίηση του νέου διαχειριστή; Δηλαδή για να επισπευσθεί
τάχα η διαδικασία θα παρακάµψουµε τη ρυθµιστική αρχή; Εντά-
ξει αλλά κάποιοι νεοφιλελεύθεροι αφαιρείτε και δίνετε αρµοδιό-
τητα σε ανεξάρτητες αρχές. 

Για σήµερα θα τελειώσουµε, γιατί θα επανερχόµαστε σε αυτό
το θέµα που αφορά την προστασία των καταναλωτών και πραγ-
µατικά υπάρχει µεγάλη δυσκολία στον κόσµο. Το ειδικό τιµολό-
γιο µε την πράσινη σήµανση υποτίθεται ότι διαµορφώνεται βάσει
κοινής µεθοδολογίας για όλους τους προµηθευτές, ώστε να
βοηθά τους καταναλωτές να συγκρίνουν τα τιµολόγια. Οι παρά-
µετροι, όµως, του µηχανισµού διακύµανσης ορίζονται ελεύθερα
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από τους προµηθευτές -γι’ αυτό λέω ότι χρειάζεται πολύ καλή
γνώση µαθηµατικών-, τις οποίες αυτοί µπορούν να αναπροσαρ-
µόζουν κάθε µήνα. Επιλέγουν, δηλαδή, ελεύθερα τον συντελε-
στή. Το αποτέλεσµα είναι οι περισσότεροι πάροχοι να ορίσουν
πάρα πολύ χαµηλά όρια όπου δεν ενεργοποιείται ο µηχανισµός
αναπροσαρµογής, δηλαδή η ρήτρα, µε αποτέλεσµα να ενεργο-
ποιείται πάντα.

Θα παρέµβετε για να τεθούν αυτά τα ανώτατα όρια µε µια ει-
σήγηση στη ΡΑΑΕΥ; Επιµένουµε σ’ αυτό και επιµένουµε και στο
πάγιο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Πέρκα.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ κι εγώ.
Κατ’ αρχάς, οι καταναλωτές δεν χρειάζεται να ξέρουν «υψηλά»

µαθηµατικά. Πρέπει να ξέρουν τη διαφορά µεταξύ του 17 και του
13,6 ή του 16 και του 12,5, διότι στην αρχή κάθε µήνα µαθαίνουν
την καινούργια τιµή και αν δεν τους ικανοποιεί η τιµή, το συµβό-
λαιο το συγκεκριµένο ή ο πάροχος, µπορούν να φύγουν.

Ποια είναι η διαφορά από το παρελθόν; Η διαφορά από το πα-
ρελθόν είναι ότι τώρα ξέρουν ποιος είναι ακριβός και ποιος είναι
φθηνός. Προηγουµένως δεν ήξεραν. Είχα ρωτήσει όποιον είχα
βρει, τους δηµοσιογράφους, τους Βουλευτές, τα στελέχη του
Υπουργείου. Κανένας δεν ήξερε ποιος είναι ο φθηνότερος πά-
ροχος. Τώρα ξέρουµε και θα ξέρουµε και τον άλλο µήνα και τον
παράλλο ποιος θα είναι.

Συνεπώς αυτό είναι το εργαλείο. Έτσι δουλεύει. Και πιστεύω
ότι δουλεύει καλά αυτή τη στιγµή. Τι συνέβαινε επί της ουσίας;
Στην πραγµατικότητα οι πάροχοι έκαναν προσφορές οι οποίες
κράταγαν µερικούς µήνες –δύο, τρεις, τέσσερις- και στη συνέ-
χεια έπεφταν τα συµβόλαια σε πιο ακριβή κατάσταση από την
προσφορά. Και οι άνθρωποι επειδή υπάρχει αδράνεια -και η
αδράνεια είναι πολύ ισχυρό πράγµα στις αγορές- έµεναν στα
παλιά συµβόλαια. Τι είχαµε να επιλέξουµε και ποια ήταν η εισή-
γηση της ΡΑΑΕΥ όταν έγινε αυτή η αλλαγή; Τα συµβόλαια τελεί-
ωναν. Διότι πέραν των σταθερών όλα τα συµβόλαια τελείωσαν
την 31-12-2023. Είτε θα πήγαιναν οι καταναλωτές στα συµβόλαια
που θα διάλεγαν οι πάροχοι, τα πιο κοντινά σε αυτό που είχαν,
είτε θα κάναµε κάτι άλλο. Εκεί ήρθαµε και παρενέβηµεν και µε-
ταφέραµε στο πράσινο τιµολόγιο -95% τελικά διάλεξαν το πρά-
σινο τιµολόγιο- στο οποίο δεν ισχύουν πια τα ψιλά γράµµατα των
παλιών συµβολαίων. Είναι καθαρή εικόνα και µπορούν να έχουν
όπως απεδείχθη από τα πράγµατα καλύτερες τιµές. Διότι πετύ-
χαµε καλύτερες τιµές στο πράσινο χωρίς επιδοτήσεις παρά τον
προηγούµενο µήνα που είχαµε επιδοτήσεις. 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Το τιµολόγιο που έχει διαφήµιση
σε ποια κατηγορία είναι; 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Πάµε τώρα στο συγκεκριµένο τιµολόγιο. Η ΡΑΑΕΥ
έκανε µια συγκεκριµένη ερµηνεία. Δεν είναι δουλειά µου να κάνω
ερµηνεία των κανόνων. Είναι δουλειά της ΡΑΑΕΥ. Εγώ είπα ότι η
µόνη σύστασή µου είναι να ερµηνεύουµε υπέρ του συµφέροντος
του καταναλωτή. Το συµφέρον του καταναλωτή είναι να έχει ποι-
κιλία τιµολογίων. 

Γιατί έχει νόηµα να έχουµε και συµβόλαια έξι µε δώδεκα µήνες
σταθερά; Θα σας εξηγήσω γιατί είναι πιο σύνθετο. Τα σταθερά
τιµολόγια έχουν ένα κόστος αντιστάθµισης του οποίου η τιµή,
όσο πηγαίνεις πιο πέρα στον χρόνο, αυξάνεται δυσανάλογα. Δη-
λαδή εάν το κόστος αντιστάθµισης πάει στον επόµενο χειµώνα,
που έχεις δυσκολία να προβλέψεις τι θα γίνεται στην αγορά, είναι
πολύ υψηλότερο το κόστος αντιστάθµισης από τον έβδοµο,
όγδοο µήνα µέχρι τον δωδέκατο απ’ ό,τι στο πρώτο επτάµηνο,
οκτάµηνο. Μπορεί ο καταναλωτής να θέλει -και είναι λογικό- να
έχει ένα σταθερό τιµολόγιο µικρότερης διάρκειας αλλά µε πολύ
χαµηλότερο κόστος αντιστάθµισης. Και αυτό ήταν ένα καλό τι-
µολόγιο από πλευράς τιµών. 

Εδώ η ίδια οδηγία δίνει πλήρη ελευθερία. Κι εµείς όταν παρε-
νέβηµεν στο πράσινο παρενέβηµεν γιατί οι συµβάσεις µεταξύ
των δύο πλευρών ήταν ατελείς διότι οι καταναλωτές δεν διάλε-

γαν συµβόλαιο. Οπότε ήρθαµε εµείς να διαλέξουµε γι’ αυτούς
διότι δεν υπήρχε επιλογή συµβολαίου. Όταν έκαναν συµβόλαιο
δεν µπορούσαµε να παρέµβουµε. Κι αυτός ακριβώς ήταν ο
λόγος για τον οποίο παρεµβαίνουµε να αλλάξουµε τον κανόνα -
να τον διευκρινίσουµε κατά τη γνώµη µου- και να διευκολύνουµε
µεγαλύτερη ποικιλία σε τιµολόγια. Αλλά διευκολύνουµε µεγαλύ-
τερη ποικιλία µε βάση τη µείωση από εκατόν τριάντα που ήταν
τον Δεκέµβριο τα τιµολόγια, σε τριάντα - σαράντα τιµολόγια.
Αυτή είναι η πρώτη µείωση που είναι πολύ σηµαντική. Επίσης το
γεγονός ότι ξέρουµε πια τις πραγµατικές τιµές, ποιος είναι ακρι-
βός και ποιος είναι φθηνός. Κατά τη γνώµη µου η αγορά θα λει-
τουργήσει ακόµη περισσότερο ανταγωνιστικά τους επόµενους
µήνες και το να υπάρχει ποικιλία επιλογής του καταναλωτή από
την ασφάλεια του πράσινου τιµολογίου είναι κάτι θετικό για
όλους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα η Διαρκής Επιτροπή
Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητι-
σµού: Κύρωση της από 11.12.2023 Πράξης Νοµοθετικού Περιε-
χοµένου «Έκτακτα µέτρα απαγόρευσης διάθεσης εισιτηρίων και
παρουσίας θεατών σε αγώνες ποδοσφαίρου για επιτακτικούς λό-
γους προστασίας της δηµόσιας τάξης και ασφάλειας» (Α’ 203) -
Λήψη µέτρων για την αποτροπή και αντιµετώπιση της βίας στο
πλαίσιο αθλητικών συναντήσεων και λοιπές ρυθµίσεις αρµοδιό-
τητας Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού.

Θα συζητηθεί τώρα η πρώτη µε αριθµό 609/22-1-2024 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ.
Μιλτιάδη Ζαµπάρα προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας µε θέµα: «Η ιδιωτικοποίηση του νερού το επόµενο βήµα
της Κυβέρνησης». 

Θα απαντήσει ο Υπουργός Περιβάλλοντος κ. Σκυλακάκης. 
Παρακαλώ πολύ, κύριε συνάδελφε, έχετε δύο λεπτά για την

πρωτολογία σας.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Οι επίσηµες ανακοινώσεις σας, κύριε Υπουργέ, σχετικά µε το

µέλλον των ΔΕΥΑ είναι ότι θα ιδρυθούν λίγες περισσότερες από
δεκατρείς επιχειρήσεις που θα ονοµάζονται µεν ΔΕΥΑ χωρίς
ακόµη να έχουν καταλήξει στη γεωγραφική κατανοµή. Οι επιχει-
ρήσεις αυτές θα διοικούνται από εννεαµελές ΔΣ που θα απαρτί-
ζεται από πέντε δηµάρχους, έναν καθηγητή πανεπιστηµίου, δύο
εκπροσώπους του ελληνικού δηµοσίου, έναν γενικό διευθυντή
µάνατζερ ο οποίος θα προσληφθεί για κάθε επιχείρηση. Κάτω
από το νέο ΔΣ θα συσταθεί µία τεχνική υπηρεσία που θα πραγ-
µατοποιεί µελέτες και διαγωνισµούς έργων και προµηθειών. 

Τα χρέη των ΔΕΥΑ που έχουν αυξηθεί τα τελευταία χρόνια και
λόγω της ΔΕΗ και της ρήτρας αναπροσαρµογής και στους προ-
µηθευτές συνολικά, όπως αναφέρατε εσείς ο ίδιος, είναι 320 µε
330 εκατοµµύρια ευρώ και θα καλυφθούν µε δήθεν επιδότηση η
οποία στην πραγµατικότητα θα αποτελεί δάνειο που θα αποπλη-
ρωθεί από τους ΟΤΑ Α’ βαθµού. Το τιµολόγιο, επίσης, θα είναι
διαφορετικό και θα το αποφασίζει η Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας
Αποβλήτων και Υδάτων, η ΡΑΑΕΥ. Οι οφειλές των δηµοτών µέχρι
τη σύσταση της νέας εταιρείας, επίσης έχετε πει ότι θα αναζη-
τηθούν και ένα χρόνο µετά τη σύσταση της εταιρείας οι οφειλές
θα καταλογίζονται στην εφορία, εφόσον δεν έχουν τακτοποιηθεί
και θα χρεώνονται στη φορολογική δήλωση.

Από τη δηµιουργία, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, της Ρυθµιστικής
Αρχής Αποβλήτων Ενέργειας και Υδάτων προειδοποιούσαµε ότι
σκοπός σας ήταν η ιδιωτικοποίηση του νερού και εσείς το αρνιό-
σασταν. Αλλά τώρα κάνετε ιδιωτικοποίηση από την πίσω πόρτα.
Να θυµίσω και τη δήλωση του γενικού γραµµατέα το 2020, κ.
Γραφάκου, που είχε µιλήσει για ΣΔΙΤ στα νερά. Αυτό πρακτικά
σηµαίνει, σε σχέση και µε το σχέδιο που έχετε εξαγγείλει, υπερ-
συγκεντρωτικό µοντέλο λειτουργίας χωρίς να λαµβάνεται υπ’
όψιν η τοπική ιδιαιτερότητα, που για εµάς είναι κάτι πολύ σηµαν-
τικό. Θα υπάρξει σίγουρα ανάγκη για µεγάλα έργα και διαγωνι-
σµούς που θα πηγαίνουν µε τις συνηθισµένες για την Κυβέρνηση
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σας απευθείας αναθέσεις σε συγκεκριµένα συµφέροντα. Θα
υπερχρεωθούν οι ΟΤΑ µε δάνειο για να αποπληρώσουν τα χρέη
των ΔΕΥΑ που θα αναγκαστούν να κόψουν από άλλες ανάγκες,
ενώ θα έπρεπε να πληρωθούν από το κράτος αφού εσείς ευθύ-
νεστε για την συσσώρευση χρεών και όχι οι ΟΤΑ. Τα τιµολόγια
του νερού θα αλλάξουν και οι τοπικές κοινωνίες δεν θα έχουν
λόγο σε αυτό. Επίσης, η κοινωνική πολιτική που οι ΔΕΥΑ διαχρο-
νικά εφάρµοζαν δεν θα ισχύει πια αφού θα είναι απρόσωπο
σχήµα χωρίς επαφή µε την τοπική κοινότητα. 

Με όσα σωµατεία εργαζοµένων των ΔΕΥΑ έχω µιλήσει, κύριε
Υπουργέ, όλοι µου λένε ότι οι γεωγραφικές ιδιαιτερότητες της
κάθε περιοχής θα είναι άγνωστες για το καινούργιο σχήµα και
αυτό θα δυσκολεύει τις επισκευές, τις επισυνδέσεις κ.τ.λ., µιας
και αυτοί οι άνθρωποι που καλούνται στο καθήκον ανά πάσα
στιγµή έχουν µια οργανική σχέση µε την περιοχή και µπορούν
και µε τους τοπικούς φορείς, τους τοπικούς άρχοντες, τους προ-
έδρους των τοπικών συµβουλίων να συνεννοούνται και να διορ-
θώνουν µία βλάβη ανά πάσα στιγµή. Φανταστείτε µε ένα µοντέλο
υδροκέφαλο, έτσι όπως το παρουσιάζετε, πότε θα αποκαθίσταν-
ται οι βλάβες και εάν θα βολεύει τον ιδιώτη για κάτι τέτοιο. 

Κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, να πω ότι, όπως τόνισε ο πρό-
εδρος της Ένωσης των ΔΕΥΑ της χώρας, ο Δήµαρχος Ρεθύµνης,
κ. Μαρινάκης, ένα από τα αίτια της συσσώρευσης προβληµάτων
των ΔΕΥΑ σύµφωνα µε µελέτη της DG Regio είναι ότι κάλυπταν
πόλεις και βρέθηκαν να καλύπτουν και αχαρτογράφητες εκτά-
σεις. Ακόµα έχουµε αχαρτογράφητα δίκτυα και όταν ζητήσαµε
χρήµατα για τη χαρτογράφησή τους δεν δόθηκε τίποτα. Η µε-
ταρρύθµισή σας επεκτείνει ακόµα περισσότερο τα όρια των
ΔΕΥΑ και είµαστε επιφυλακτικοί. Στον δικό µου νοµό, κύριε
Υπουργέ -έτσι για την ιστορία- στον Νοµό Αιτωλοακαρνανίας
όταν άλλαξαν οι καλλικρατικοί δήµοι η ΔΕΥΑ Αγρινίου πήρε µια
σειρά από άλλες ΔΕΥΑ -αυτό εννοεί εδώ ο κ. Μαρινάκης- µε ζη-
τήµατα και προβλήµατα που ακόµα και σήµερα δεν έχουν επιλυ-
θεί σε σχέση µε τη λειτουργία τους. Άρα το ερώτηµα είναι ένα
και συγκεκριµένο: εάν θα παραµείνουν στο ίδιο καθεστώς, όπως
λειτουργούν σήµερα και θα ενισχυθούν περαιτέρω οι ΔΕΥΑ ή θα
προχωρήσετε στο σχέδιο ιδιωτικοποίησης του νερού που είναι
το επόµενό σας βήµα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ζαµπάρα.
Παρακαλώ πολύ, κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά για τη δευ-

τερολογία σας. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να ξεκινήσουµε από την ιστορία της ιδιωτικοποίησης. Είναι

προφανές ότι ιδιωτικοποίηση υπάρχει µόνο στο δικό σας µυαλό
για λόγους πολιτικούς. Δεν υπάρχει καµµία πρόθεση ιδιωτικοποί-
ησης. Αντιθέτως, η Κυβέρνηση -κάτι που είναι το τελείως αντί-
θετο µε αυτό που κάνατε εσείς- έβαλε πίσω την ΕΥΔΑΠ στη
γενική κυβέρνηση. Οπότε, εσείς που βγάλατε την ΕΥΔΑΠ από τη
γενική κυβέρνηση, µας λέτε εµάς, που τους βάζουµε πίσω, για
ιδιωτικοποίηση νερού; Άσχετα µε το καλό ή κακό που µπορεί να
έχει κάτι τέτοιο, είναι µη πραγµατικό, οπότε είναι περιττή η συ-
ζήτηση. 

Τώρα, τη γεωγραφική κατανοµή θα τη συζητήσουµε µε την το-
πική αυτοδιοίκηση, γι’ αυτό και σεβόµαστε το γεγονός ότι έχει
τις δικές της διαδικασίες και πρέπει να ολοκληρωθούν για να κά-
νουµε τη σχετική συζήτηση. Αλλά, δεν καταλαβαίνω γιατί οι
υπάλληλοι των ΔΕΥΑ δεν θα µπορούν να παρέµβουν όταν θα
είναι µεγαλύτερη η ΔΕΥΑ; Οι ίδιοι άνθρωποι θα είναι, συν ό,τι ενί-
σχυση θα έχουν από την πλευρά των δήµων. 

Δεύτερον, σχετικά µε τα χρήµατα. Οι ΔΕΥΑ χρωστάγανε και
πριν την ενεργειακή κρίση και πολλές ΔΕΥΑ καλές, δεν χρωστάνε
τίποτε. Η ενεργειακή κρίση κοινή ήταν για όλους. Γιατί κάποιες
χρωστάγανε και κάποιες δεν χρωστάγανε; Μήπως εσείς στο
νόµο σας έχετε ακούσει ότι µπορεί να µην γίνεται –ενδεχοµένως
σε αυτόν να µη γίνεται, σε άλλους νοµούς να γίνεται, δεν το
ξέρω- κανονική είσπραξη των χρηµάτων; Δηλαδή υπάρχουν
υψηλά χρέη διότι δεν εισπράττονται πολλές ληξιπρόθεσµες οφει-
λές; Μήπως οι πολύ µικρές ΔΕΥΑ, οι οποίες έχουν ως βάση µι-

κρούς δήµους, δεν έχουν τεχνικές υπηρεσίες γιατί είναι ένας ή
µισός άνθρωπος και δεν µπορούν να ανταποκριθούν στις ανάγ-
κες, εξού και -όπως είπατε κι εσείς- για δέκα χρόνια δεν µπορού-
σαν να χαρτογραφήσουν τα δίκτυα, όταν έγιναν οι δήµοι
καλλικρατικοί; 

Η ουσία αυτής της αλλαγής που πάµε να φέρουµε είναι να δη-
µιουργήσουµε ισχυρότερες επιχειρήσεις. Και να συµπληρώσω
κάτι για να είµαστε ακριβείς: Δεν αναφέρεται στα παλιά χρέη το
να πάνε στις ΔΟΥ, αναφέρεται στα χρέη που θα δηµιουργηθούν
από την ώρα που θα γίνουν οι νέες ΔΕΥΑ. Διότι τι γίνεται; Τα χρέη
µένουν ανείσπρακτα. Εάν πάνε κανονικά στο Taxisnet, θα αρχί-
σουν να εισπράττονται. Μιλάµε για τα καινούργια χρέη. Και όταν
εισπράττονται τα χρήµατα, δεν χρωστάει κάποιος, διότι πληρώ-
νει τις υποχρεώσεις. Όταν δεν εισπράττονται -για όπου δεν ει-
σπράττονται, γιατί σας λέω ότι υπάρχουν και εξαιρετικά καλές
ΔΕΥΑ στις οποίες θα στηριχθούµε όλοι για να πάµε παραπέρα-
προφανώς, δηµιουργούνται χρέη. Και το να µην πληρώνεις το
ρεύµα, γιατί στη ΔΕΗ είναι τα περισσότερα από αυτά τα χρέη,
δεν είναι τρόπος καλός διαχείρισης, ούτε µπορώ να πω ότι στα
δίκτυα γίνεται ό,τι καλύτερο γίνεται. Τις προάλλες σε µία περιοχή
της χώρας, σε µία ΔΕΥΑ µπήκε πετρέλαιο στο νερό µιας ολόκλη-
ρης πόλης. Το ακούσατε αυτό. Πώς µπήκε το πετρέλαιο; Από
σπασµένο αγωγό. Αυτό τουλάχιστον στην ΕΥΔΑΠ και στην ΕΥΑΘ
δεν το είχαµε τα τελευταία χρόνια. Έχουµε προβλήµατα. Έχουµε
και πολύ καλές ΔΕΥΑ, έχουµε και προβληµατικές. Το πολύ µικρό
µέγεθος είναι εις βάρος των πολιτών που δεν εξυπηρετούνται.
Αυτό είναι το πρόβληµά µου. Το να έχεις µια καλή τεχνική υπη-
ρεσία, θέλεις να έχει πέντε, δέκα ανθρώπους που να λειτουργεί
ως υπηρεσία. Ένας µηχανικός, δεν είναι υπηρεσία τεχνική πάνω
στην οποία µπορείς να στηρίξεις το νερό µιας περιοχής. 

Εδώ, λοιπόν, θα βρούµε το optimum µέγεθος, θα το συζητή-
σουµε, θα συζητήσουµε και τοπικά και εθνικά µε την τοπική αυ-
τοδιοίκηση, αλλά είναι µια µεταρρύθµιση που µόνο καλό θα
φέρει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό. 

Βέβαια, κύριε Υπουργέ, δεν επέστρεψε η Κυβέρνηση την
ΕΥΔΑΠ και ΕΥΑΘ, υποχρεώθηκε να τις επιστρέψει και αυτό είναι
κάτι διαφορετικό. 

Παρακαλώ πολύ, κύριε Ζαµπάρα, έχετε τρία λεπτά για τη δευ-
τερολογία σας.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, προσπαθώ να πιάσω λίγο τον συλλογισµό σας.
Προφανώς πριν την ενεργειακή κρίση υπήρχαν ΔΕΥΑ οι οποίες
ήταν χρεωµένες ή ΔΕΥΑ που ήταν υγιείς. Το ζήτηµα είναι ότι,
λόγω της ενεργειακής κρίσης και του δυσβάστακτου κόστους
του ρεύµατος µέσω της ρήτρας αναπροσαρµογής, πολλές υγιείς
ΔΕΥΑ γίνανε ζηµιογόνες µε ευθύνη δικιά σας, αυτό προσπαθώ
να σας πω. 

Για παράδειγµα, η ΔΕΥΑ Αγρινίου, πριν από αυτό το γεγονός,
ήταν µια ΔΕΥΑ που είχε αποθεµατικό 1,5 - 2 εκατοµµύρια ευρώ
-έχω και τα επίσηµα στοιχεία να σας τα καταθέσω. Σήµερα,
όµως, είναι 1,5 εκατοµµύριο ευρώ µέσα. Άρα δεν σηµαίνει ότι,
για παράδειγµα, ήταν κάποιοι άνθρωποι που δεν τα έβγαζαν
πέρα πριν την οικονοµική κρίση και κάποιοι που τα έβγαζαν. Προ-
φανώς µετά την οικονοµική κρίση, κύριε Υπουργέ, υπάρχουν και
άνθρωποι που ήταν σε µια καλή κατάσταση και δεν κατάφεραν
λόγω της κρίσης να επανακάµψουν. Άρα αυτό δεν αποτελεί επι-
χείρηµα. 

Τώρα για την ιδιωτικοποίηση. Εµείς εµµένουµε σε αυτό και θα
το δείξει η ιστορία, κύριε Υπουργέ. Εγώ κρατάω την απάντηση
σας, ότι δεν υπάρχει πρόθεση από την Κυβέρνηση και από εσάς
προσωπικά, να ιδιωτικοποιήσετε το νερό, αλλά νοµίζω ότι σύν-
τοµα η ιστορία θα το δείξει.

Και να πω και κάτι. Είπατε προηγουµένως ότι, κάποιες ΔΕΥΑ
δεν κατάφεραν να χαρτογραφήσουν τα δίκτυα που πήραν µε τον
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Άρα πώς εσείς υποστηρίζετε ότι µια µεγαλύτερη
ΔΕΥΑ, πολύ πιο µεγάλη από τις υφιστάµενες, θα καταφέρει να
το κάνει αυτό, όταν ήδη αυτές που είχαν στην αρµοδιότητά τους,
µετά τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», να πάρουν και τα άλλα δίκτυα των πέριξ
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δήµων δεν το κάνανε µε έναν επαρκή τρόπο; Πώς, λοιπόν, σή-
µερα που θα µεγαλώσει πολύ το πράγµα, που θα µεγαλώσει
πολύ η πίτα, πώς είστε σίγουροι ότι θα καλυφθεί αυτή η ανάγκη
και θα υπάρχει µια καλύτερη λειτουργικότητα των ΔΕΥΑ; Άρα νο-
µίζω το επιχείρηµά σας, περισσότερο ενισχύει το δικό µου, παρά
το αντικρούει. 

Επίσης νοµίζω ότι είναι σηµαντικό για να το κλείσουµε ως ζή-
τηµα, δεν υπάρχουν καλές περιπτώσεις ιδιωτικοποίησης και δεν
υπάρχουν και καλά παραδείγµατα. Υπάρχουν, στον αντίποδα,
πάρα πολλά παραδείγµατα, κύριε Υπουργέ, ιδιωτικοποίησης του
νερού στην Ευρώπη που πάρθηκαν πίσω κακήν κακώς γιατί τα
αποτελέσµατα ήταν ολέθρια και για τον καταναλωτή και για την
κοινωνία συνολικά. 

Εµείς θεωρούµε ότι, µε βάση αυτά που έχετε εξαγγείλει, θα
υπάρχει µεγάλο θέµα µε τους εργαζόµενους και αυτή τη στιγµή
δεν έχει γίνει επί της ουσίας καµµιά ενηµέρωση ούτε εάν θα
έχουν αυτοί οι άνθρωποι κάποια αντιπροσώπευση στο ΔΣ του
νέου φορέα. Αυτό πρέπει να το πείτε –και αυτό είναι σηµαντικό-
για να δείξετε εάν όντως θέλετε να έχουν µία συµµετοχή στο ΔΣ
του νέου φορέα, από τη στιγµή που λέτε ότι δεν έχετε πρόθεση
να το ιδιωτικοποιήσετε. 

Επίσης, οι νέοι πάροχοι, εάν δεν υπάρξει µείωση στους λογα-
ριασµούς ρεύµατος, θα αναγκαστούν να αυξήσουν και τα τιµο-
λόγια του νερού για να ανταπεξέλθουν. Θα υπάρχει, δεδοµένα,
υποβάθµιση των υπηρεσιών, αµφίβολη ποιότητα του νερού και
άγνωστες συνθήκες εργασίας. 

Εµείς -και κλείνω µε αυτό, κύριε Υπουργέ- προτείνουµε να
ακούσετε την κοινωνία. Υπάρχουν πολλοί τρόποι να εξυγιανθούν
οι ΔΕΥΑ και να συνεχίσουν να λειτουργούν µε έναν τρόπο και να
παρέχουν ένα κοινωνικό έργο εξαιρετικά σηµαντικό στις τοπικές
κοινωνίες και επίσης, οι µικρές τοπικές επιχειρήσεις να µπορούν
να παίρνουν µια ανάσα. Γιατί υπάρχει ένας κύκλος χρήµατος και
ένας κύκλος εργασιών που θα χαθεί, µε αποτέλεσµα να πληγεί
εξαιτίας αυτού του σχεδιασµού και η τοπική απασχόληση και η
τοπική οικονοµία. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ζαµπάρα.
Έχετε τον λόγο για τρία λεπτά, κύριε Υπουργέ, για τη δευτε-

ρολογία σας.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ πολύ.
Να ξεκινήσω µε το γιατί θα είναι καλύτερη η λειτουργία. Ο

λόγος ονοµάζεται οικονοµίες κλίµακος. Είναι µια παλιά οικονο-
µική έννοια, αρχέγονη, βασική στην οργάνωση των οικονοµικών
συστηµάτων. Είναι ο λόγος για τον οποίον οι µεγαλύτερες επι-
χειρήσεις έχουν πλεονεκτήµατα, παρά το γεγονός ότι χάνουν το
πλεονέκτηµα της ευελιξίας.

Εδώ, στην περίπτωσή µας, ευελιξία δεν χρειαζόµαστε στην ορ-
γάνωση των τεχνικών υπηρεσιών. Θέλει µεγάλη τεχνική υπηρεσία
µε εξειδίκευση και πολλούς ανθρώπους για να µπορείς να κάνεις
αποτελεσµατικά έργα. Χρειάζεσαι τοπική παρουσία για να αντα-
ποκριθείς γρήγορα σε µία βλάβη. Μπορείς να έχεις και θα προ-
βλέψουµε, προφανώς, και τοπικά παραρτήµατα, δεν θα φύγουν
οι άνθρωποι που είναι εκεί, εκεί θα είναι, αλλά: Πρώτον, θα έχουν
ισχυρότερες τεχνικές υπηρεσίες. Δεύτερον, θα έχουµε πολύ κα-
λύτερες δοµές είσπραξης -και εκεί έχουµε σοβαρές οικονοµίες
κλίµακος- και, κυρίως, θα έχουµε µία αποπολιτικοποίηση της σχέ-
σης µεταξύ της είσπραξης και του τοπικού παράγοντα. Αυτό δεν

χρειάζεται να το εξηγήσω σε µεγάλο βάθος. Είναι κοµµάτι της
δυσκολίας µας. 

Και δεν αφορά το νοικοκυριό αυτό, κατά κύριο λόγο αυτό
αφορά την τοπική επιχείρηση που καταναλώνει πολύ νερό, δεν
το πληρώνει και δεν υφίσταται πίεση για να το πληρώσει από τον
τοπικό παράγοντα για «χ» ή «ψ» λόγους που δεν θα µπω στην
επεξήγησή τους. Είπα ότι ιδιωτικοποίηση δεν υπάρχει προς συ-
ζήτηση. Συνεπώς τι να απαντήσω γι’ αυτό;

Σε σχέση τώρα µε το κόστος ενέργειας, ταυτόχρονα µε τις κι-
νήσεις αυτές που κάνουµε θα βάλουµε τις ΔΕΥΑ µαζί και µε άλ-
λους φορείς της τοπικής αυτοδιοίκησης στο πρόγραµµα
«ΑΠΟΛΛΩΝ», που σηµαίνει µια ενιαία ενεργειακή κοινότητα ανά
περιφέρεια που θα εξασφαλίζει στην τοπική αυτοδιοίκηση και
στις ΔΕΥΑ χαµηλότερο κόστος ρεύµατος. Αυτό πιστεύω ότι θα
ωφελήσει τους πάντες ανεξαρτήτως του πόσες ΔΕΥΑ θα έχουµε
ανάλογα και µε το µοντέλο που θα κάνουµε.

Σε σχέση µε την ποιότητα νερού, λέω ξανά ότι τα προβλήµατα
ποιότητας  νερού δεν τα έχουµε στην Αθήνα –επαναλαµβάνω δεν
τα έχουµε στην Αθήνα- που έχουµε µια µεγάλη οργανωµένη επι-
χείρηση. Τα έχουµε σε διάφορα σηµεία της χώρας όπου υπάρχει
ανισοµέρεια στην ποιότητα του παρεχόµενου νερού και στις
διορθώσεις, τα ατυχήµατα κ.λπ..

Τέλος, για το ποιος πληρώνει, κοιτάξτε, στη ζωή κάποιος
πάντα πληρώνει. Αυτός που είναι ο πιο αόρατος και ο πιο εύκο-
λος στην πληρωµή είναι ο φορολογούµενος, διότι είναι ένα µε-
γάλο πορτοφόλι. Είµαστε όλοι εκεί και µε µεγάλη ευκολία λέµε
«α, να το πληρώσει ο φορολογούµενος». Μετά, όµως, όταν ερ-
χόµαστε και του ζητάµε λεφτά, ο φορολογούµενος -και ορθώς-
διαµαρτύρεται. 

Εδώ θα έρθει να βοηθήσει το κράτος, διότι για µακρά χρονική
περίοδο η τοπική αυτοδιοίκηση θα έχει αυτή τη µείωση, αλλά µε
µηδενικό επιτόκιο. Βάλτε, λοιπόν, στις δεκαετίες µηδέν επιτόκιο.
Το επιτόκιο σήµερα για έναν δήµο είναι της τάξεως του 6% µε
7%. Πάρτε, λοιπόν, 7% τον χρόνο για δεκαετίες να δείτε ότι το
κράτος θα κουβαλήσει µεγάλο µέρος του κόστους αυτών των
χρεών, πολύ µεγάλο µέρος του κόστους, µπορεί και πάνω από
50% ανάλογα µε το πόσο θα είναι η διάρκεια που θα βάλουµε τε-
λικά στο νοµοσχέδιο. Όµως, δεν µπορεί ο φορολογούµενος να
πληρώσει όλα αυτά τα χρέη και, µάλιστα, άνισα για µια ΔΕΥΑ που
δεν έκανε ποτέ χρέη δεν θα πληρώσει, για την άλλη που έκανε
χρέη θα τα πληρώσει όλα. Τι είδους δικαιοσύνη είναι αυτή; Πρέ-
πει να υπάρχει µια µοιρασιά αυτής της ζηµιάς ανεξαρτήτως του
πώς και γιατί έγινε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επίκαιρων ερωτήσεων.
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 19.23’ λύεται η συνεδρίαση για την προσεχή
Τετάρτη 31 Ιανουαρίου 2024 και ώρα 9.00’, πρώτον, µε επετειακή
αναφορά στη Μνήµη των πεσόντων Ελλήνων αξιωµατικών του
Πολεµικού Ναυτικού στα Ίµια την 31η Ιανουαρίου 1996 και τή-
ρηση ενός λεπτού σιγής και, δεύτερον, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων
ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερή-
σια διάταξη που θα διανεµηθεί.
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